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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد نسبت به تهیه و اجرای روکش آسفالت معابر سطح منطقه دو با برآورد اولیه 20/000/000/000 
ریال از طریق مناقصه عمومی و عقد پیمان با پیمانکار حائز صلاحیت )شرکتهای دارای حداقل رتبه 5 راه و 

باند( اقدام نماید .
متقضایان می توانند ظرف مدت 10 روز کاری از تاریخ چاپ نوبت دوم آگهی که به فاصله یک هفته از نوبت اول 
چاپ خواهد شد با مراجعه به امور قراردادهای شهرداری واقع در : شهر قدس ، بلوار انقلاب اسلامی ، ساختمان 
مرکزی شهرداری شهر قدس ، طبقه دوم با ارائه معرفی نامه نسبت به دریافت و تحویل اوراق مناقصه اقدام نمایند .
- خرید اوراق مناقصه به مبلغ 500/000 ریال قابل واریز به حساب 0105708298000 بانک ملی شعبه شهر قدس 
- سپرده شرکت در مناقصه معادل 5% برآورد اولیه به مبلغ1/000/000/000 ریال  و به صورت سپرده نقدی یا 

ضمانتنامه معتبر بانکی میباشد .
- سپرده نفرات اول تا سوم تا زمان انعقادقرارداد مسترد نمی گردد. 

- شهرداری در رد یا قبول پیشنهاد ها مختار است .
- هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه است .

- متقاضیان قبل از دریافت اسناد ملزم به دریافت تاییدیه ارزیابی  HSE از اداره آموزش شهرداری می باشند . 
- سایر جزئیات در اسناد مناقصه قید گردیده است.

- پرداخت مبلغ قرارداد به صورت 50% نقد و 50% تهاتر میباشد.               
-  تاریخ چاپ نوبت اول 98/2/7 و تاریخ چاپ نوبت دوم : 98/2/14 

»بسمه تعالی« 
در سالی که از سوی مقام معظم رهبری  به نام »رونق تولید« نامگذاری شده است ، کارگران عزیز و 

گرانقدر به عنوان قشری متعهد  و زحمتکش  در تحقق این شعار نقش بی بدیل دارند.
قشر شریف و شرافتمند کارگر در طول حیات چهل ساله نظام مقدس جمهوری اسلامی و به عنوان  
عضو مؤثر و نیروی محرکه چرخه اقتصاد کشور، حضوری بانشاط و شورآفرین در سنگر کار و تولید 
داشته است و امروز تبلور هنر کارگران ایرانی برخاسته از توان و چرخش بازوان این طبقه متعهد و 
تلاشگر در عرصه جهانی نمایان گشته و کارگران با همت بلند، روحیه سازندگی و شور و امید خود، 
چرخهای پیشرفت و خودکفایی اقتصادی و صنعتی را به حرکت درآورده و ایران اسلامی را به قله 
های شکوه و عزت جهانی رسانده اند. جامعه فهیم کارگری در تداوم این راه پرافتخار و در سالی که از 
طرف رهبر معظم انقلاب اسلامی به عنوان رونق تولید نامگذاری شده است می کوشد تا مصمم تر  از 

گذشته، نقش کلیدی خود را در راه توسعه و سازندگی کشور به خوبی ایفا نماید.
اینجانب ضمن ارج نهادن به زحمات تمامی مجاهدان عرصه تلاش و سازندگی، هفته کارگر را به همه 
کارگران پرتلاش و عزیز که در عرصه های مختلف کار و تولید  خوش درخشیده اند، تبریك عرض 

نموده و سلامتی و بهروزی ایشان را در این عرصه مقدس از درگاه خداوند منان مسألت دارم.

شهرداری شهر قدس

پیام استاندار به مناسبت هفته بزرگداشت كارگر 

روابط عمومی شهرداری شهر قدس 

بهرام سرمست- استاندار قم

آگهی مناقصه عمومی )نوبت اول( 

پیام تبریک

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

 دولت بدنبال نظام چندلایه تامین اجتماعی است 

حمیدرضا جلایی پور:

اصلاح طلبان انتخابات را
 به تندروها واگذار نمی کنند

الیاس حضرتی:

فیتیله اختلاف ها را پایین بکشیم

 اسپانسر برنده باش تغییر می كند 

گزارشی از انواع عجیب و غریب قراردادهای کار؛ 

مکافات كار 
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به اذعان بسیاری از صاحب نظران سیاسی و اقتصادی، 
حساس ترین  و  پرابهام ترین  دشوارترین،  از   98 سال 
دوره های دهه اخیر است. وضعیتی که انتخابات مجلس 
با  گفت وگو  رو،  این  از  است.  رانده  حاشیه  به  عملًا  را 

اجتماعی درخصوص  فعالان سیاسی-  و  صاحب نظران 
جهت گیری جریانات سیاسی، امر حائز اهمیتی است. 
بخش اول گفت وگو با دکتر حمیدرضا جلایی پور به ارزیابی 

وضعیت اجتماعی ایران در سال 98 می پردازد. 

انواع قراردادهای عجیب و غریب کار عرصه ای برای ارزان سازی نیروی کار، کاهش حق و حقوق نیروی کار و گسستن 
انسجام و اتحاد در مطالبه گری کارگران است. قراردادهای عجیب و غریبِ کار بر محور دور زدن قانون کار رواج یافته؛ 
روش های نوینی که عملًا برای بالا بردن زمان کار کارگران و پایین آوردن دستمزد آنان  به کار می رود! »قراردادهای 
آزمایشی«، »قراردادهای پیمان تک نفره«، »قراردادهای کارآموزی«، »قرارداد مشاوره ای«، »کارگران خیریه« و »اجاره 

میزهای کار« انواعی از قراردادهای کاری را پدید آورده است...

* قراردادهایی برای طفره رفتن از پرداخت حداقل مزد و معیشت

 استاد حوزه و دانشگاه گفت : مراجع همواره نظر و فتوای خود 
را اعلام می کنند، اما از آنجایی که مراجع در بدنه حاکمیت نیستند، 
شاید بی توجهی به برخی نظرهای آنها بیش از پیش نشان داده شود. 
اخیرا آیت الله مکارم درباه مسابقه برنده باش گفتند این برنامه 
مصداق قمار است و رهبری نیز نسبت به این موضوع واکنش نشان 
دادند و گفتند که صدا و سیما برنامه هایی که به صورت بخت آزمایی 

است را نباید رواج دهند...

رییس قوه قضاییه از دادستان ها و سازمان بازرسی کل کشور 
خواست خصوصی سازی ها را قبل از اینکه به بحران اجتماعی و 
کارگری تبدیل شود، در دست بررسی قرار دهند. حجت الاسلام و 
المسلمین سیدابراهیم رئیسی روز پنجشنبه در نشستی با روسای 
کل دادگستری ها و دادستان های سراسر کشور که با حضور مسئولان 
عالی قوه قضاییه برگزار شد، با اشاره به بیانات روز چهارشنبه رهبر 

انقلاب در دیدار با کارگران به مناسبت روز کارگر اظهار داشت...

قوه قضائیه به پول هایی که تلویزیون از مردم گرفته رسیدگی کند 

غرویان: صداوسیما در تشویق 
مردم به قمار شریک است

در نشست با روسای کل دادگستری ها و دادستان ها صورت گرفت

دستور»رئیسی«به دادستان 
هابرای بررسی خصوصی سازی ها
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مدیر دفتر اکوسیستم های تالابی سازمان حفاظت محیط زیست گفت: دریاچه نمک قم دارای 
شرایط حساس و شکننده ای است و اجازه برداشت شورابه های صنعتی از این تالاب ارزشمند 
به روش تبخیری را نمی دهیم. مسعود باقرزاده کریمی در گفت و گویی بیان با اشاره به وضعیت 
و شرایط حساس و شکننده دریاچه نمک قم، از دست اندازی به منابع آبی این دریاچه به ویژه 
رودخانه شور با هر بهانه ای انتقاد کرد و افزود: با توجه به شرایط حساس و وجود کانون های گرد و 
غبار در این منطقه، اجازه برداشت شورابه های صنعتی از این تالاب ارزشمند به روش تبخیری که 
باعث اتلاف آب می شود را نمی دهیم و سازمان در این راستا از روش های مداربسته حمایت می 
کند. دریاچه نمک در ناحیه شرقی قم و درحد فاصل سه استان قم، سمنان و اصفهان قرار گرفته 

و بزرگترین دریاچه فصلی و فراشور کشور است که حدود 200 هزار هکتار وسعت داشته و...

استاندار قم با اشاره به این که نرخ بیکاری در استان قم روند کاهشی داشته است گفت:هدف 
گذاری دستگاههای مسئول در امر اشتغال باید در جهت تک رقمی شدن نرخ بیکاری در سال 98 
باشددکتر بهرام سرمست در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم که در سالن جلسات 
امام جواد)ع( استانداری برگزار شد طی سخنانی ضمن تبریك هفته کار و کارگر به همه کارگران و 
تلاش گران عرصه تولید و اشتغال، بر لزوم آسیب شناسی عملکرد سال 97  استان در حوزه اقتصاد 
مقاومتی تأکید کرد.وی با بیان این که نرخ بیکاری در استان سیرکاهشی دارد، از تلاش دستگاه های 
مسئول قدردانی و اظهار کرد: برنامه ریزی و سمت و سوی حرکت دستگاه های اجرایی استان، باید 
به سمت تك رقمی شدن این نرخ برای سال 98 باشد .دکتر سرمست سرعت بخشیدن به روند 

اعطای تسهیلات رونق تولید در سال جاری را مورد تأکید قرار داد و تصریح کرد...

مدیر دفتر اکوسیستم های تالابی سازمان حفاظت محیط زیست :

اجازه برداشت شورابه صنعتی 
از دریاچه نمک قم داده نمی شود 

استاندار قم تاکید کرد

لزوم  هدف گذاری جهت 
تک رقمی شدن نرخ بیکاری  درقم
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شرط گذاشتن برای
 انتخابات موجب دلسردی 
جامعه می شود 

حجت الاسلام والمسلمین رسول منتجب نیا:

خطیب موقت نمازجمعه تهران با اشاره به وظایف همه 
اقشار جامعه برای رویارویی با تحریم های ظالمانه آمریکا 
بیان کرد: ما می توانیم با اهمیت به وظایف کاری و توجه 
به ظرفیت نیروی مردمی اثر این تحریم ها را به حداقل 

برسانیم.
آیت الله محمد امامی کاشانی در خطبه های نماز 
جمعه این هفته تهران  با اشاره به ضرورت اهتمام تمام 
دستگاه ها برای تحقق شعار سال به منظور مقابله با 
تحریم ها بیان کرد: یکی از وظایف ما یافتن راهکارهای 
لازم برای ایجاد اشتغال و رونق در بازار تولید است.توقف 
تولید، آسیب به تولید است. تولید نباید در هیچ شرایطی 
متوقف شود البته تولیدی که حرام نباشد. از آسیب به هر 
تولید حلال باید دوری کرد. از سوی دیگر ما مهمان امام 
عصر هستیم و باید این حقیقت را احساس کنیم. حیف 
است آدم ثروتی بدست آورد و بیرون از کشور خرج کند. 

حیف است ثروتی که می تواند در داخل اشتغال ایجاد 
کند به بیرون برده شود. صندلی دولت و صندلی مجلس 
و صندلی قضا اگر در راه امام عصر قرار گیرد ارزش دارد در 

غیر این صورت ارزشی ندارد.
وی در ادامه با اشاره به وظایف آحاد مردم و دستگاه ها 
در برابر تحریم های دشمن بیان کرد: دشمن اینگونه دور 
ما را احاطه کرده است. آمریکا از روز اول دشمن ما بود 
اما این دولت احمق آمد و پرده را کنار زد و دشمنی را 
علنی کرد. ما می توانیم با اهمیت به کار و ظرفیت نیروی 

مردمی اثر این تحریم ها را به حداقل برسانیم.
این سیل  ما در  این است که  این موضوع  شاهد 
دیدیم همه مردم از همه طبقات وارد شدند و اینگونه با 
سیل زدگان همدردی کردند. این وحدت همان طوری 
که رهبر انقلاب فرمودند خاطره زمان حمله دشمن به 
کشور و اوایل جمهوری اسلامی را یادآوری کرد. این 

وحدت و انسجام و همدردی باید در همه امور ادامه یابد. 
اگر با برنامه ریزی دولت و مجلس و حمایت دستگاه 
قضا اقتصاد مقاومتی تحقق یابد به اقتصاد کشور کمک 

بسزایی می شود.
وی در ادامه ضمن تبریک به سردار سرلشکر سلامی 
اطهار کرد: رهبر انقلاب به ایشان سمت فرماندهی سپاه 
پاسداران دادند. امیدواریم با سلامت و توان بیشتر بتوانند 
این مسئولیت بزرگ را ادامه دهند. ما در دوران انقلاب 
دیدیم در برابر هجوم دشمن همه نیروهای مسلح در برابر 
دشمن سینه سپر کردند. سپاه و ارتش باعث امنیت و 

آرامش ملت ایران است.
که  است  داده  ما خبر  روایات  پایان گفت:  در  وی 
ظلم زیاد می شود و مسلمانان در فشار قرار می گیرند و 
خواهان فرج خواهند شد.ترامپ هویت و حقیقت آمریکا 

را آشکار کرده است.

آیت الله امامی کاشانی: 

نباید در هیچ شرایطی تولید متوقف شود 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اگر احزاب اصلاح طلب با بحث کردن درباره 
ادامه کار شوراهای بالادستی وقت را تلف کنند، ناچار می شوند در انتخابات به حداقل ها 
قانع شوند. برخی هم تصور می کنند با شرط گذاشتن برای انتخابات می توانند رقیب را 
قانع یا تسلیم کنند در حالیکه که اگر ما در انتخابات شرکت نکنیم، برای ما فرش قرمز 

پهن نمی کنند.
حجت الاسلام والمسلمین رسول منتجب نیا با بیان این که مردم، احزاب، فعالان 
و جریان های سیاسی باید بدون قید و شرط یا شک و تردید در انتخابات حضور داشته 
باشند، اظهار کرد: راه ورود احزاب و مردم در مدیریت و تعیین سرنوشت کشور تنها 
از طریق انتخابات ممکن است. من معتقدم هر گونه ایجاد شک و تردید یا شرط 
گذاشتن برای انتخابات موجب دلسردی جامعه شده و در واقع شانه خالی کردن از 

بار مسئولیت است.
این فعال سیاسی با بیان این که احزاب باید چندین ماه قبل از انتخابات مقدمات 
حضور مردم را فراهم کنند، خاطر نشان کرد: دولت و شورای نگهبان برای برگزاری 
انتخابات برنامه ریزی کرده است و احزاب و جریان ها باید فعالیت خود را آغاز کنند. تشویق 
و ترغیب مردم برای حضور در انتخابات از مهمترین مقدمات انتخابات است که باید احزاب 
از همین حالا به تشویق مردم بپردازند و برای مردم تشریح کنند که با کناره گیری از 

انتخابات مشکل حل نمی شود.
وی همچنین تاکید کرد: یکی دیگر از مقدمات انتخابات، شناسایی نیروهای مفید و 
معرفی آنها به جامعه است. یکی دیگر از مقدمات، سازماندهی درونی احزاب و برنامه ریزی 
برای تشکیل ستادها، کمیته ها و تقسیم کار و همچنین تهیه مقدمات برای ائتلاف با سایر 
احزاب همفکر است. احزاب باید از هم اکنون این اقدامات را انجام دهند زیرا اگر نجنبد 

دیر می شود و نمی تواند از عهده مسئولیت خود به خوبی بربیایند. از سویی شایسته نیست 
که جریان های سیاسی اظهار کنند که مردم در انتخابات حضور نمی یابند یا این که برای 
شرکت در انتخابات شرط بگذارند. شرط گذاشتن برای انتخابات نه تنها خریدار ندارد بلکه 
ممکن است تأثیر منفی بر جامعه داشته باشد. احزاب و جریان های سیاسی باید هر چه 

سریع تر وارد صحنه شوند.
منتجب نیا در ادامه خاطر نشان کرد: یکی دیگر از عواملی که مردم را برای حضور 
در انتخابات تشویق می کند این است که مردم احساس کنند مجریان و ناظران انتخابات 
بنا دارند با سعه صدر و تحمل نسبت به انتخابات برخورد کنند. اگر مردم اطمینان پیدا 
کنند کاندیداهای مدنظر آنها بدون دلیل رد صلاحیت نمی شوند برای حضور در انتخابات 

ترغیب می شوند.
این فعال سیاسی تصریح کرد: در انتخابات سال ۹۴ اعضای لیست امید سوگندنامه 
امضا کردند ولی اغلب آنها پای امضای خود نایستاده و راه دیگری رفتند و چون احزاب 
آنها را انتخاب نکرده بودند، آنها هم تعهد حزبی نداشتند. در حالی که اگر احزاب لیست 

انتخاباتی تهیه کرده بودند، این افراد پاسخگوی عملکرد خود بودند.
وی تاکید کرد: احزاب از هم اکنون باید نیروهای شایسته را انتخاب کرده و به مردم 
معرفی کند و مقید هم نباشند که این افراد حتماً عضو حزب خودشان باشند حتی افراد 

شایسته از جریان های دیگر را به مردم معرفی کنند.
منتجب نیا همچنین بیان کرد: من خوشبین هستم که مردم در انتخابات حضور 
پررنگی خواهند داشت. ما در جریان سیل دیدم چگونه مردم حضور پیدا کردند چون 
نسبت به کشور خود تعلق خاطر دارند. ما نباید این مردم را دست کم بگیریم بلکه باید 
نقش خود در انتخابات ایفا کنیم و بدانیم مردم هم در انتخابات حضور پیدا خواهند کرد.

حجت الاسلام والمسلمین رسول منتجب نیا:

شرط گذاشتن برای انتخابات موجب دلسردی جامعه می شود 
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پیامدهای اقدامات ضد ایرانی 
ترامپ برای جهانیان

اعمال	تحریم	های	آمریکا	علیه	ایران،	چه	از	نظر	سیاسی	
و	چه	بر	مبنای	حقوقی	،	پیام	ها	و	تعابیر	و	پیامدهای	
مختلفی	را	به	همراه	داشته	و	دارد	و	اکنون	سوال	مهمی	

که	مطرح	است	اینکه	آیا	تحرکات	ضد	ایرانی	ترامپ	رئیس	جمهور	آمریکا	فقط	ایرانی	ها	
را	شامل	می	شود؟	پاسخ	منفی	است،	اینگونه	نیست	که	فقط	هدف	ترامپ	،	ایران	باشد	
،	البته	ایرانی	ها	به	دلیل	ایستادگی	در	برابر	زورگویی	شاید	هزینه	بیشتری	می	پردازند،	
اما	هیولای	جدیدی	که	از	دل	انتخابات	پر	حرف	و	حدیث	آمریکا	سر	برآورده	در	آینده	
سراغ	بقیه	هم	خواهد	رفت.	مولود	چاووش	اغلو	وزیر	خارجه	ترکیه	این	هفته	در	واکنش	
به	عدم	تمدید	معافیت	های	نفتی	برخی	کشورها	برای	خرید	از	ایران،	به	طعنه	گفت	که	
'آمریکا	بازاریاب	نفت	برخی	کشورها	شده	است'،	اما	شاید	بهتر	بود	که	می	گفت	،	آمریکا	
به	تصمیم	گیر	جهانی	تبدیل	شده	است.	در	ارتباط	با	تازه	ترین	اقدامات	ضد	ایرانی	ترامپ،	
اروپایی	ها	یک	موضع	بسیار	ضعیف	اتخاذ	کردند	و	جهان	هم	واکنشی	انفعالی	داشت،	این	
درحالی	است	که	ترامپ	از	طریق	تخاصم	با	ایران	در	حال	ارسال	پیام	هایی	برای	جهان	
است	که	پیامدهایی	را	برای	آینده	جهان	نیز	به	ارث	خواهد	گذاشت.	پیام	های	ترامپ	:	
1-	جهان	یک	قطب	و	یک	قطب	نما	دارد	و	آن	آمریکاست.	2-	اگر	تاکنون	آمریکایی	ها	به	
موضوعات	کلی	و	عمده	کشورها	ورود	کرده	و	سیاست	های	خود	را	به	سایر	کشورها	دیکته	
می	کردند،	امروز	در	ریزترین	جزییات	کشورها	مداخله	می	کنند،	حتی	برای	خرید	نفت	و	
یا	مایحتاج	خود	.	3-	همه	باید	تابع	بی	چون	و	چرای	آمریکا	باشند؛	اروپا	،	روسیه	یا	چین،	
تبعات	اقدامات	ضد	ایرانی	ترامپ:	-	هرج	و	مرج	در	روابط	بین	الملل	-	نابودی	دستاوردهای	
حقوقی	و	قانونی	بشری	و	بی	اثر	شدن	کنوانسیون	ها	و	قراردادهای	بین	المللی	-	مشروعیت	
بخشیدن	به	کاربرد	زور	در	روابط	بین	الملل	-	حرکت	جهان	به	سمت	درگیری	های	
مسلحانه	و	بخطر	افتادن	امنیت	جهانی	-	حاکمیت	قانون	جنگل	بر	روابط	بین	الملل-	تقلیل	
اثرگذاری	قوانین	بین	المللی	و	حاکم	کردن	قوانین	داخلی	آمریکا	بر	مقدرات	جهانی	حالا	در	
مرحله	فعلی،	آمریکای	دوره	ترامپ	که	درحال	به	جریان	انداختن	روحیه	به	شدت	افراطی	
راستگرایانه	و	ناسیونالیستی	در	آمریکا	و	حتی	سراسر	جهان	است،	در	داخل	آمریکا	برای	
خود	پایگاهی	ایجاد	کرده	است	و	در	حال	سرایت	دادن	آن	به	اروپایی	است	که	خود	را	نماد	
لیبرال	دمکراسی	غربی	می	داند.	اروپایی	ها	که	خوب	این	موضوع	را	دریافته	اند،	در	ارتباط	با	
برجام	تلاش	زیادی	کردند	تا	با	حفظ	آن	مقابل	رویکردهای	یکجانبه	گرایانه	ترامپ	بایستند،	
اما	اکنون	به	نظر	می	رسد	دچار	سرخورد	گی	و	انفعال	شده	اند،	آن	هم	در	روزهایی	که	
انگلیسی	ها	درگیر	ماجرای	برگزیت	و	فرانسوی	ها	با	چالش	جلیقه	زردها	روبه	رو	هستند.	
ترامپ	یا	بهتر	است	گفته	شود،	جریان	نو	فاشیستی	و	راست	افراطی	در	آمریکا	برای	
جهانی	که	در	برابر	برهم	خوردن	تعادل	اقتصاد	جهانی،	منفعل	است،	برنامه	های	فاجعه	
سازی	دارد؛	مثلا	براساس	گزارش	های	رسانه	ای،	آقای	استیو	بنون	مشاور	ارشد	ترامپ	در	
انتخاباتی	که	او	را	به	کاخ	سفید	رساند،	اکنون	مدتی	است	که	با	یک	هزینه	یک	میلیون	
دلاری	،	آکادمی	'گلادیاتوری	مدرن'	در	شهر	رم	مرکز	ایتالیا	راه	اندازی	کرده	که	هدف	
آن	تربیت	رهبرانی	پوپولیست	براساس	ارزش	های	یهود	-	مسیحی	برای	آینده	اروپاست.

نسل پشیمان ها و سرخوردگان
این	روزها	بخشی	از	فارغ	التحصیلان	دانشگاهی	از	

درس	خواندن	پشیمان	شده	اند.	آنها	با	چشیدن	طعم	
بیکاری	بعد	از	رفتن	به	دانشگاه	و	سربازی	با	خود	فکر	
می	کنند	کاش	به	جای	دانشگاه	به	بازار	رفته	بودند،کار	فنی	

را	یاد	گرفته	بودند	و	پول	در	می	آوردند	تا	امروز	نگران	آینده	و	کار	خود	نباشند.	آنها	در	
آستانه	سی	سالگی	هستند	یا	از	آن	عبور	کرده	اند	اما	همچنان	در	اندر	خم	یک	کوچه	
هستند.	می	بیند	بخشی	از	هم	نسل	های	شان	که	به	دانشگاه	نرفته	اند،	کار	و	زندگی	دارند	و	
آنها	هنوز	بیکار	هستند.	برخی	فارغ	التحصیلان	دانشگاه	هم	مشغول	به	کار	هستند	اما	کاری	
که	هیچ	ارتباطی	با	رشته	تحصیلی	آنها	ندارد.	این	غیرمرتبط	بودن	باعث	شده	است	آنها	از	
کار	خود	لذت	نبرند	و	حس	سرخوردگی	داشته	باشند.این	پشیمانی	و	سرخوردگی	حکایت	
از	یک	سیستم	غلط	است.سیستمی	که	باعث	شد	همگان	فکر	کنند،	دانشگاه،	سرزمین	
رویاهاست	و	به	واسطه	آن	می	شود	به	همه	آرزوها	رسید.در	سال	های	نه	چندان	دور،	بچه	
موفق،	کسی	بود	که	به	دانشگاه	رفته	باشد.	آنهایی	که	به	دانشگاه	راه	پیدا	نمی	کردند،	مورد	
سرزنش	قرار	می	گرفتند.به	دانشگاه	برو	تا	سری	در	سرها	دربیاوری،	جمله	معروفی	بود	که	
بسیاری	با	آن	آشنا	هستند.	به	واسطه	همین	جمله	ها	و	همین	نگاه	ها،		امروز	کلی	جوان	
تحصیل	کرده	ی	بیکار	روی	دست	جامعه	مانده	است.حس	بد	برای	این	جوانان	وقتی	
تکمیل	می	شود	که	در	مرحله	استخدام	به	آنها	گفته	می	شود	ما	به	دنبال	نیروی	کار	دیپلم	
هستیم	و	لیسانس	و	فوق	لیسانس	نمی	خواهیم	و	اینها	مجبور	هستند	برای	استخدام،	
چشم	بر	روی	مدرک	تحصیلی	خود	ببندند.این	پشیمانی	را	باید	جدی	گرفت.	خانواده	ها	
باید	بدانند	که	موفقیت	تنها	در	دانشگاه	رفتن	نیست.	بسیاری	از	آدم	های	موفق	در	جهان	
رنگ	صندلی	های	دانشگاه	را	ندیده	اند	اما	نامی	شده	اند	و	چه	کسانی	که	سال	ها	در	دانشگاه	
بوده	اند	و	هیچ	نشده	اند.نظام	آموزشی	باید	در	دوران	تحصیل	استعداد	بچه	ها	را	شناسایی	
کنند	و	مسیر	آینده	را	به	آنها	نشان	دهند.	به	خدا	دانش	آموزی	که	ریاضی	را	نمی	فهمد	بی	
استعداد	نیست.	استعداد	او	شاید	در	ادبیات،	ورزش	یا	هنر	است.خود	بچه	ها	هم	در	هنگام	
انتخاب	رشته	باید	به	آینده	کاری	رشته	ای	که	انتخاب	می	کنند	توجه	کنند.	واقعا	اگر	به	
خاطر	پیدا	کردن	شغل	به	دانشگاه	می	روند	باید	به	سراغ	رشته	تحصیلی	بروند	که	برای	آن	
بازار	کار	وجود	داشته	باشد.یک	باور	غلط	همچون	آتشی	به	گندم	زار	بخشی	از	جوانان	این	
کشور	افتاد.	آنها	سوختند	و	باید	مواظب	نسل	های	بعدی	بود.	یکی	از	خوبی	های	برنامه	عصر	
جدیدِ	احسان	علیخانی	این	است	که	به	نسل	جدید	ایران	نشان	می	دهد	که	موفقیت	تنها	

در	دانشگاه	نیست	و	در	محیط	های	دیگر	هم	می	شود	به	موفقیت	رسید.

پوپولیسم انتخاباتی نمایندگان
هرکدام	از	نمایندگان	مربوط	به	یکه	حوزه	انتخابیه		
که	 بود	 این	گونه	 روش	 دارند.	 آن	جا	 رقبایی	 و	 هستند	
درسال	های	آخر	کارها	معمولا	جنبه	انتخاباتی	می	گرفت.	

بنابراین	در	سال	منتهی	به	انتخابات	مجلس	شورای	
اسلامی	سعی	می	شود	تا	حرف	ها،	پیشنهادها	و	تذکرات	مربوط	به	قشرهایی	از	جامعه	
باشد	که	رایی	پشت	سر	خود	دارند.	سال	آخر	دوره	نمایندگی	معمولا	نزدیک	انتخابات	
که	می	شود،	فضای	کشور	هم	به	سوی	انتخاباتی	شدن	می	رود.نمایندگان	تریبونی	برای	
بازتاب	حرف	هایشان	دارند.	رقبا	هم	از	یک	یا	دو	سال	مانده	به	انتخابات	مجلس	در	هر	حوزه	
انتخابیه	فعال	می	شوند	و	حضور	و	آمد	و	رفت	دارند.	این	ها	باعث	می	شوند	تا	نماینده	مسائل	
تبلیغاتی	را	جدی	تر	مطرح	کند	و	با	نشان	دادن	خود،	تاثیر	کار	رقبای	انتخاباتی	را	کمتر	و	
کم	رنگ	کند.	این	مسئله	در	هر	دوره	ای	معمول	بوده	است.	این	دوره	هم	به	تبع	دوره	های	
گدشته	به	این	نحو	است.	علتش	هم	فضای	انتخاباتی		است	که	نماینده	تلاش	می	کند	تا	از	
این	قافله	عقب	نیفتد	یا	حتی	جلوتر	باشد	زیرا	باتوجه	به	داشتن	تریبون	و	رفت	و	آمدهای	
رسمی	می	تواند	این	مسئله	ها	را	بیشتر	و	بهتر	به	انجام	برساند	بنابراین	آنها	سعی	می	
کنند	از	این	روش	رقبای	انتخاباتی	خود	را	در	آن	حوزه	انتخابیه	پشت	سر	بگذارند.	چنین	
روشی	محدود	به	این	دوره	نیست	و	در	دوره	های	گذشته	نیز	مرسوم	بوده	است.	حرف	ها،	

پیشنهادها	و	تذکرات	مربوط	به	قشرهایی	از	جامعه	باشد	که	رایی	پشت	سر	خود	دارند.

معاون عملیات ارتش :

قانون عوض شود توانمندی 
سیاسی ارتش را نشان می دهیم

	معاون	عملیات	ارتش	گفت:	پرسنل	ارتش،	نگرش	و	دید	سیاسی	دارند.	اگر	نیاز	باشد	از	
توانمندی	و	قابلیتشان	در	پست	ها	و	مسائل	دولتی	و	سیاسی	استفاده	و	بهره	برداری	شود	
این	ظرفیت	وجود	دارد	اما	به	هیچ	وجه	درگیر	بازیهای	سیاسی	نخواهند	شد.	چون	تدبیر	
فرمانده	و	قانون	بر	این	است.	اگر	احیانا	قانون	و	تدبیر	عوض	شد	و	ابلاغ	شد	ما	حاضریم	
به	همه	نشان	دهیم	که	چه	ظرفیت	و	توانمندی	در	سطح	ارتش	وجود	دارد.امیردریادار	
سیدمحمود	موسوی	در	پاسخ	به	این	سوال	که	این	نقد	را	که	ارتش	در	اشراف	به	مسائل	و	
معادلات	سیاسی	ضعف	دارد	وارد	می	دانید	یا	خیر؟	اظهارداشت	:در	ابتدا	باید	بگویم	که	در	
تدبیر	قانون	و	ابلاغیه	فرماندهی	معظم	کل	قوا	آمده	است	که	نیروهای	مسلح	به	هیچ	وجه	
در	جهت	گیری	های	سیاسی	نباید	وارد	شوند.	اما	این	به	منزله	این	نیست	که	منِ	نظامی	به	
عنوان	یک	فرد	نظامی	و	فرماندهی	در	نیروهای	مسلح	جمهوری	اسلامی	ایران	و	در	ارتش	
بینش،	نگرش	و	دید	سیاسی	نداشته	باشم.	این	به	منظر	این	نیست	که	ما	مسائل	سیاسی	
جامعه	و	کشورهای	اطراف	و	جهان	را	دنبال	نمی	کنیم.	از	فرمانده	معظم	کل	قوا	تدبیر	
داریم	که	باید	بصیرت	داشته	باشیم.	این	بصیرت	هم	بصیرت	سیاسی	است	و	هم	بصیرت	
عقیدتی	و	هم	بصیرت	نظامی	است.	وی	افزود	:اما	اینکه	بخواهیم	به	نفع	یک	جبهه،	گروه	یا	
حزب	خاص	سیاسی	ورود	کنیم	از	ماموریت	اصلی	خودمان	منحرف	می	شویم.	اگر	ارتش	
به	عنوان	یکی	از	بازوهای	توانمند	نظام	جمهوری	اسلامی	ایران	درگیر	بازیهای			سیاسی	
بشود	ضربه	خواهد	خورد	و	ماموریت	اصلی	اش	خدشه	دار	خواهد	شد.	بنابراین	کارکنان	
ارتش،	نگرش	و	دید	سیاسی	دارند.	اگر	نیاز	باشد	مسئولیشان	آمادگی	دارند	از	توانمندی	و	
قابلیت	هایشان	در	پست	های	دولتی	و	سیاسی	استفاده	و	بهره	برداری	شود.	این	ظرفیت	

وجود	دارد	اما	ارتش	به	هیچ	وجه	درگیر	بازیهای	سیاسی	نخواهد	شد.	

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

 دولت بدنبال نظام چندلایه 
تامین اجتماعی است 

وزیر	تعاون،	کار	و	رفاه	اجتماعی	گفت	که	ایجاد	نظام	چندلایه	حمایتی	تامین	اجتماعی	
وظیفه	دولت	است	و	مکلف	به	تحقق	آن	هستیم.	

محمد	شریعتمداری	پنجشنبه	شب	در	جمع	تشکل	های	کارگری	و	کارفرمایان	استان	
گلستان	در	گرگان	اظهار	داشت:	با	ایجاد	نظام	چند	لایه	تامین	اجتماعی	می	بایست	
قشر	کم	درآمد	جامعه	مورد	حمایت	صندوق	های	حمایتی	مختلف	حتی	با	ورود	بخش	
خصوصی	قرار	گیرند.وی	که	برای	بازدید	از	مناطق	سیل	زده	به	گلستان	سفر	داشت،	اضافه	
کرد:	برای	گرفتن	عکس	و	فیلم	نیامدیم	بلکه	برای	صحبت	با	مردم	و	شنیدن	مشکلات	
در	جهت	حل	آن	در	دولت	اینجا	حاضر	شدیم.شریعتمداری	با	اشاره	تلویحی	به	گلایه	ها	
و	انتقادات	گفت:	البته	حرف	ها	و	حدیث	هایی	که	در	خصوص	این	سفرها	می	زنند	نشان	
از	تکثر	آرا	و	نظام	مردم	سالاری	دارد.وی	خاطرنشان	کرد:	سفر	به	گلستان	قرار	بود	بی	سر	
و	صدا	انجام	شود	زیرا	ما	گزارشات	را	بطور	مستمر	داشتیم	و	شرایط	را	از	سوی	نمایندگان	
خود	رصد	می	کردیم	اما	برای	از	نزدیک	دیدن	و	ارتباط	بیشتر	با	مردم	به	استان	ها	می	
آییم.وزیر	تعاون،	کار	و	رفاه	اجتماعی	با	بیان	اینکه	سیل	در	کنار	خساراتی	که	داشت،	سین	
مهربانی	در	سفره	هفت	سین	مردم	ایران	گذاشت،	اظهار	کرد:	بعد	از	سیل	گلستان	مردم	
ایران	از	سراسر	کشور	بدون	هیچ	چشمداشتی	به	این	استان	آمدند	و	هر	یک	به	نوعی	از	
فرهنگ	خوب	مردم	گلستان	تقدیر	داشتند.شریعتمداری	اضافه	کرد:	جامعه	ایران	نسبت	
به	صبوری	مردم	گلستان	سر	تعظیم	فرود	آورد	و	صبر،	متانت	و	بزرگواری	مردم	در	آق	قلا	
و	گمیشان	بی	نظیر	است.وی	خاطرنشان	کرد:	سیل	هم	مهربانی	به	همراه	آورد	و	هم	اینکه	
موجبات	اتحاد	اجتماعی	و	وحدت	اقوام	را	به	ویژه	در	گلستان	بیش	از	گذشته	فراهم	کرد.
وزیر	تعاون،	کار	و	رفاه	اجتماعی	گفت:	در	بیش	از	20	استان	کشور	مشکلاتی	ایجاد	شده	
و	آسیب	سیل	در	6	استان	بیشتر	از	سایر	نقاط	است	و	هیچ	کس	نمی	تواند	از	خسارت	
وارده	حتی	به	یک	واحد	مسکونی	یا	صنفی	هرچند	کوچک	بی	تفاوت	باشد.شریعتمداری	
اظهار	کرد:	در	برخی	استان	ها	دعواهای	گروه	های	مختلف	بر	سر	آب	برطرف	و	بارش	های	
اخیر	از	التهابات	کاست	و	مسائل	اجتماعی	که	در	حال	تبدیل	به	موضوعات	سیاسی	بود	
کمرنگ	شده	و	باید	شکرگزار	نعمت	الهی	هرچند	با	وجود	خسارت	باشیم.وزیر	تعاون،	کار	
و	رفاه	اجتماعی	در	بخش	دیگری	از	سخنانش	خطاب	به	کارگران	با	تبریک	پیشاپیش	روز	
کارگر	گفت:	جامعه	کارگری	همیشه	در	همه	عرصه	ها	اعم	از	پیروزی	انقلاب،	دفاع	مقدس،	
سازندگی	و	غیره	همپای	نظام	،	مردم	،	مسوولان	و	رهبرشان	بوده	اند،	دشمن	برنامه	دارد	
تا	از	این	پتانسیل	سوء	استفاده	کند	تا	جامعه	به	انفعال	کشیده	شود	اما	کارگران	جلو	سوء	
استفاده	ها	را	به	خوبی	گرفته	اند.شریعتمداری	با	یادآوری	اینکه	شرایط	امروز	زندگی	14	
میلیون	کارگر	مطلوب	نیست،	اضافه	کرد:	کارگران	علیرغم	همه	سختی	ها	نجیبانه	زندگی	

می	کنند	و	از	شرایط	اقتصادی	آنها	راضی	نیستیم.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

اجازه  نمی دهیم کشوری 
جایگزین ایران در بازار نفت شود 

سخنگوی	وزارت	امور	خارجه	گفت:	جمهوری	اسلامی	ایران	به	هیچ	کشوری	اجازه	
نخواهد	داد	جایگزین	ایران	در	بازار	نفت	شود.	

سید	عباس	موسوی	ضمن	محکوم	کردن	مواضع	عربستان	و	بحرین	در	حمایت	از	
تحریم	صادرات	نفت	جمهوری	اسلامی	ایران،	این	مواضع	را	نشان	از	تبعیت	کورکورانه	این	
کشورها	از	آمریکا	و	نادانی	آنان	نسبت	به	عواقب	این	اقدام	دانست.	سید	عباس	موسوی	
افزود:	جمهوری	اسلامی	ایران	به	هیچ	کشوری	اجازه	نخواهد	داد	جایگزین	ایران	در	بازار	
نفت	شود	و	مسئولیت	هرگونه	تبعات	را	متوجه	آمریکا	و	کشورهای	مزبور	می	داند.	وی	
تاکید	کرد:	دولت	و	ملت	ایران	دشمنی	بعضی	کشورها	را	در	این	شرایط	تاریخی	هرگز	
فراموش	نخواهد	کرد.	سخنگوی	وزارت	امور	خارجه	همچنین	با	اشاره	به	اعدام	دسته	
جمعی	3۷	نفر	از	اتباع	سعودی،	آن	را	یک	اقدام	از	نوع	جاهلیت	پیش	از	اسلام	توصیف	و	
بر	لزوم	برخورد	جامعه	جهانی	با	این	گونه	اقدامات	جنون	آمیز	تاکید	کرد.موسوی	هشدار	
داد:	عربستان	سعودی	در	راستای	سیاست	فتنه	انگیزی	در	منطقه	و	در	سایه	حمایت	های	
دولت	آمریکا	دست	به	این	اقدامات	می	زند	و	لازم	است	کشورهای	منطقه	نسبت	به	تبعات	

خطرناک	این	فتنه	انگیزی	ها	هوشیار	باشند.
* پیشنهاد اخیر ظریف، ارتباطی به انگلیسی ها ندارد 

وی	درباره	پیشنهاد	مبادله	زندانیان	ایرانی	و	آمریکایی	توسط	محمدجواد	ظریف	وزیر	
امور	خارجه	و	اظهارات	مقام	های	انگلیسی	و	مطرح	کردن	نام	برخی	زندانیان	دو	تابعیتی	
ایرانی	-	انگلیسی	گفت:	آنچه	وزیر	امور	خارجه	جمهوری	اسلامی	ایران	در	نیویورک	مطرح	
کرده	مربوط	به	زندانیان	ایرانی	در	آمریکا	یا	کسانی	که	به	خواست	آمریکا	در	دیگر	کشورها	
بازداشت	شدند	با	چند	مجرم	آمریکایی	در	ایران	بود	و	اصولا	آن	پیشنهاد	ارتباطی	به	
آنان	نداشت،	چرا	که	پرونده	مورد	نظر	مقام	های	انگلیسی	کاملا	متفاوت	و	مسئولیت	
وضعیت	آن	هم	برعهده	دولت	انگلیس	است.ظریف	در	سخنان	اخیر	خود	در	مؤسسه	
جامعه	آسیا	در	نیویورک	گفته	بود	که	»آنچه	که	من	می	توانم	به	عنوان	وزیر	خارجه	انجام	
دهم،	این	است	که	این	پیشنهاد	را	علنا	روی	میز	مذاکرات	بگذارم،	بیایید	آنها	را	تبادل	
کنیم.	تمام	افرادی	که	در	زندان	ها	هستند،	چه	در	آمریکا،	چه	در	کشورهای	دیگر	و	منتظر	
استرداد	به	آمریکا	هستند،	ما	معتقدیم	که	اتهامات	علیه	آنها	ساختگی	است	و	در	مقابل	
آمریکا	نیز	معتقد	است	که	اتهامات	علیه	زندانیان	در	ایران	ساختگی	است«.در	واکنش	به	
این	سخنان	وزیر	خارجه	کشورمان،	جرمی	هانت	وزیر	خارجه	انگلیس	ضمن	مخالفت	با	
پیشنهاد	ظریف	مدعی	شده	بود	که	بین	وضعیت	»نازنین	زاغری«	و	»نگار	قدس	کنی«	
که	گفته	شده	بود	امکان	تبادل	آنها	وجود	دارد	تفاوت	های	بزرگی	وجود	دارد.قدسی	کنی	
یک	شهروند	ایرانی	مقیم	استرالیا	است	که	سال	1396	به	اتهام	نقض	تحریم	های	آمریکا	

بازداشت	شده	است.

علی مطهری: 

وحدت اسلامی یعنی همه 
در یک جبهه مقابل دشمن باشند

نایب	رئیس	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	منظور	از	وحدت	اسلامی	این	است	که	
هر	مذهب	و	فرقه	ای	بر	عقیده	خود	بماند	و	همه	در	یک	جبهه	در	مقابل	دشمن	باشند.

	علی	مطهری	که	برای	شرکت	در	شانزدهمین	همایش	دانش	آموختگی	طلاب	حوزه	
علمیه	احناف	خواف	که	در	مصلای	این	شهر	برگزار	شد،	گفت:	قطعا	ایجاد	وحدت	در	کنار	
برقراری	فرقه	ها	و	اجازه	ندادن	به	تفرقه	افکنی	توسط	دشمن	بهترین	هدف	و	مقصود	از	
وحدت	هست.وی	ادامه	داد:	علمای	زیادی	از	اهل	سنت	و	اهل	تشیع	برای	حفظ	وحدت	
زحمت	کشیدند	آیت	الله	بروجردی	بر	این	باور	بودند	که	لازم	است	برای	اجتهاد	درست،	
فقیه	شیعه	بر	فرق	چهارگانه	اهل	سنت	و	احادیث	ایشان	تسلط	کامل	داشته	و	خود	ایشان	
نیز	بر	این	مهم	تسلط	کامل	داشتند.مطهری	گفت:	رهبر	معظم	انقلاب	نیز	مدافع	حقوق	
اهل	سنت	بوده	و	هست	تا	جایی	که	در	سفر	به	کردستان	مجوز	پخش	اذان	اهل	سنت	
از	رادیو	را	صادر	کردند.وی	بیان	کرد:	گام	های	خوبی	برای	رسیدن	به	اهداف	اهل	سنت	
برداشته	شده	که	البته	کافی	نیست.	از	این	گونه	اقدام	ها	و	همایش	ها	چه	در	دنیای	شیعه	و	
چه	در	دنیای	سنی	باید	بسیار	باشد	و	نباید	از	اصطلاح	شیعه	و	سنی	زیاد	استفاده	نمود	و	
باید	هدف	گسترش	اسلام	باشد.مطهری	گفت:	در	آستانه	سالگرد	شهادت	استاد	مرتضی	
مطهری	هستیم	که	ایشان	در	مقاله	های	مختلف	مباحث	زیادی	در	مورد	وحدت	داشتند	و	
به	فقه	اهل	سنت	احترام	زیادی	قائل	بودند؛	استاد	مطهری	هیچ	ابایی	از	نقد	کردن	نداشتند	
و	درباره	عدالت	گرایی	خلیفه	دوم	نیز	مطالب	زیادی	عنوان	کردند.	استاد	مطهری	هیچ	

تعصبی	بر	فرق	شیعه	و	سنی	نداشتند	و	به	دنبال	کشف	حقیقت	بودند.

جواد امام:

اصلاح طلبان هنوز وارد
 بحث انتخابات مجلس نشده اند

دبیرکل	حزب	مجمع	ایثارگران	گفت:	به	دلیل	اینکه	برای	جامعه	مسائل	مهم	تری	از	
انتخابات	وجود	دارد،	اصلاح	طلبان	هنوز	وارد	بحث	انتخابات	مجلس	نشده	اند.	مسائل	روز	

مردم	در	اولویت	اصلاح	طلبان	است.
جواد	امام	در	گفت	وگو	با	ایسنا	با	بیان	اینکه	هنوز	شورای	عالی	سیاست	گذاری	
اصلاح	طلبان	و	شورای	هماهنگی	جبهه	اصلاحات	وارد	بحث	انتخابات	مجلس	یازدهم	
نشده	اند،	اظهار	کرد:	با	توجه	به	حوادث	آغاز	سال	و	اقدام	ترامپ	برای	قرار	دادن	نام	سپاه	
در	لیست	گروه	های	تروریستی،	اصلاح	طلبان	به	بحث	انتخابات	ورود	نکرده	اند	زیرا	این	
مسائل	نسبت	به	انتخابات	اهمیت	بیشتری	دارد.وی	ادامه	داد:	مسائل	روز	مردم	در	اولویت	
اصلاح	طلبان	است.	ما	باید	به	مطالبات	اقتصادی،	نگرانی	ها	و	اولویت	های	مردم	رسیدگی	
کنیم.	البته	حاکمیت	هم	باید	شرایط	را	فراهم	کند	تا	هم	احزاب	به	انتخابات	ورود	کنند	و	
هم	مردم	برای	حضور	حداکثری	در	انتخابات	ترغیب	شوند.این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	با	
اشاره	به	اینکه	به	دلایل	ذکر	شده،	هنوز	اصلاح	طلبان	به	صورت	جدی	وارد	بحث	انتخابات	
مجلس	شورای	اسلامی	نشده	اند،	گفت:	به	دلیل	مشکلات	جامعه،	نمی	توان	براحتی	وارد	
بحث	انتخابات	شد.	باید	به	مطالبات	مردم	رسیدگی	شده	تا	آنها	برای	حضور	در	انتخابات	
تشویق	شوند.امام	در	پایان	درباره	ادامه	فعالیت	شورای	عالی	سیاست	گذاری	اصلاح	طلبان	
بیان	کرد:	در	حال	حاضر	شورای	سیاست	گذاری،	تشکیلات	موجود	اصلاح	طلبان	است	و	
تصمیم	اصلاح	طلبان	این	است	که	در	قالب	این	شورا	فعالیت	کنند.	حزب	مجمع	ایثارگران	

هم	در	قالب	شورای	عالی	سیاست	گذاری	فعالیت	خواهد	کرد.

نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	شورای	
اسلامی	در	واکنش	به	اقدام	اخیر	ترامپ	علیه	
سپاه	پاسداران	و	تروریست	خواندن	آن	گفت:	
تروریست	خواندن	سپاه	پاسداران	از	سوی	

ایالات	متحده	یک	جک	است.	
الیاس	حضرتی	با	اشاره	به	نقش	سپاه	
با	 مبارزه	 در	 اسلامی	 انقلاب	 پاسداران	
تروریسم	اظهارداشت	:	اگر	نگاهی	به	چهار	و	
پنج	سال	گذشته	داشته	باشیم	نشان	می	دهد		
آن	نهادی	که	جدی	تر	از	همه	سینه	به	سینه	
با	داعش	جنگیده	است	و	کشورهای	منطقه	
را		آموزش	داده	و	تجهیز	کرده،	سپاه	پاسداران	
بوده	است.وی	ادامه	داد:	در	عراق	و	سوریه	
سپاه	قدس	و	سردار	سلیمانی	بودند	که	با	
ترورسیم	مبارزه	کردند	و	این	نشان	دهنده	
پرونده	روشن	این	نهاد	است.	دنیا	باید	از	این	
رفتار	آمریکا	به	عنوان	یک	جک	یاد	کند	که	

نهاد	و	ارگانی	که	با	تمام	توان	و	ظرفیت	مقابل	
داعش	ایستاده	است،	آمریکا	تروریسم	اعلام	

می	کند.
نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	شورای	
اسلامی	یادآور	شد:	بارها	و	بارها	آمریکایی	ها	
مناظرات	شان	 و	 انتخاباتی	 نطق	های	 در	
در	 کردند	 اعلام	 رسمی	 تریبون	های	 از	
سازماندهی	داعش	با	برنامه	ریزی،	اسرائیلی	ها	

و	پول	عربستانی	ها	نقش	داشتند.
وی	ادامه	داد:	امروز	کسانی	که	دست	شان	
تا	مفرق	به	خون	محرومان	آلوده	است	و	
خودشان	ساماندهی	گروه	های	تروریستی	را	
به	عهده	دارند	نمی	توانند	به	گروه	هایی	که	با	
تروریست	مبارزه	کرده	اند	تهمت	تروریست	

بودن	بزنند.
به	گفته	حضرتی	امروز	بسیار	مهم	است	
که	ما	نسبت	به	جنایات	آمریکا	در	کشورهای	

غربی	و	منطقه	روشن	گری	داشته	باشیم.
وی	با	اشاره	به	مشکلات	داخلی	و	امکان	
سوءاستفاده	دشمنان	از	آن	گفت:	امروز	حل	
مسائل	اقتصادی	کشور	با	دست	توانمند	
مدیران،	مسئولان	و	مردم	با	ارائه	طرح	های	

خلاقانه	و	ابتکار	عمل	در	اولویت	قرار	گیرد.
این	عضو	فراکسیون	امید	خاطرنشان	کرد:	
اختلافات	جرئی	وجود	دارد	که	باید	فیتیله	
این	اختلاف	ها	را	پائین	بکشیم	متاسفانه	
دست	هایی	در	کار	است	که	به		این	اختلافات	
دامن	بزنند	و		شکاف	های	عمیقی	ایجاد	
کنند.	وی	تاکید	کرد:	در	شرایطی	قرار	داریم	
که	آحاد	ملت	باید	همدل	و	یک	زبان	در	
مقابل	دشمنان	ایستادگی	کنند	و	همان		طور	
شورای	 مجلس	 در	 کردید	 مشاهده	 که	
اسلامی	هم	همه	نمایندگان	فارغ	از	سلیقه	ها	
با	لباس	سبز	سپاه	حاضر	شدند	و	اعلام	کردند	

که	پاسدار	هستیم.
نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	شورای	
اسلامی	ادامه	داد:	امیدوارم	این	نوع	نگاه	به	
تمامی	بخش	ها	مانند	قوه	قضائیه	تسری	پیدا	
کند	و	موضوعاتی	همچون	حصر،	زندانیان	
سیاسی	و	ایرانیان	خارج	از	کشور	را	حل	و	

فصل	کنند.
وی	خاطرنشان	کرد:	منهای	یک	الی	
دو	درصد	مابقی	ملت	ایران	با	وجود	تمامی	
ایران	،		 حفظ	 خواهان	 دارند	 که	 انتقاداتی	
تمامیت	ارضی،		انقلاب	و	نظام	هستند	و	در	
این	موضوع	اتفاق	نظر	دارند	و	نسبت	به	این	

مسائل	یک	دست	و	یکصدا	هستند.
حضرتی	خاطرنشان	کرد:	همانطور	که	
انقلاب	می	خواهد	ما	باید	اختلاف	سلیقه	ها	
را	به	رسمیت	بشناسیم	تا	بتوانیم	اعتماد	و	

اطمینان	عمومی	را	به	وجود	بیاوریم.

الیاس حضرتی:

فیتیله اختلاف ها را پایین بکشیم

و	 دادستان	ها	 از	 قوه	قضاییه	 رییس	
خواست	 کشور	 کل	 بازرسی	 سازمان	
خصوصی	سازی	ها	را	قبل	از	اینکه	به	بحران	
اجتماعی	و	کارگری	تبدیل	شود،	در	دست	

بررسی	قرار	دهند.	
حجت	الاسلام	و	المسلمین	سیدابراهیم	
رئیسی	روز	پنجشنبه	در	نشستی	با	روسای	
کل	دادگستری	ها	و	دادستان	های	سراسر	
با	حضور	مسئولان	عالی	قوه	 کشور	که	
قضاییه	برگزار	شد،	با	اشاره	به	بیانات	روز	
چهارشنبه	رهبر	انقلاب	در	دیدار	با	کارگران	
داشت::	 اظهار	 کارگر	 روز	 مناسبت	 به	
با	 رابطه	 در	 انقلاب	 رهبر	 که	 موضوعی	
فروش	کارخانه	ها	بیان	کردند	پیش	از	این	
نیز	توسط	معظم	له	در	مشهد	مقدس	بیان	
شده	بود	و	این	نشان	از	اهمیت	موضوع	دارد.
وی	گفت:	کارخانه	ای	را	با	مبالغی	که	محل	
تامین	آن	جای	بحث	دارد	می	فروشند؛	زیرا	
اکثر	مبالغ	خرید	این	کارخانه	ها	تسهیلات	
بانکی	و	در	اصل	خریدار	آورده	ای	ندارد	و	
در	واقع	منابع	کشور	را	با	ارتباطات	و	روابط	
استفاده	کرده	و	کارخانه	ها	را	می	خرند	و	بعد	
از	مدتی	کارخانه	تعطیل	و	زمین	های	آن	
تبدیل	به	مجتمع	های	مسکونی	و	تجاری	
می	شود.رئیسی	با	بیان	اینکه	دستگاه	قضایی	
در	این	مورد	مخاطب	رهبر	انقلاب	است،	
افزود:	نباید	نگاهمان	فقط	به	دولت	باشد	
و	اینگونه	خصوصی	سازی	ها	قبل	از	اینکه	
به	بحران	اجتماعی	و	کارگری	تبدیل	شود،	
باید	در	دست	بررسی	سازمان	بازرسی	و	
دادستان	ها	قرار	گیرد.رئیس	قوه	قضاییه	
خطاب	به	سازمان	بازرسی	و	دادستان	ها	
گفت:	نگذارید	این	موارد	اتفاق	بیفتد	و	اجازه	
سوداگری	به	سوداگران	را	ندهید.وی	بیان	
کرد:	سهم	خصوصی	سازی	یک	مسئله	
درست	و	بجاست	و	قانون	های	برنامه	نیز	
از	ادوار	گذشته	تاکنون	به	آن	تاکید	شده	
است.	امروز	۷0	درصد	اقتصاد	ما	دولتی	
است	و	نباید	اینگونه	باشد	و	همه	به	این	

موضوع	رسیده	اند،	ولی	خصوصی	سازی	باید	
به	درستی	انجام	شود	و	روشی	که	امروز	در	
برخی	موارد	مطرح	است	حتما	قابل	تداوم	و	
استمرار	نیست	و	باید	با	یک	نگاه	پیشگیرانه	
همکاران	ما	در	دستگاه	قضایی	موضوع	را	
دنبال	کنند.رئیسی	در	ادامه	سخنان	خود	به	
استفاده	از	همه	ظرفیت	های	اداری	و	قضایی	
برای	حل	مشکلات	مردم	اعم	از	کارآفرینان	
و	سرمایه	گذاران	اشاره	کرد	و	گفت:	مردمی	
بودن	از	مواردی	است	که	همواره	بر	آن	
تاکید	داشته	ام	و	باید	این	مسئله	مورد	توجه	
روسای	کل	دادگستری	ها	و	دادستان	ها	قرار	
گیرد.	ملاقات	های	مردمی،	جلوه	ارتباط	با	
مردم	است،	اما	تمام	قضیه	نیست	و	باید	
روحیه	مردمی	بودن	به	معنای	واقعی	در	

کارمندان	و	قضات	ایجاد	شود.
رئیس	قوه	قضاییه	در	ادامه	تاکید	کرد:	
در	سال	رونق	تولید،	حمایت	از	تولید	و	
تولیدکننده	و	مبارزه	با	موانع	تولید	مانند	
قاچاق	کالا	باید	در	دستور	کار	قرار	گیرد	و	
هر	جا	که	موانعی	برای	تولید	وجود	دارد	باید	
برطرف	شود	و	در	سال	رونق	تولید	تلاش	

کنیم	تولید	رونق	یابد.
* باید هزینه های اجتماعی را به 

سرمایه اجتماعی تبدیل کنیم 
وی	در	ادامه	بار	دیگر	به	مسئله	اطاله	

اقتضای	 به	 و	گفت:	 اشاره	کرد	 دادرسی	
استان	و	اقلیم	راهکاری	که	یک	حرکت	
جهادی	در	قوه	قضاییه	به	دنبال	داشته	باشد	
ارائه	کنید.	ملاک	ما	این	است	که	پرونده	ها	
در	دستگاه	قضایی	به	روز	و	مربوط	به	سال	
جاری	باشد	و	پرونده	های	معوقه	و	مسن	
مطلقا	نباید	در	دستگاه	قضایی	وجود	داشته	
باشند.رئیسی	ادامه	داد:	البته	این	به	معنای	
آن	نیست	که	دقت	را	فدای	سرعت	کنیم.	
هر	چند	آمارگرایی	امری	ناپسند	است،	اما	
داشتن	آمار	و	کار	کردن	طبق	آمار	و	برنامه	
کار	درستی	است	و	هیچ	وقت	نباید	کیفیت	
فدای	کمیت	شود.وی	در	ادامه	با	اشاره	به	
مسئله	مبارزه	با	فساد	گفت:	سلامت	قوه	
قضاییه	از	جمله	امورات	بسیار	مهم	است	
و	 فساد	 با	 مبارزه	 قضایی	 دستگاه	 در	 و	
زمینه	های	ایجاد	آن	باید	مورد	تاکید	و	توجه	
باشد	و	همه	قضات	و	کارکنان	قوه	قضاییه	
باید	مدعی	مبارزه	با	فساد	باشند.رئیس	قوه	
قضاییه	اضافه	کرد:	هر	رابطه	ای	که	زمینه	
ارتباط	ناسالم	را	فراهم	می	کند،	باید	برچیده	
شود	و	مبارزه	جدی	با	فساد	و	زمینه	های	آن	
در	درون	دستگاه	قضایی	باید	مورد	توجه	قرار	
گیرد.	باید	هزینه	های	اجتماعی	را	به	سرمایه	
اجتماعی	تبدیل	کنیم؛	برخی	کارهای	ما	
که	 می	کند	 ایجاد	 اجتماعی	 هزینه	های	

نباید	این	طور	باشد	و	می	توان	سازوکارهایی	
اندیشید	تا	هزینه	های	اجتماعی	به	سرمایه	

اجتماعی	تبدیل	شوند.
* بازنگری جدی در مورد زندانیان 

مهریه 
رئیسی	همچنین	در	خصوص	کاهش	
و	 دادستان	ها	 گفت:	 کیفری	 جمعیت	
روسای	دادگستری	ها	باید	نظارت	کنند	تا	
در	مواردی	که	نیازی	به	بازداشت	و	زندان	
نیست	فرد	بازداشت	نشود	و	تنها	در	مواردی	
که	حکم	قانون	و	ضرورت	است	و	نمی	شود	
کاری	کرد	از	حبس	استفاده	کنید.	تا	جایی	
که	می	توانیم	نباید	از	بازداشت	و	مجازات	
به	 همچنین	 کنیم.وی	 استفاده	 حبس	
موضوع	زندانیان	مهریه	اشاره	کرد	و	افزود:	
در	دیداری	که	روز	چهارشنبه	با	تعدادی	از	
مراجع	عظام	تقلید	در	قم	داشتم،	موضوع	
مورد	 موضوع	 جمله	 از	 مهریه	 زندانیان	
تاکید	مراجع	بود	و	باید	سازوکاری	در	نظر	
گرفته	شود	تا	افرادی	که	معسر	هستند	و	
از	روسای	کل	 نشوند.وی	 زندانی	 ندارند،	
دادگستری	ها	خواست	به	محض	اینکه	به	
استان	های	خود	بازگشتند	بازنگری	جدی	
در	مورد	زندانیان	مهریه	داشته	باشند	و	
کسانی	که	اعسارشان	روشن	است	زندان	
نروند.	رئیسی	در	پایان	به	موضوع	اجرای	
احکام	مدنی	و	کیفری	اشاره	کرد	و	گفت:	
نتیجه	تمام	دادرسی	ها	در	اجرای	احکام	
ظاهر	می	شود	و	متاسفانه	آمار	اجرای	احکام	
در	برخی	استان	ها	به	ویژه	شهرهای	بزرگ	
اجرای	 مسئله	 امروز	 نیست.	 قبول	 قابل	
احکام	از	مسائل	و	معضلات	ماست	در	حالی	

که	اثر	تمام	احکام	در	اجرا	ظاهر	می	شود.
وی	تاکید	کرد:	مانند	پرونده	ها	اجرای	
احکام	نیز	باید	کاملا	به	روز	باشد	و	اگر	هم	
پرونده	ای	بنا	به	دلایلی	قابل	اجرا	نیست،	
باید	به	صورت	مصداقی	در	آن	پرونده	ذکر	
شود	که	به	خاطر	فلان	دلیل	موجه،	اجرا	

امکانپذیر	نیست.

در نشست با روسای کل دادگستری ها و دادستان ها سراسر کشور صورت گرفت

دستور»رئیسی«بهدادستانهابرایبررسیخصوصیسازیها
اخبــار سرمقاله

یادداشت)1(

یادداشت)2(

خبــر

وزیر	امور	خارجه	کشورمان	به	مکاتبه	با	مقام	های	آمریکایی	برای	تبادل	زندانیان	
طرفین	اشاره	کرد	و	گفت	که	واشنگتن	با	پیشنهاد	مبادله	زندانیان	برخورد	یکجانبه	داشت.	
محمد	جواد	ظریف	تائید	کرد	که	نامه	ای	از	»رابرت	اوبرین«	نماینده	ویژه	آمریکا	در	امور	

گروگان	ها	دریافت	کرده	که	خواستار	آزاد	کردن	زندانیان	آمریکایی	در	ایران	بوده	است.
به	نوشته	المانیتور،	ظریف	یادآور	شد	که	به	معاون	خود	گفته	نامه	ای	به	مایک	پمپئو	
وزیر	خارجه	آمریکا	بنویسد	که	ظاهرا	درباره	پیشنهاد	مبادله	زندانیان	یا	طرح	موضوع	

ایرانیانی	بوده	که	به	اتهام	نقض	قوانین	تحریمی	ایالات	متحده	دستگیر	شده	اند.
وزیر	خارجه	ایران	همچنین	گفت	که	6	ماه	پیش	به	دولت	ترامپ	رئیس	جمهوری	

آمریکا	پیشنهاد	مبادله	زندانیان	داده	اما	هیچ	پاسخی	دریافت	نکرده	است.
ظریف	در	پاسخ	به	پرسش	خبرنگار	المانیتور	که	آیا	نامه	ای	از	»اوبرین«	دریافت	کرده،	

با	تائید	این	موضوع	محتوای	نامه	را	یکسویه	توصیف	کرد.
وی	که	در	جمع	خبرنگاران	در	دفتر	نمایندگان	ایران	در	سازمان	ملل	سخن	می	گفت،	
افزود:	می	دانید	در	نامه	چه	نوشته	بود؟	نوشته	بود	لطفا	آزاد	کنید.	محتوای	آن	پیشنهاد	

نبود.	گرایش	فکری	واشنگتن	این	است	که	از	ما	انتظار	اقدام	یکجانبه	داشته	باشند.
وی	همچنین	به	وعده	انتخاباتی	نامزدهای	دمکرات	ریاست	جمهوری	سال	2020	

اشاره	کرد	و	گفت:	نمی	توانیم	به	چیزی	که	دو	سال	دیگر	اتفاق	خواهد	افتاد،	تکیه	کنیم.	
نمی	دانیم	که	سیاست	دولت	جدید	آمریکا	چه	دمکرات	چه	جمهوریخواه	چگونه	خواهد	
بود.	وزیر	خارجه	ایران	هشدار	داد	که	ممکن	است	جان	بولتون	مشاور	امنیت	ملی	ترامپ	

نگذارد	وعده	او	برای	پیشگیری	از	دخالت	بزرگ	دیگری	در	خاورمیانه	محقق	شود.
ظریف	روز	چهارشنبه	)4	اردیبهشت	1398(	در	انجمن	آسیایی	نیویورک	گفت:	در	
آمریکا	و	در	اروپا	ایرانیانی	هستند	که	در	زندان	هستند	چون	آمریکا	به	آنها	اتهام	نقض	
تحریم	ها	را	زده	است.	اتهام	آنها	ارسال	تجهیزات	هواپیمای	مسافربری	و	نه	جت	بوده	است.	

ما	مترجم	داریم	که	در	استرالیا	زندانی	است.
ظریف	ادامه	داد:	ما	در	مورد	زاغری	صحبت	می	کنیم؛	که	البته	من	ناراحتم	از	شرایط	
او	و	به	عنوان	وزیر	امور	خارجه	هر	چه	از	دستم	برآمده	برای	کمک	انجام	داده	ام	اما	هیچ	

کسی	از	زنی	که	در	استرالیا	در	زندان	است،	سخن	نمی	گوید.
یک	مقام	وزارت	خارجه	آمریکا	در	واکنش	به	سخنان	ظریف	در	مورد	تبادل	زندانیان	
گفت:	ایران	می	تواند	با	آزادی	اتباع	آمریکایی،	جدیت	خود	را	در	زمینه	مسائل	کنسولی	
از	جمله	مسائل	مربوط	به	ایرانی	هایی	که	به	نقض	قوانین	تحریمی	ایالات	متحده	محکوم	

شده	یا	تحت	پیگرد	قرار	گرفته	اند،	نشان	دهد.

محمد جواد ظریف: 

آمریکایی ها با پیشنهاد تبادل زندانیان برخورد یکجانبه داشتند 

سخنگوی	ارشد	نیروهای	مسلح	جمهوری	اسلامی	
ایران	گفت:	آمریکا	در	حکومت	های	مختلف	خود	عالم	را	
به	آتش	کشیده	است	و	خاص	40	سال	دشمنی	با	نظام	

جمهوری	اسلامی	نیست.	
روز	 شکارچی	 ابوالفضل	 پاسدار	 سرتیپ	 سردار	
پنجشنبه	در	مراسم	گرامیداشت	سالگرد	واقعه	پنجم	
اردیبهشت	شکست	حمله	نظامی	آمریکا	در	صحرای	
طبس	با	تاکید	بر	اینکه	سپاه	پاسداران	در	تمامی	عرصه	
ها	و	صحنه	ها	پیروز	است	اظهار	داشت:	ما	هیچوقت	
جبهه	تدافعی	در	مقابل	آمریکا	نداریم،	وقتی	می	گوییم	
اقتدار	دفاعی	برای	سایر	کشورهای	دنیاست	ابتدا	که	
اسرائیل	را	کشور	نمی	شناسیم	بلکه	یک	رژیم	جعلی	
غاصب	و	قلب	آمریکا	می	شناسیم.وی	گفت:	ما	در	مقابل	
آمریکا	حرف	از	دفاع	نمی	زنیم	بلکه	خرخره	آمریکا	را	
اینقدر	می	فشاریم	تا	خفه	شود	و	بشریت	نجات	یابد؛	این	

رسالت	و	مسئولیت	ماست.

سخنگوی	ارشد	نیروهای	مسلح	جمهوری	اسلامی	
ایران	با	بیان	اینکه	ما	هیچ	گاه	قصد	تعرض	به	هیچ	
به	هیچ	 افزود:	هیچ	چشم	طمعی	 نداریم	 را	 کشوری	
همسایه	ای	نداریم	و	این	را	در	40	سال	گذشته	انقلاب	

اسلامی	ثابت	کرده	ایم.
وی	گفت:	بنا	به	فرموده	مقام	عظمای	ولایت	در	
گام	دوم،	انقلاب	را	تثبیت	کرده	و	آن	را	توسعه	دادیم،	
فرهنگ	انقلاب	را	به	منطقه	صادر	کردیم،	بسیجیان	
سلحشور	عالم	شکل	گرفته	و	امروز	یا	پیشانی	بندهای	
یا	زهرا	)س(	و	یا	حسین	)ع(	در	مقابل	دشمنان	اسلام	
نیازی	هم	به	کمک	ما	 اند	و	 آرایی	کرده	 ناب،	صف	

ندارند.
سردار	شکارچی	اظهار	داشت:	حشد	الشعبی	عراق	
همچنین	 است	 ایستاده	 دشمن	 مقابل	 در	 مقتدرانه	
انصارالله	یمن،	حماس،	حزب	الله	لبنان،	بسیجیان	در	
دست	 در	 دست	 امروز	 زینبیون	 و	 فاطمیون	 سوریه،	
هم	در	مقابل	استکبار	هستند.وی	گفت:	در	40	ساله	
دوم	انقلاب	با	قدرت	و	سرعت	و	مقتدرانه	هرچه	زودتر	
بایستی	به	عمر	آمریکا	پایان	بدهیم	و	هر	کس	غیر	از	
این	مسیر	اگر	بخواهد	طی	کند،	خائن	به	انقلاب	است.

	استاد	حوزه	و	دانشگاه	گفت	:	مراجع	همواره	نظر	و	
فتوای	خود	را	اعلام	می	کنند،	اما	از	آنجایی	که	مراجع	در	
بدنه	حاکمیت	نیستند،	شاید	بی	توجهی	به	برخی	نظرهای	
آنها	بیش	از	پیش	نشان	داده	شود.	اخیرا	آیت	الله	مکارم	
درباه	مسابقه	برنده	باش	گفتند	این	برنامه	مصداق	قمار	
است	و	رهبری	نیز	نسبت	به	این	موضوع	واکنش	نشان	
دادند	و	گفتند	که	صدا	و	سیما	برنامه	هایی	که	به	صورت	

بخت	آزمایی	است	را	نباید	رواج	دهند.
آیت	الله	محسن	غرویان	با	بیان	اینکه	عموما	این	فتوا	ها	
باید	پیش	از	شروع	به	کار	این	برنامه	ها	صادر	شود،	تصریح	
کرد:	عموما	می	بینیم	که	این	برنامه	ها	به	مدت	مدیدی	
پخش	می	شوند	و	بعد	از	این	که	پول	و	مخاطبان	بسیاری	
را	جذب	کردند،	اعلام	می	شود	که	این	برنامه	قمار	است.	
خب	تکلیف	این	پولی	که	تاکنون	از	مردم	گرفته	اند	چه	
می	شود؟	همه	این	پول	هایی	که	دریافت	کرده	اند	حرام	و	
حاصل	قمار	است	که	قوه	قضائییه	باید	رسیدگی	کند	و	آن	

به	صاحبانش	برگردانده	شود.
آیت	الله	غرویان	خاطرنشان	کرد:	قمار	در	واقع	به	پولی	

می	گویند	که	فرد	برای	بدست	آوردن	آن	زحمتی	نکشیده	
باشد.	اینکه	فردی	به	قید	قرعه	از	میان	چند	نفر	برنده	

می	شود،	اصلا	شرعی	و	صحیح	نیست.
مشاهده	 را	 جوان	 رامبد	 برنامه	 یکبار	 داد:	 ادامه	 او	
می	کردم	که	به	خانمی	گفت	شانس	شما	این	است	که	
اگر	توپ	بسکتبال	را	از	فاصله	معینی	در	سبد	بیندازید	
برنده	چند	میلیون	تومان	پول	می	شوید.	آن	خانم	گفت	
من	توانایی	ندارم	و	آقای	جوان	گفت	می	توانید	از	میان	
افراد	حاضر	آقایی	را	به	عنوان	نایب	انتخاب	کنید	تا	برای	
شما	این	کار	را	انجام	دهد	و	در	نهایت	هم	آن	چند	میلیون	
تومان	پول	را	بدون	کوچکترین	زحمتی	دریافت	کردند.	
خب	جوانان	کشور	ما	با	آن	همه	تحصیلات	نمی	توانند	
بعد	از	سال	ها	کار	کردن	آن	همه	پولی	که	در	یک	برنامه	
بدست	آمد	را	داشته	باشند.	قمار	از	این	جهت	حرام	اعلام	
شده	فردی	بدون	زحمت	پولی	را	بدست	می	آورد.	متاسفانه	
این	قبیل	برنامه	ها	مدام	مردم	را	به	برنده	شدن	و	پول	زیاد	
دعوت	می	کند،	اما	از	آن	سمت	خطیب	جمعه	مردم	را	
به	اقتصاد	مقاومتی،	کم	خوردن،	ساده	زیستی،	اشکنه	

خوردن	و	...	دعوت	می	کند.
این	مدرس	حوزه	و	دانشگاه	در	گفت	و	گو	با	رویداد24با	
بیان	اینکه	صداوسیما	نیز	در	تشویق	به	قمار	شریک	است،	
گفت:	صداوسیما	با	این	قبیل	رفتار	ها	اعتماد	مردم	و	جامعه	

را	بیش	از	پیش	از	خود	سلب	می	کند.
غرویان	گفت:	رفتار		صداوسیما	مردم	جامعه	را	نسبت	
به	فتوای	مراجع	بی	اهمیت	می	کند	و	متاسفانه	به	دلیل	
جناج	بندی	هایی	که	صداوسیما	دارد	این	سیاست	ها	را	
در	پیش	گرفته	است.	البته	از	سوی	دیگر	متاسفانه	برخی	
از	مراجع	به	گونه	ای	صحبت	می	کنند	و	فتوا	می	دهند	
که	گویی	در	خلاء	صحبت	می	کنند	و	مشکلات	جامعه	

را	نمی	بینند.
آیت	الله	غرویان	گفت:	مراجع	بعضا	در	برخی	از	مسائل	
و	جزئیات	زندگی	مردم	ورود	پیدا	می	کنند	و	چون	برای	
مردم	این	موضوع	پذیرفته	شدنی	نیست،	آنجایی	که	
مراجع	یک	حرف	مهم	و	باارزشی	را	می	زنند	هم	دیگر	
برای	مردم	اهمیتی	ندارد،	باید	بگویم	ارزش	کلام	مرجعیت	

پایین	آمده	است.

سخنگوی نیروهای مسلح :

خرخره آمریکا را اینقدر می فشاریم تا خفه شود

قوه قضائییه به پول هایی که تلویزیون از مردم گرفته رسیدگی کند 

غرویان: صداوسیما در تشویق مردم به قمار شریک است

محمد علی حیدری هایی

مصطفی داننده

حسین سبحانی نیا
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موارد شایعی که می توانند سبب شانه درد بشوند

شانه ها، پُرتحرک ترین مفاصل بدنتان است؛ اما این میزان تحرک پذیری هزینه هایی 
دارد. از هر چهار زن 20 تا 55 ساله یک نفر از شانه درد شاکی است. حدود 20 درصد از 

افراد، عضله ی شانه گردان خود را پاره می کنند!
با تمام کارهایی که طی روز انجام می دهید، روی سلامت  شما به عنوان یک زن 
شانه هایتان تأثیر می گذارید. در این مطلب به معمول ترین عوامل روزمره که منجر به شانه 

درد می شوند اشاره می کنیم.
گوشیتلفنتان

وقتی روی یک اسکرین خم می شوید، چه گوشی تلفن تان و چه تبلت یا کامپیوترتان، 
سر شما بیش از 25 کیلوگرم فشار بر گردنتان وارد می کند. وقتی شانه هایتان را به جلو 
خم می کنید، عضلات حامی پشت و شانه هایتان ضعیف می شوند و به مرور زمان، آن قدر 
ضعیف و کشیده می شوند که شروع می کنید به شکایت کردن که: »از بس کار کردم و بار 
سنگین حمل کردم شانه درد گرفتم!«. چه باید بکنید: در مطالعه ای زنان کارمند، سه بار 
در هفته و به مدت 10 هفته، هر بار 20 دقیقه تمرینات قدرتی گردن و شانه با دمبل انجام 

دادند و دردشان به میزان چشمگیری کاهش یافت و عملکردشان بهتر شد.
هورمونهایتان

بله باز هم جنسیت وارد عمل می شود! هورمون استروژن بر سنتز کلاژن اثر می گذارد 
و باعث می شود مفاصل زنان سست تر شده و راحت تر آسیب ببیند و کُندتر ترمیم شود.

چه باید کرد: اگر قرص ضدبارداری مصرف می کنید پس یک قدم جلوتر از بقیه خانم ها 
هستید؛ قرص های ضدبارداری هورمونی می توانند به میزان قابل توجهی ریسک آسیب 
رباط ها را پایین بیاورند. اگر هم قرص ضدبارداری مصرف نمی کنید، پس باید حین 
سیکل قاعدگی تان بیشتر مراقب وضعیت بدنی خود باشید و به مفاصلتان فشار وارد 

نکنید تا از آسیب پیشگیری نمایید.
تمرینوورزشتان

وقتی عضلاتتان را جلوی آینه منقبض می کنید و از دیدن فرمی که گرفته اند لذت 
می برید، طبیعتاً تمرکزتان روی عضلاتی است که به چشم می آیند و به راحتی عضلات 
تثبیت کننده ی کوچک را نادیده می گیرید، چون همیشه هم دیده نمی شوند، مانند 
عضلات تحت کتفی که شانه را تثبیت کرده و از چرخش شانه به درون )عارضه شانه گرد 
شده( جلوگیری می کنند. چه باید کرد: به ازای هر تمرین هل دادنی، دو تمرین کشیدنی 
)مثلًا به ازای شنا و پرس سینه، دو تمرین پارویی و بارفیکس( در روتین تمرینات خود 
داشته باشید. این شیوه کمکتان می کند عضلات مهم پشتی تان را تقویت کنید و ضمناً 
از عدم تعادل عضلانی که می تواند شانه هایتان را مستعد آسیب کند، پیشگیری نمایید.

کیفدستیتان
تاندون های عضلات شانه گردان مانند شلوار جین تان هستند، اگر خوب از آن مراقبت 
نکنید و زیاد از آن استفاده کنید، پارچه ی آن شل و وارفته شده و از شکل و قیافه خواهد 
افتاد. اگر هر روز کیفتان را در یک سمت بدنتان حمل می کنید، مخصوصاً اگر سنگین 
هم باشد، باری اضافی به تاندون عضلات شانه ی خود وارد می نمایید که باعث می شود 
آسیب ببینند. چه باید کرد: شاید توقع زیادی باشد که از شما بخواهیم کیف کوچک تری 
انتخاب کنید. دست کم می توانید از کیفی استفاده کنید که بندهای پهن تری دارد و هر 
وقت که می توانید آن را جلوی بدنتان بگیرید و سمت شانه های حامل را هر چند وقت 

یک بار عوض کنید.
سینهبندتان

است  ممکن  سینه بندتان  بندهای  دارید،  بزرگی  و  سنگین  نسبتاً  سینه های  اگر 
شیارهایی در بالای شانه هایتان ایجاد کند که اگر برطرفشان نکنید، می توانند دائمی 
شده و شانه هایتان را دفرمه کنند. چه باید کرد: سینه بندهایی تهیه کنید که بندهای 
پهن تر و پد دار داشته باشند تا از فشار وارد بر شانه هایتان کاسته شود. ضمناً هرازگاهی 
از سینه بندهایی که پشت بسته دارند استفاده کنید تا همیشه و هر روز به یک نقطه از 

شانه هایتان فشار وارد نشود.
چهزمانیبهپزشکمراجعهکنیم؟

پیدا کردن علت شانه درد همیشه هم ممکن نیست؛ زیرا گاهی مشکل اصلی مربوط 
به سایر قسمت های بدن است و منبع درد جای دیگری است که خودش را در شانه ها 
نشان می دهد. این حالت می تواند در مورد برخی از مشکلات گردن به وجود بیاید مانند 
آرتروز و فتق دیسک. به طور کلی اگر درد زیادی دارید یا می دانید به خودتان آسیب 
زده اید، بهترین کار این است که هر چه زودتر به پزشک مراجعه کنید؛ اما اگر شانه دردتان 
خفیف است سعی کنید اصلاحاتی در فعالیت هایتان ایجاد کنید. می توانید داروهای 
ضدالتهابی غیراستروئیدی نیز مصرف کنید و حرکات کششی انجام دهید تا ببینید آیا 
دردتان بهتر می شود یا نه. اما اگر با تمام این اقدامات بعد از دو سه هفته نیز درد وجود 
داشت، باید به پزشک مراجعه کنید. پزشک برای تشخیص علت شانه دردتان، ممکن 

است سؤال های زیر را از شما بپرسد پس جواب این سؤال ها را آماده کنید:
* آیا دردتان فقط در یک شانه است یا هر دو شانه تان درد می کند؟

* آیا این درد ناگهان شروع می شود؟ اگر چنین است، در حال انجام چه کاری بوده اید 
که درد سراغتان آمده؟

* آیا این درد به سایر قسمت های بدنتان نیز می رسد؟
* آیا می توانید دقیقاً به نقطه ی درد اشاره کنید؟

* آیا وقتی حرکتی نمی کنید هم درد دارید؟
* آیا وقتی حرکات خاصی انجام می دهید دردتان بیشتر می شود؟

* آیا شانه تان قرمز و داغ و متورم می شود؟
* آیا شانه دردتان شب ها شما را از خواب بیدار می کند؟

* چه چیزی دردتان را بدتر و چه چیزی آن را بهتر می کند؟
* آیا مجبور شده اید فعالیت هایتان را به دلیل شانه درد محدود کنید؟

اگر هم پزشکتان همه ی موارد را از شما نخواست، خودتان می توانید هر موردی را که به 
نظرتان مهم می آمد توضیح دهید تا به تشخیص بهتر کمک کنید.

حواستانبهمصرفسبزیجاتباشد

علائم و روش های درمانی مسمومیت غذایی
یک متخصص داخلی با اشاره به علائم مسمومیت غذایی گفت: بهترین راه درمان 

مسمومیت غذایی کاهش مصرف مواد پختنی و میوه هاست.
محمدحسین فرقانی متخصص داخلی درباره بروز مسمومیت های غذایی و راهکار های 
مبارزه با آن اظهار کرد: مسمومیت های غذایی اغلب از طریق استفاده از خوراک یا آب 

آلوده،  به خصوص سبزیجات ناسالم  ایجاد می شود.
پیچه،  دل  درد،  دل  مشابه  علائم  با  اغلب  غذایی  مسمومیت های  داد:  ادامه  وی 
اسهال، تب و لرز، سردرد و غیره بروز پیدا می کند و تشخیص آن ها نسبتاً آسان است؛ 
بهترین راهکار هایی که پزشکان برای درمان مسمومیت های غذایی و گوارشی پیشنهاد 
می کنند مصرف نکردن غذا های پختنی و میوه  هاست. فرقانی درباره راه های درمان 
این اختلال تشریح کرد: متخصصان در این شرایط پیشنهاد می کنند که مدت کوتاهی 
از خوردن غذا های پختنی و میوه جات اجتناب کنید؛ می توانید در این زمان با مصرف 
نوشیدنی هایی مثل ترکیب عرق شا ه تره و عسل که خواص آنتی بیوتیکی هم دارد یا 
استفاده از پودر ORS انرژی مورد نیاز خود را دریافت و به بهبود اختلال کمک کنید. 
این متخصص داخلی تصریح کرد: بعد از مصرف مواد غذایی فوق برای حدود 2 وعده 
می توانید کم کم با استفاده از غذا هایی که هضم آسان تری دارند مثل حریره ها یا کته 
ماست شروع به خوردن غذا کنید؛ بعد از 2 روز بدن شما آمادگی پذیرش مجدد غذا های 
پختنی را دارد. وی با اشاره به اینکه احتمال بروز خطر بر اثر مسمومیت وجود دارد، گفت: 
در صورتی که با علائم شدید مسمومیت مواجه شدید احتمال ابتلا به آمیب وجود دارد؛ 
این اختلال ممکن است با علائمی مانند سردرد، تب، لرز شدید یا اختلالات گوارشی 

شدید مثل اسهال شدید خونی همراه شود.
 فرقانی ادامه داد: ابتلا به این اختلال احتمال بروز آسیب دیدگی را افزایش می دهد 

پس اگر با چنین علائمی مواجه شدید 
به پزشک مراجعه کنید؛ انجام آزمایشات 
را  شما  بودن  بیمار  یا  سلامت  مربوطه 
که  باشید  مراقب  می کند،  مشخص 
است  ممکن  اختلال  این  به  بی توجهی 
منجر به ایجاد آسیب های شدید در کبد و 
ریه ها و حتی تشکیل بافت های اضافی در 
آن ها شود که خطراتی را برای فرد بیمار به 

همراه دارد.
 این متخصص داخلی یادآوری کرد: در 
صورتی که بیمار مبتلا به آمیب با علائم 
قابل  دارو  با  که  شود  مواجه  شدیدی 
کنترل نباشد ممکن است نیاز به بستری 
شدن پیدا کند، معمولا بیماران بستری 
طبیعی  حالت  به  سرم  از  استفاده  با 
برمی گردند و بیمار تا زمانی که اختلالات 
ایجاد شده جبران شود باید بستری بماند.

نوعی خاصی از بازگشت اسید به نام رفلاکس لارنگوفارنژیال )LPR( که به نام رفلاکس 
خاموش نیز شناخته می شود، اغلب موجب صاف کردن مکرر گلو می شود.

همه ما گاهی اوقات گلوی خود را صاف می کنیم. گاهی اوقات این کار در واکنش به 
محرک ها صورت گرفته و در مواقع دیگر تنها یک عادت است. اما در پس صاف کردن 

مکرر گلو ممکن است یک شرایط پزشکی قرار داشته باشد.
احساس خارش یا گیر کردن چیزی در گلو ممکن است موجب شود تا فردی به طور 
مکرر گلوی خود را صاف کند. این احساسات ممکن است زمانی که هیچ چیزی وجود 
ندارد نیز شکل بگیرند. صاف کردن گلو به خودی خود یک شرایط پزشکی نیست، اما 

می تواند نشانه بروز یکی از آنها باشد.
ترشحاتپشتحلقی

سینوس ها، گلو، و بینی همگی مخاط تولید می کنند که معمولا ناخودآگاه آن را 
قورت می دهیم. زمانی که با انباشت مخاط یا ترشح آن به پشت گلو مواجه هستید، این 

شرایط به نام ترشحات پشت حلقی شناخته می شود.
دلایل ترشحات پشت حلقی شامل عفونت ها، آلرژی ها، و بازگشت اسید معده به مری 

می شوند. فرد ممکن است با علائمی دیگر مانند موارد زیر نیز مواجه باشد:
- گلو درد

- صحبت با صدای خراشیده
- بلع مکرر
درمان

درمان ترشحات پشت حلقی بهترین روش برای کاهش تکرر صاف کردن گلو و علائم 
دیگر است. از گزینه های درمان می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- داروهای آنتی هیستامین برای آلرژی های سینوس و بینی
- آنتی بیوتیک ها برای عفونت های باکتریایی

- ضد اسیدها، مسدودکننده های گیرنده H2، و مهارکننده های پمپ پروتون 
برای بازگشت اسید معده به مری

از نکته های دیگر برای تسکین ترشحات پشت حلقی می توان به تامین آب 
مورد نیاز بدن و استفاده از ضد احتقان ها، اسپری های بینی، و 

استفاده از محلول سالین اشاره کرد.
بازگشتاسیدمعدهبهمری

رفلاکس  نام  به  اسید  بازگشت  از  خاصی  نوعی 
لارنگوفارنژیال )LPR( که به نام رفلاکس خاموش نیز 

شناخته می شود، اغلب موجب صاف کردن مکرر 
واسطه  به  گلو می شود. رفلاکس لارنگوفارنژیال 
بازگشت اسید معده به مری و ورود آن به حنجره 
و حلق شکل گرفته که به تحریک گلو منجر می 
شود. بنابر گزارشی که در سال 2013 منتشر شد، 

60 درصد افراد مبتلا به بیماری بازگشت اسید معده 
به مری )GERD( با علائم رفلاکس لارنگوفارنژیال نیز 

مواجه می شوند.
ازدیگرعلائمرفلاکسلارنگوفارنژیالمیتوانبهمواردزیر

اشارهکرد:
- گرفتگی صدا

- دشواری در بلع
- گلو درد
درمان

درمان رفلاکس لارنگوفارنژیال مشابه با درمان بیماری بازگشت 
اسید معده به مری است و شامل استفاده از داروهایی مانند ضد 
اسیدها، مسدودکننده های گیرنده H2 و مهارکننده های پمپ 
پروتون می شود. مداخلات سبک زندگی نیز بخش مهمی از 
مدیریت علائم رفلاکس لارنگوفارنژیال را تشکیل می دهند که 

از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- حفظ وزن سالم

- ترک محصولات تنباکو
- پرهیز از غذاهای محرک علائم  

- ترک یا محدود کردن مصرف الکل

آلرژیهایبینی
آلرژی ها زمانی رخ می دهند که سیستم ایمنی بدن به حضور موادی که آلرژن نام 

داشته و معمولا بی ضرر هستند، واکنش بسیار شدید نشان می دهد.
از دلایل شایع آلرژی های بینی می توان به گرده ها، گرد و غبار، و پوست حیوانات 
اشاره کرد. آلرژی های بینی می توانند به تولید بیش از حد مخاط منجر شوند که می 

تواند صاف کردن مکرر گلو را در پی داشته باشد.
از دیگر علائم آلرژی های بینی می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- آبریزش یا گرفتگی بینی
- خارش یا آبریزش چشم

- عطسه
درمان

از گزینه های درمان برای آلرژی های بینی می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- آنتی هیستامین ها

- اسپری های درون بینی کورتیکواستروئید
- ضد احتقان ها

- آمپول های آلرژی که می توانند به افزایش تحمل در برابر یک آلرژن خاص کمک 
کنند

بروز علائم  از  آلرژی های شناخته شده  از  با پرهیز  تواند  همچنین، یک فرد می 
پیشگیری کرده یا آنها را کاهش دهد.

مشکلاتبلع
مشکلات بلع می توانند در نتیجه مسائل عصبی یا ناهنجاری 
های ساختاری درون بدن شکل بگیرند. همچنین، دشواری در 

بلع می تواند به تحریک گلو و صاف کردن مکرر گلو منجر شود.
از جمله علائم دیگر دشواری در بلع می توان به موارد زیر اشاره 

کرد:
- گرفتگی صدا

- سرفه
- سوزش سردل

- احساس خفگی هنگام غذا خوردن
درمان

درمان دشواری در بلع به دلیل این شرایط بستگی 
دارد، اما ممکن است شامل گفتار درمانی باشد.

داروها
آنزیم  های  مهارکننده  معمول  طور  به  پزشکان 
مبدل آنژیوتانسین )ACE( را برای درمان فشار خون 
بالا تجویز می کنند. این داروها می توانند موجب 
احتقان بینی و ترشحات پشت حلقی شوند، و یک 
فرد ممکن است با صاف کردن مکرر گلو به این شرایط 

واکنش نشان دهد.
تاکنون، مطالعه که نشان دهنده این باشد که صاف کردن 
گلو یک عارضه جانبی رایج استفاده از مهارکننده های آنزیم 
مبدل آنژیوتانسین است، وجود ندارد. با این وجود، پژوهش ها 
نشان داده اند که 15 درصد افرادی که این داروها را مصرف 
می کنند با سرفه مزمن مواجه می شوند. دلیل زمینه ای 
سرفه می تواند به احتقان بینی، ترشحات پشت حلقی، و 

صاف کردن مکرر گلو منجر شود.
درمان

هر فردی که نگران عوارض جانبی مصرف یک دارو است 
یا از آن رنج می برد باید با پزشک خود در این زمینه صحبت 
کند. پزشک ممکن است تغییر در دوز مصرفی دارو یا تغییر 

روش درمان را پیشنهاد دهد.
اختلالاتتیک

تیک ها، حرکات یا صداهایی ناگهانی و مکرر هستند که فرد 
نمی تواند آنها را کنترل کند.

به گفته مراکز کنترل و پیشگیری از بیماری آمریکا )CDC( سه 

اختلال تیک اصلی وجود دارند:
- اختلال تیک صوتی یا حرکتی پایدار

- اختلال تیک موقت
- سندرم تورت

بنابر مطالعه ای در سال 2015، صاف کردن گلو یکی از پنج نشانه شایع اختلالات 
تیک است. دلیل آنها نامشخص است، اما اختلالات تیک به نظر می رسد ارثی بوده و 

بیشتر در مردان رخ می دهد.
ازدیگرعلائماختلالاتتیکمیتوانبهمواردزیراشارهکرد:

- پلک زدن مکرر
- تکان دادن سر

- تکرار یک واژه یا صدا
- ضربه زدن با انگشتان

درمان
روش درمان تیک به نوع اختلال و شدت علائم یک فرد بستگی دارد، اما داروها و رفتار 

درمانی می توانند اغلب به بهبود شرایط کمک کنند.
تودههایتارهایصوتی

زمانی که توده های غیر طبیعی مانند پولیپ ها، گره ها یا کیست ها روی تارهای 
صوتی رشد می کنند، این شرایط می تواند موجب احساس گیر کردن چیزی در پشت 

گلو شود. از دلایل شکل گیری این تود ها می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- سیگار کشیدن

- آلرژی ها
- استفاده بیش از حد یا فشار بر تارهای صوتی مانند فریاد زدن یا خوانندگی

- سرفه مکرر یا شدید
- بیماری بازگشت اسید معده به مری

ازعلائمرشدتودههادرتارهایصوتیمیتوانبهمواردزیراشارهکرد:
- گرفتگی صدا

- صدای خش دار
- تنگی نفس

- احساس درد هنگام صحبت کردن
درمان

ابتدا، پزشک دلیل زمینه ای رشد توده ها را درمان می کند. پس از آن، ممکن است 
انجام عمل جراحی برای برداشتن توده های بزرگ و مواردی که به درمان واکنش نشان 

نمی دهند، توصیه شود. برخی افراد نیازمند گفتار درمانی خواهند بود.
چهزمانیبهپزشکمراجعهکنیم

اگر صاف کردن مکرر گلو موجب نگرانی و ناراحتی شما شده است، مراجعه به پزشک 
برای بررسی دقیق شرایط بهترین گزینه محسوب می شود. اگر صاف کردن گلو با موارد 

زیر همراهی می شود در کوتاه ترین زمان ممکن به پزشک مراجعه کنید:
- احساس گیر کردن چیزی در گلو

- سوزش سردل
- مصرف یک داروی جدید

پزشک سابقه پزشکی بیمار را بررسی کرده و معاینه جسمانی برای تشخیص دلیل 
علائم را انجام می دهد. تشخیص نخستین گام در جهت درمان مناسب است.

درمانعمومی
صاف کردن گلو معمولا تنها زمانی نیازمند درمان است که به مساله ای آزاردهنده و 
نگران کننده تبدیل شده باشد. رسیدگی به دلایل زمینه ای بهترین روش برای کاهش 

یا پیشگیری از علائم است.
برخی درمان ها و نکته های پیشگیرانه برای صاف کردن مکرر گلو شامل موارد زیر 

می شوند:
- مصرف آب فراوان برای مرطوب نگه داشتن گلو که ممکن است احساس گیر کردن 

چیزی در گلو را کاهش یا تسکین دهد
- مکیدن آبنبات

- غذا خوردن و جویدن آهسته در صورت مواجهه با دشواری در بلع
- استفاده از یک دستگاه مرطوب کننده هوا در خانه یا محل کار برای حفظ رطوبت 

هوا که ممکن است تحریک گلو را کاهش دهد
- صاف کردن گلو به آرامی و گاه به گاه برای پرهیز از آسیب رساندن به تارهای صوتی

از دلایل صاف کردن مکرر گلو

علمی و سلامت 

 

محققان نانوحسگر زیستی ساختند که با استفاده از آن می توان میزان pH را با دقت 
بالایی رصد کرد. این دستگاه برای تشخیص بیماری های مختلف نظیر سرطان قابل 

استفاده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ستاد توسعه فناوری نانو، یک گروه تحقیقاتی در 
آزمایشگاه ملی لورنس موفق به ساخت نانو حسگر زیستی شدند که می تواند موجب 
بهبود فرآیند تشخیص بیماری هایی نظیر سرطان شود. حسگرهای زیستی معمولًا 
مولکول ها، یون ها یا پروتون های بسیار کوچک را رصد می کنند، حتی تغییرات بسیار 

کوچک در سطح pH نیز می تواند اطلاعات مهمی درباره وضعیت بیمار دهد.
الکساندر نوی و همکارانش موفق به ساخت حسگری برای رصد pH شدند که با 
ترکیب حسگرهای نانو روبان سیلیکونی و دولایه لیپیدی ضد رسوب کار می کند. در این 

حسگر از کانال های حاوی نانولوله های کربنی قابل نفوذ پروتون استفاده شده است. این 
حسگر می تواند pH سیال های زیستی پیچیده را شناسایی کند.

زی چن از محققان این پروژه معتقد است دستگاه ما یک پلتفورم چندکاره است که 
می تواند بی نیاز از برچسب زنی و با حساسیت بالا DNA، ویروس و زیست شناساگرهای 
بیماری را تشخیص دهد. این گروه تحقیقاتی معتقد است که این نانو زیست حسگر را 
می توان داخل بدن کاشت. برای ساخت این حسگر pH، غشایی لیپیدی نیاز است تا 
با کانال هایی با قابلیت نفوذ پروتئین ترکیب شود. این گروه پیش از این نشان دادند که 
نانولوله های کربنی با قطر 0٫۸ نانومتر که روی غشاء لیپیدی قرار گرفته اند می توانند 
نسبت به پروتون نفوذپذیر باشند. وجود چنین نانو حفره کوچکی می تواند موجب 
انتقال سریع پروتون شود. وجود این نفوذپذیری بالا نسبت به پروتون موجب می شود که 

نانولوله های کربنی، بیشتر مواد رسوب دهنده را بلوک کنند.
نوی گفت: برای هر یک از آزمایش ها، ما توانایی حسگر را در مقابل محلول هایی با 
pH مختلف مورد ارزیابی قرار دادیم و مقادیر مختلف از ترکیبات رسوب دهنده به سیستم 
اضافه کردیم تا عملکرد این سیستم نسبت به مقادیر مختلف رسوب دهنده مشخص 
شود. زمانی که کانال های حاوی نانولوله های کربنی و غشاء لیپیدی به این سامانه اضافه 

شد، حسگر عملکرد معمول خود را داشت و افت محسوسی در سیستم دیده نشد.
این گروه قصد دارند تا نانولوله های کربنی را به گونه ای مهندسی کنند که بتواند 
یون های ویژه ای را از خود عبور دهد در حالی که مولکول های زیستی دیگر بلوک شوند. 

با این کار دستگاهی برای استفاده در حوزه های مختلف ساخته می شود.

محققان تلاش کردند با استفاده از ژن درمانی شنوایی 
مدل موشی بالغ، ناشنوایی DFNB۹ که یک نوع اختلال 

شنوایی وراثتی است را احیا کنند.
به دلیل نقص   )DFNB۹( ناشنوایی به  افراد مبتلا   
در ژن کد کننده اتوفرلین )otoferlin( که یک پروتئین 
ضروری برای انتقال اطلاعات صوتی به سیناپس های 

سلولی حسی شنوایی است، عمیقاً ناشنوا هستند.

موشی  مدل  در  محققان  جدید،  مطالعه  این  در 
درون  صورت  به  را  اتوفرلین  ژن   ،DFNB۹ ناشنوایی 
سیناپسی  عملکرد  توانستند  و  کردند  تزریق  حلزونی 
شنوایی را احیا کنند و آستانه شنوایی آنها را تا حد نزدیک 

به مقدار طبیعی برسانند.
به چاپ   PNAS این مطالعه که در مجله یافته های 
رسیده است می تواند راهگشای ژن درمانی بیماران مبتلا 

به این نوع ناشنوایی در آینده ای نزدیک باشد.
بیش از نیمی از ناشنوایی های عمیق مادرزادی غیر 
سندرمی دلیل ژنتیکی دارند و بیش از ۸0 درصد این 
 )DFNB(موارد به دلیل اشکال مغلوب اتوزومی ناشنوایی
است. در حال حاضر تنها گزینه موجود برای این بیماران 
احیای شنوایی آنها با استفاده از ایمپلنت های حلزونی 

است.

تولید دوچرخه برقی با باتری کوله پشتی
از  استفاده  مشکلات  از  یکی 
باتری های  برقی،  دوچرخه های 
حجیم و سنگین آنهاست. اما تولید 
در  آن  باتری  که  برقی  دوچرخه 
کوله ای در داخل سبد جای می گیرد، 

این مشکل را برطرف می کند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل 
از نیواطلس، این دوچرخه که توسط 

یک شرکت سوئدی ساخته شده، Elbi Cycles نام دارد و باتری آن را می توان به راحتی از 
دوچرخه جدا کرد. همین امر شارژ باتری یادشده را نیز ساده می کند.

باتری مذکور بعد از شارژ شدن داخل کوله ای در سبد دوچرخه جای می گیرد تا امنیت 
آن نیز تأمین شود. Elbi Cycles در دو مدل تولید شده است. مدل اول دارای باتری 250 
واتی است و در کشورهای اروپایی عرضه می شود. مدل دوم دارای باتری 500 واتی است 
و در آمریکا به بازار می آید. در این دوچرخه از حسگرهایی برای کنترل شرایط و وضعیت آن 

به صورت لحظه به لحظه نیز استفاده شده است.
باتری لیتیومی مدل اروپایی و آمریکایی این دوچرخه به ترتیب 36 و ۴۸ ولتی و نیز در 
هر دو مدل 10.5 آمپری است. بدنه دوچرخه هم عمدتاً از آلومینیوم ساخته شده تا وزن 
آن کاهش یابد. این باتری برای شارژ از پورت یو اس بی استفاده می کند. مدل اروپایی و 
امریکایی این دوچرخه با هر بار شارژ به ترتیب قادر به طی کردن ۴5 و ۴0 کیلومتر مسافت 

هستند.
وزن هر دو مدل در حدود 1۸ کیلوگرم بوده و سیستم روشنایی دوچرخه نیز به طور 
خودکار در طول شب روشن بوده و در روز خاموش می شود. قیمت مدل اروپایی این 

دوچرخه برابر با ۸۹5 دلار است. این محصول در ماه جولای به بازار می آید.

دستگاه تنظیم کننده ضربان قلب بدون باتری 
ابداع شد

 
محققان نوعی دستگاه تنظیم کننده ضربان قلب ابداع کرده اند که بی نیاز از باتری 
با استفاده از تپش قلب الکتریسیته تولید می کنند. این دستگاه روی خوک ها آزمایش 
شده است. محققان مؤسسه فناوری جورجیا یک دستگاه تنظیم کننده ضربان قلب بی 
نیاز از باتری ابداع کرده اند که الکتریسیته مورد نیاز خود را از حرکات قلب تأمین می کند. 
این دستگاه با استفاده از یک »تولید کننده انرژی« به نام iTENG کار می کند که دور قلب 
می پیچد و همزمان با انقباض و انبساط این عضو بدن الکتریسیته تولید می کند. دستگاه 
تنظیم کننده ضربان قلب انرژی جمع آوری شده را در یک »واحد مدیریت انرژی« ذخیره 
می کند و برای فعالسازی از آن استفاده می کند. با هر تپش قلب الکتریسیته بیشتری 
برای فعال نگه داشتن دستگاه تولید می شود. به کارگیری این دستگاه در حقیقت پایانی 
بر عمل های جراحی جایگزین کردن باتری تجهیزات مختلف درون بدن است. از سوی 
دیگر سبب می شود دستگاه ماندگار تر و مؤثرتر باشد. این ایمپلنت روی بدن یک خوک 
نصب شد و به طور موفقیت آمیز ریتم قلب حیوان را رصد کرد. همچنین شرایط مختلف 
مانند آریتمی سینوسی )sinus arrhythmia ( را اصلاح کرد. این مشکل نوعی کاهش 
 symbiotic cardiac ضربان قلب است. شیوه عملکرد این دستگاه در بدن سبب شد تا
pacemaker را بگیرد. iTENG از دولایه تشکیل شده که به وسیله یک پوشش اسفنجی از 
هم جدا شده اند. این پوشش می تواند با هر ضربان قلب در فرایند پمپاژ خون، الکترون ها 
را محبوس کند. عمر مفید این باتری حدود 15 سال است اما به میزان استفاده از دستگاه 
نیز بستگی دارد. »تیم چیکو« یکی از محققان این تحقیق می گوید: این تحقیق امیدوار 

کننده است اما باید بررسی های بیشتری درباره آن انجام شود.

افزایش برد خودروهای تسلا با نصب موتور جدید
تسلا با تغییر طراحی موتور خودروهای مدل ایکس و مدل اس خود میزان مسافتی که  

آنها می توانند بعد از یک بار شارژ بپیمایند را افزایش داده است.
 دو خودروی یادشده هم اکنون نیز در بازار با استقبال خوبی مواجه شده اند، ولی 
تسلا انتظار دارد با افزایش برد آنها میزان خرید آنها بیشتر شود.  موتور مغناطیسی جدید 
خودروهای تسلا حتی با استفاده از فشار ترمز نیز قادر به تولید انرژی است. از سوی دیگر 
یک موتور القایی الکتریکی تازه برای مدل های ایکس و اس در نظر گرفته شده که در 
پشت خودرو قرار دارند و نیروی اضافی مورد نیاز را تأمین می کنند. قرار است تولید این 
خودروهای تقویت شده در کارخانه فریمونت آغاز شود و خریداران هم از امروز می توانند 
به طور آنلاین سفارشات خود را ثبت کنند. به گفته الون ماسک با تغییرات اعمال شده برد 
مدل اس جدید به 5۹5 کیلومتر افزایش یافته است. شتاب صفر تا صد این خودرو 3.۷ 
ثانیه و حداکثر سرعت آن به 250 کیلومتر در ساعت رسیده است. از سوی دیگر فناوری 
شارژ سریع برای پرشدن 50 درصدی ظرفیت باتری این خودرو در نظر گرفته شده است.

ساخت نانوزیست  حسگری برای تشخیص سرطان

بهبود ناشنوایی مادرزادی در موش ها به روش ژن درمانی

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیو
ساختمانهایفاقدسندرسمی

آگهیموضوعماده3قانونوماده13آئیننامهقانونتعیینتکلیف
وضعیتثبتیواراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

برابر رای شماره 13۹۷6033105۷002600 هیات اول / دوم موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک کرج – ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم 
مریم محمد علی پور روشن دهنده فرزند عظیم بشماره شناسنامه 101 صادره از 
کرج در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 30۸/30 مترمربع پلاک 1۸۸۸ 
فرعی از ۹ اصلی واقع در ماهدشت خریداری از مالک رسمی آقای محمد علی 
انجیل الی  محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شود  در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد . 
م/98/69893/ف
تاریخانتشارنوبتاول:98/02/07تاریخانتشارنوبتدوم:98/02/22
ایرجفهیمی–رئیسثبتاسنادواملاک

--------------------------------------------
هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهای

فاقدسندرسمی
آگهیموضوعماده3قانونوماده13آئیننامهقانونتعیینتکلیف

وضعیتثبتیواراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
برابر رای شماره 13۹۷6033105۷0025۸۹ هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک کرج – ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای خداپرست 
حسین پور فرزند گل ویردی بشماره شناسنامه 5 صادره از کوثر در ششدانگ یک قطعه 
زمین با بنای احداثی به مساحت 215/۴۷ مترمربع پلاک 122۹ فرعی از ۹ اصلی 
واقع در ماهدشت خریداری از مالکین رسمی فریده ، سعید ، مسعود و فریبا همگی 

نیشابوری محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی می شود  در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 

اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . م/۷56۸۷
تاریخانتشارنوبتاول:98/02/07
تاریخانتشارنوبتدوم:98/02/22
ایرجفهیمی–رئیسثبتاسنادواملاک

--------------------------------------------
هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهای

فاقدسندرسمی
آگهیموضوعماده3قانونوماده13آییننامهقانونتعیینتکلیف

وضعیتثبتیواراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
هیات   13۹۷/12/0۸ مورخ   13۹۷60331011002۹۷2 شماره  رای  برابر 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای مجتبی مطبوعی زارعی بشناسنامه شماره ۴۹2۹ صادره از مشهد فرزند عباس 
در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت 2۹/03 مترمربع 
مفروز از پلاک شماره 26۷ فرعی از 1۴۹ اصلی واقعی در البرز و با خریداری از آقای 
علی سلیمی و خانم مرضیه فرد رئوف و با مالکیت مالک اولیه آقای اسکندر زاخور تایید 
مینماید . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . م/۷56۸5 
تاریخانتشارنوبتاول:1398/01/20
تاریخانتشارنوبتدوم:1398/02/05
محمدرضاصالحیانبهروز–کفیلادارهثبتاسنادواملاکناحیهسهکرج
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گزارش: مریم وحیدیان

انواع قراردادهای عجیب و غریب کار عرصه ای برای 
ارزان سازی نیروی کار، کاهش حق و حقوق نیروی کار 
و گسستن انسجام و اتحاد در مطالبه گری کارگران است. 
زدن  دور  محور  بر  کار  غریبِ  و  عجیب  قراردادهای 
قانون کار رواج یافته؛ روش های نوینی که عملًا برای 
بالا بردن زمان کار کارگران و پایین آوردن دستمزد آنان  
آزمایشی«، »قراردادهای  به کار می رود! »قراردادهای 
»قرارداد  کارآموزی«،  »قراردادهای  نفره«،  تک  پیمان 
مشاوره ای«، »کارگران خیریه« و »اجاره میزهای کار« 

انواعی از قراردادهای کاری را پدید آورده است.
در صنایع حساس نیز رد پای شرکت های پیمانکاری 
و تأمین نیروی انسانی دیده می شود که عناوین عجیب 
و غریبی چون »کارگر پیمانکاری«، »کارگر حجمی«، 
»کارگر ارکان ثالث« و »کارگر جایگزین« را به قراردادهای 
کاری کارگران وارد کرده اند. عمدتاً این نوع قراردادها در 
صنایع مهمی همچون نفت و گاز کشور دیده می شود که 
سبب لایه لایه شدن نیروی کار می شود تا هر چه بیشتر 

ادغام عمودی نیروی کار را برهم بزند.
 کالایی شدن نیروی کارِ کارگر عملًا به شکل عریانِ 
پیمانکاری  شرکت های  است.  درآمده  کارگر  دلالی 
کارگر«  »دلال های  زمره  در  را  انسانی  نیروی  تامین  و 
در  خودروسازی ها  شهرداری ها،  در  گنجاند.  می توان 
قالب قطعه سازی ها، مخابرات و مهمتر از همه صنعت 
نفت و گاز این دلالی ها زیادتر دیده می شوند و البته 
این شکل از ساماندهی نیروی کار بیشتر در بخش های  
شبه دولتی و دولتی دیده می شود. مهم ترین کارکرد 
»برون سپاری «ها برای شبه دولتی ها این است که از 
برخورد مستقیم تعداد کارگران معترض با کارفرما کاسته 

می شود.
*قراردادهایی برای طفره رفتن از پرداخت حداقل 

مزد و معیشت
از وقتی که پای شرکت های پیمانکاری به حیطه روابط 
کار باز شده، حال و روز نیروی کار بهتر نشده که هیچ، 
بدتر هم شده است. هر کارگری به خوبی  می داند به 
محض اینکه قرارداد رسمی اش به قرارداد پیمانکاری 
بدل شود؛ »امنیت شغلی« اش بیشتر به خطر می افتد؛ 
وضعیت پرداخت دستمزدش نامشخص می شود. در 
یک کلام این برون سپاری ها برای نیروی کار مساوی 
با بی ثبات کاری است. قراردادهای عجیب و غریبی که 
بخش خصوصی برای طفره رفتن از پرداخت حداقل 
دستمزد و کار کشیدن بیشتر از کارگران استفاده می کند 
نیز روز به روز مضرات بیشتری برای کارگران رقم زده 

است.
در پتروشیمی ها و پالایشگاه ها، شرکت های پیمانکاری 
قرادادهای  و  دارند  حضور  انسانی  نیروی  تأمین  یا 
غیرقانونی اما عرفی نیز به مدد کارفرمایان می آیند تا 
بی ثبات کاری را زیاد کنند و امکان »ارزان سازی نیروی 
درون سیاه چاله های  را  کارگران  و  کنند  فراهم  را  کار« 
عمیق نداشتن تشکل و شرایط کاری بی ثبات بمکند. 
کار به جایی رسیده که همان قرارداد موقت را برای کارگر 

تبدیل به آرزو می کند.
*روابط کار به سمت حقوق خصوصی بودن نیل 

کرده است
فرشاد اسماعیلی )پژوهشگر حقوق کار( معتقد است 
که هرچقدر از حقوق عمومی بودن روابط کار فاصله 
می گیریم و قراردادهای کار را در حوزه حقوق خصوصی 
می بریم، قراردادهای عجیب و غریبی که منجر به تضییع 

حقوق کارگران می شود، بیشتر پدیدار می شوند.
او می افزاید: به این خاطر که حقوق عمومی واجد 
ویژگی آمره بودن قانون و حمایتی بودن است. مواردی 
که قابل توافق بین کارگر و کارفرما باشد، کمتر در آن 
مشاهده می شود. دیگر آزادی قراردادی حاکم نخواهد 
بود. در شرایط آزادی قراردادی یا حقوق خصوصی  چون 
کارفرما در آن وضعیت صاحب زمین، وسایل و سرمایه 
کار است، دست بالاتر را در شرایط کار دارد و کارگران 
در شرایط پایین تری هستند. اما به میزانی که به سمت 
حقوق عمومی بودن قرارداد کار حرکت کنیم  تضمین 
غریب  و  عجیب  اشکال  این  که  دارد  وجود  بیشتری 

قرارداد کار از بین برود یا کاهش پیدا کند.
اسماعیلی در گفت و گو با ایلنا  در تشریح علل پدید 
می کند:  بیان  کار  غریب  و  عجیب  قراردادهای  آمدن 
قراردادهای کار عجیب و غریب انواع مختلفی دارند که 
وابسته به ویژگی های مختلف شرایط کار تنظیم بر روابط 
کارگر و کارفرما حاکم می شوند. متغیرهایی مثل  محل 
نابرابری های  حتی  و  دستمزد  میزان  کار،  مدت  کار، 
جنسیتی و بحث های نظام های طبقه بندی مشاغل تا 
حتی تشکل های کارگری در قانون کار می تواند شرایطی 
را برای کارگران رقم بزند که نهایتا از آن اشکال مختلف 

قراردادهای عجیب خارج شود.
که  عمده ای  ویژگی های  می دهد:  ادامه  او 
تعیین کننده اند معمولا دستمزد و مدت قرارداد است که 
به واسطه تغییر و شکستن قواعد این دو متغیر، بیشترین 
حقوق از کارگران تضییع می شود و امروز می بینیم این 
به دلایل مختلف رواج  تضییع حقوق قراردادی کارگر 
بیشتری پیدا کرده است. در برخی موارد این امکان را 
خود قانون کار از طریق  خلاءهای آن به کارفرما می دهد 
و بعضاً هم کارفرماها با درنظر نگرفتن مقرراتی که در 
قانون کار پیش بینی شده، راه برای بهره کشی از کارگر 

را بازمی کنند.
*عامدانه انواع مشاغل مستمر تعیین نشد

این پژوهشگر حقوق کار معتقد است که سال ها بحث 
بر سر تبصره  ۱ و ۲ ماده ۷، پایان دادن به قراردادهای 
موقتی و ایجاد سازوکاری برای تضمین بیشتر امنیت 
شغلی در کارهای مستمر شکل گرفته اما فعلا و متاسفانه 

این امر تصویب نشده و اجرایی نشده است.
مشاغل  تعیین  عدم  می کند:  تصریح  اسماعیلی 
است.  داشته  نیز  دیگری  عواقب  مستمر  ماهیت  با 
»قراردادهای آزمایشی« که خیلی از بیکاران به محض 
ورود به کار درگیر آن هستند و این روزها هم اتفاقا شکل 
و رواج پیدا کرده یکی از همان عواقب است. آنچه تحت 
عنوان قراردادهای آزمایشی در قانون کار تصویب شد 
در شرایطی بود که قانون کار در حکم قانون واحد همه 
موادش اجرا شود و پیش بینی این بوده که تبصره ۱ و۲ 
ماده ۷ یعنی مشاغل با ماهیت مستمر تعیین و تصویب 

شود.
او می افزاید: پیش بینی این بوده که با تعیین مشاغل 
قراداد  نمی توانند  کارفرمایان  دیگر  ماهیت مستمر  با 
به همین خاطر  و  این کارگران منعقد کنند  با  موقت 
قراردادهای آزمایشی را پیش بینی کردند. اما متاسفانه 
تا به حال مشاغل مستمر تعیین نشده است و از طرفی 
هم قراردادهای آزمایشی در قانون کار وجود دارد. به نظر 
می رسد که این مساله لغو و بی معنی است. هم از یک 
طرف مشاغل با ماهیت مستمر ۳۰ سال معطل بماند 

هم قراداد آزمایشی ۳۰ سال اجرا بشود.
این  پیش بینی  می گوید:  کار  حقوق  پژوهشگر  این 
بوده که وقتی کارفرما نمی تواند کارگران را در مشاغل 
مستمر با قراردادهای موقت به کار بگیرد لذا قراردادهای 
که  کارگرانی  برای  آنهم  کردند  پیش بینی  را  آزمایشی 
می خواهند آزمایشی از آنها استفاده کنند و بعد از مدتی 
ممکن است موافق جذب آنها نباشند. در این شرایط 
کارفرما می تواند قرارداد را به راحتی فسخ کند. اما امروز 

که کارفرما می تواند قرارداد حتی  یک ماهه نیز با کارگران 
منعقد کند، دیگر بی معنی است که قرارداد آزمایشی نیز 

در قانون همچنان به قوت اجرا شود.
اسماعیلی با اشاره به اینکه در قراردادهای آزمایشی 
امکان فسخ قرارداد به هر دو طرف داده شده است، 
بیان می کند: اهمیت موضوع در این است که حتی در 
شرایط آزمایشی  دستمزد باید حتما به کارگر تعلق بگیرد 
اما این مساله را خیلی از کارفرمایان رعایت نمی کنند و 

حتی دستمزدی به کارگر نمی دهند.
*قراردادهای حجمی به ادبیات حقوق توافقی و 

خصوصی نزدیک است
این پژوهشگر حقوق کار با اشاره به اینکه نمونه دیگری 
از این قراردادهای عجیب و غریب که هم متغیرهای 
»مدت کار« و هم »دستمزد« و »بیمه« را تحت تاثیر قرار 
داده است، بحث قراردادهایی موسوم به »قراردادهای 
هیچ  قراردادها  این  می گوید:  او  است.  حجمی« 
منظور  ندارند.  موجود  مقررات  و  قوانین  در  سابقه ای 
این است کار به صورت حجمی و یکباره و مقطعی به 
کارگر واگذار می شود. این قرارداد به این شکل همان 
مقاطعه ای حقوق مدنی است. یعنی به ادبیات حقوق 
خصوصی و قراردادهای توافقی نزدیک است تا حقوق 
کار  قانون  در  آن  ماهیت  اینکه  علی رغم  اما  عمومی 
پیش بینی نشده متاسفانه به شکل زیادی رواج دارد. این 
قراردادهای حجمی دستمزدها به نوعی توافق مقطوعی 
است که می تواند زیر حداقل دستمزد باشد و دیگر مزایا، 

بیمه، سنوات و عیدی به آن تعلق نمی گیرد.
حق السعی  صرفا  قرارداد  این  در  می دهد:  ادامه  او 
از  چون  می شود  پرداخت  کارگر  به  کار  نیروی  فروش 
شمول قانون کار خارج می شود. یعنی با این نیت که 
قرارداد  کنند،  خارج  کار  قانون  شمول  از  را  کارگران 
حجمی منعقد می کنند. بیمه هم به آنها تعلق نمی گیرد 
و از خیلی از مزایا محروم می شوند. در اصل مثل یک 
هیئت های  اما  می شود.  برخورد  کارگر  با  مقاطعه کار 
تشخیص و حل اختلاف اداره کار نباید به این قراردادها 
رسمیت دهند و باید بخشنامه جدیدی برای برچیده 
شدن قراردادهای حجمی صادر کنند یا رویه ای اعمال 

شود که قراردادهای حجمی به کل کنار بروند.
* قراردادهای پیمان تک نفره برای دور زدن امکان 

شکایت کارگر به اداره کار
وی با بیان اینکه نوع دیگر از قراردادهایی که با آن 
»قراردادهای  بزنند،  دور  را  کار  قانون  می کنند  سعی 
پیمان تک نفره« است، بیان می کند: ماهیت کار اساسا 
پیمان نیز و تابع قواعد و شرایط عموم پیمان ها نیست و 
کارگر تعهدی صرفا به نتیجه ندارد. این پیمان تک نفره 
هم از آن قراردادهای من درآوردی است. قراردادی که 
کارگر به خاطر اینکه  مدتی کارگر را از شمول قراردادکار و 
قانون کار خارج کنند، یک پیمان تک نفره با او می بندند 
درحالیکه ماهیت قرارداد همان قراداد موقت یا معین 
است. در صورت پذیرش این قراردادها  فرد مشمول 
قانون و مقررات پیمان می شود. با توجه به اینکه با این 
ترفندها می توانند صلاحیت ادارات کار برای رسیدگی به 
شکایات کار را دور بزنند و کلی از حقوق ومزایای کارگران 
را پرداخت نکنند یا رعایت نکنند، این شکل از قراردادها 

نیز در بسیاری از کارگاه ها رواج پیدا کرده است.  
کلی  سیاست های  در  بخواهیم  اگر  می افزاید:  وی 
تبصره ۱ و ۲ ماده ۷ آمره بودن قوانین را لحاظ کنیم، باید 
به این موارد هم اشاره کنیم. در این صورت قراردادهای 
به رسمیت  و  کنار زده شده  باید  نفره هم  پیمان تک 

شناخته نشوند.
*قرادادهای مشاوره ای برای کاهش مزایای کارگر

از  کار مدل دیگری  پژوهشگر حقوق  این  به عقیده 
قراردادهای تضییع کننده حقوق کارگران، »قراردادهای 
یا  کارشناس  نیروی  عنوان  به  که  است  مشاوره ای« 
متخصص یا مدیر استفاده می شود. این مساله بیشتر در 
دستگاه های دولتی که قراردادهای مشمول قانون کار با 

کارگر منعقد می کنند، استفاده می شود.
او ادامه می دهد: یعنی مستخدم کارشناس است و 
و  اما ساعت کاری اش  اساسا کار کارشناسی می کند 
همه شرایط دیگرش مطابق قانون کار است و هر روز سر 
کار می رود اما با انعقاد قرارداد مشاوره، قانون کار را دور 
می زنند تا حقوق و مزایای قانون کار به این کارشناس 

تعلق نگیرد.
اسماعیلی با اشاره به اینکه یکسری از اشکال دیگر 
»قراردادهای  هم  غریب  و  عجیب  قرادادهای  این 
کارآموزی« است که واجد همان ویژگی های نیروی کار 
ارزان و بدون دستمزد است که تحت عنوان کارورزی 
و کارآموزی رواج پیدا کرده، می گوید: ممکن است 
با  اما  نباشند  هم  کار  وزارت  دستورالعمل های  ذیل 
توافقی که با کارگر انجام می شود، خیلی از امتیازات 
مقررات حمایتی قانون کار را در این قرارداد حذف 
می کنند.  به این شکل که هیچگونه آموزشی در کار 
نیست و اساسا نیروی کار، نیروی متخصص و ماهر و 
کارگر باسابقه است و کار را هم بلد است و یا حتی کار 
را بلد نیست اما نیاز به کارآموزی یا آموزش ندارد ولی با 
انعقاد قرارداد تحت عنوان کارآموزی کارگر را از شرایط 
می کنند.  خارج  کار  قانون  مزایای  حقوق   عمومی 
درحالیکه کارآموزی باید در محیط آموزشی کنار کارگاه 
باشد و مربی داشته باشد و مربی کارت آموزش داشته 
باشد و شرایط و تشریفات عمومی کارآموزی برقرار 
باشد. دراین موارد هیچیک از این شرایط کارآموزی 
در کارگاه حاکم نیست و کارگر مستقیما مثلًا در خط 
تولید مشغول به کار است اما در قراردادش کارآموزی 

آمده است.
*قرادادهای صنایع مهم؛ رکن دومی ها

دستگاه های اجرایی و شرکت های بزرگ دولتی عمدتاً 
حوزه نفت و گاز عمدتاً با کارگران قراردادهای ارکان ثالث 
»ارکان  قرارداد  می گوید:  اسماعیلی  می کنند.  امضا 
از این قراردادهای عجیب و  ثالث« هم شکل دیگری 

غریب است.
با  کار  قرارداد  به صورت  افراد  این  اینکه  بیان  با  وی 
کار  دولتی  بزرگ  شرکت های  یا  اجرایی  دستگا های 
طبق  که  هستند  موقتی  قرارداد  نیروی  اما  می کنند 
قانون کار استخدام می شوند و تابع تشریفات آیین نامه 
استخدامی خاص نیستند، بیان می کند: آنها در مدت 
زمان و شکل استخدام امنیت شغلی کمتری دارند. اما 

مساله درباره این دسته از کارگران این است که خیلی 
دولتی  بخشنامه های  و  قوانین  طبق  کارفرمایان  از 
با  یا  پیمانی  صورت  به  کارگران  استخدام  صلاحیت 
واسطه  این کارگران را ندارند و از آن منع شده اند. کارگران 
آنها باید به صورت مستقیم جذب  دستگاه های موردنظر 
شوند. یعنی در بسیاری از موارد این الزام وجود دارد که 
جذب کارگران به صورت مستقیم باشد و اساس ارکان 
ثالث برای این افراد خلاف قوانین و مقررات می تواند 

تلقی شود.
*نقض مقررات به نام »خیریه«

او خاطرنشان کرد: دسته دیگری از کارگران هم هستند 
که برای خیریه ها کار می کنند. خیریه ها این افراد را با کار 
تقریباً رایگان استخدام می کنند. زیر حداقل دستمزد با 
آن ها قرارداد منعقد می شود و تابع مقررات کار در بحث 
خیریه ها  از  بسیاری  یعنی  نیستند.  بیمه  و  دستمزد 
که فعال ترین شان در اصفهان هستند به واسطه اینکه 
موضوع کار خیریه است مقررات قانون کار را در خصوص 
کارگران نقض می کنند و این افراد را با دستمزدها کمتر از 
حداقل دستمزد به کار می گیرند. درنتیجه نیازمند این 
هستیم که بخشنامه یا دستورالعمل جدی خطاب به این 
خیریه ها برای رعایت قوانین و مقررات قانون کار در قبال 

کارگران صادر و اجرایی شود.
*اجاره میز در آرایشگاه ها نوع جدید دور زدن 

قراردادهای قانونی
کارگاه های  بخش  در  اینکه  بیان  با  اسماعیلی 
خصوصی کوچک و متوسط مثلا برخی »آرایشگاه ها« 
هم از قرادادهای عجیب و غریب زیاد دیده می شود، 
خاطرنشان می کند: از کارگر استفاده می کنند، کارگر 
تابع دستور کارفرما کار می کند و کار هم به گونه ای است 
که مستحق دستمزد است اما با آن ها قرارداد کار منعقد 
می دهند".  اجاره  "میز  اصطلاحا  آنها  به  و  نمی شود 
یعنی کارگر می آید و  میزی از آرایشگاه را اجاره می کند 
و با دریافت مبلغی از سمت مشتری و پرداخت پورسانت 
کار  آرایشگاه  مکان  در  آرایشگاه  صاحب  به  زیادی 
می کند. حتی از وسایل آرایشگاه هم استفاده می کند. 
اما با اجاره میز، این افراد را از شمول قانون کار خارج 
این  با  نیز  عیدی  و  سنوات  مثل  مزایایی  می کنند. 
شرایط دیگر به آنان تعلق نمی گیرد. این ها نیز از سوی 
ادارات کار باید به عنوان کارگران مشمول کار به رسمیت 
شناخته شوند چراکه کارشان واجد ارکان سه گانه رابطه 

کارگری و کارفرمایی است و باید تابع قانون کار باشند.  
*مبارزه برای حق 

اسماعیلی با بیان اینکه در همه این اشکال عجیب و 
غریب که حتی به موارد بالا محدود نبوده و در سطوح 
پنهان و وسیع دیگری نیز در جریان است، بیان می کند: 
در سطح اول و مهمتر لازم است تا با تقویت تشکل ها، 
عمومی  وجه  کارگری  مستقل  شوراهای  و  سندیکاها 
بودن حقوق کار را در این محیط های کارگری تقویت 
کنیم که به واسطه توافقات جمعی و مقاومت های تشکل 
یافته بتوانند جلوی این شرایط نابرابر نیروی کار را بگیرند. 
در سطح خرد نیز لازم است که هیات های تشخیص و 
حل اختلاف ادارات کار این شکل های قرارداد را به هیچ 
وجه به رسمیت نشناخته و با احراز شرایط رابطه کارگی 
و کارفرمایی این افراد را مشمول قانون کار و حقوق و  

مزایای آن بدانند.
وی می افزاید: برای حرکت به سمت حقوق عمومی 
کردن قرادادهای کار می بایست هم برای به دست آوردن 
تشکل مبارز کرد و هم بر شرایط قانونی برای احقاق حق 
کارگران پافشاری شود. این جنبه ها لزوما همدیگر را کسر 
پایه ریزی  نمی کنند. »مبارزه« بر مبنای »حق« وقتی 
شود و بر اساس حق خواهی پیش می رود، می تواند به 
ایجاد حق های جدید و تشکیل سازوکار جدید و حتی 

سازماندهی جدید برای استیفای آن نیز بینجامد.
همه چیز برای نیروی کار ارزان، کارگران شرکتی

در  کارگران  نماینده  و  کارگری  )فعال  خدایی  علی 
شورای عالی کار( معتقد است که شرکت های پیمانکاری 
او  روز خلق می کنند.  هر  را  قراردادها  اقسام مختلف 
گاز  و  نفت  در حوزه ی  بیشتر  اتفاقات  این  می افزاید: 
رخ می دهد؛ در صنعت نفت، میلِ »سودبخشی« یا به 
اصطلاح »حاتم بخشی« به حامیان یا اطرافیان، هر روز 

شرکت، خلق می کند و کارفرما می آفریند.
شرکت ها  این  با  که  کارگرانی  شرایط  درباره  او 
و  شغلی  امنیت  نداشتن  می گوید:  می کنند،  کار 
»بی ثبات کاری«، دستمزد و مزایای مزدیِ بسیار پایین تر 
نسبت به همکاران رسمی یا قراردادی خود، عدم امکان 
برخورداری از حقِ »ترفیع شغلی« و رعایت نشدنِ نظامِ 
کارگران  این  مسایل  ازجمله  مشاغل«  »طبقه بندی 

هستند.
کمترین  فعلی  شرایط  در  که  است  معتقد  خدایی 
کاری که دولت برای بهبود معیشتی کارگران می تواند 
انجام دهد، حذف قراردادهای پیمانکاری و شرکت های 
و  مستقیم  زیرمجموعه های  از  حداقل  واسطه، 
غیرمستقیم خودش است. اگر این کار را انجام دهند و 
»یکسان سازی شرایط کار« را محقق نمایند، قدم بزرگی 

برداشته اند.
او در انتقاد بیشتر به نمونه های عینی رجوع می کند: 
مدل  چهار  یکسان،  کار  یک  برای  حوزه ها  برخی  در 
قرارداد داریم؛ کارگرِ رسمی، بیش از ۵ میلیون تومان 
درآمد دارد به اضافه امکانات رفاهی و انگیزشیِ بسیار؛ 
»قراردادی ها« در کنار همان رسمی ها هستند که ۳.۵ 
کارگرانِ  شغل،  همان  در  و  می گیرند  تومان  میلیون 
پیمانکاری هستند که حدود ۲.۵ میلیون تومان درآمد 
دارند و در نهایت می رسیم به »ارکان ثالثی ها« که فقط 

حداقل دستمزد را می گیرند.
یکسان«  مزد  یکسان،  »کار  که  است  جایی  اینجا 
معنایی ندارد. برای کاستن از بهای کار کارگر هر ترفندی 
که به مخیله خطور می کند، به کار گرفته شده. برای 
سود بیشتر نیروی کار را به قعر چاه افکنده و غیرقانونی 
در  است.  کرده  قانونی  را  فراقانونی  و  فراقانونی  را 
قانون کار پرچم حداقل حمایت ها تبدیل به عروسک 
خیمه شب بازی شده و بی اعتبار می شود؛ هر روز راه های 
می شود.  پیدا  حداقل ها  این  زدن  دور  برای  بیشتری 
شیوه تولید سرمایه داری اصولًا متمرکز است و همین امر 
کارگران را به هم نزدیک می کند. کارگران همراه می شوند 

و در کنار هم مطالبه می کنند. 

امیرآبادی فراهانی نماینده قم: 

ایجاد منطقه گردشگری در دریاچه نمک 
توجیه اقتصادی ندارد 

نماینده قم در مجلس شورای اسلامی گفت: سرمایه گذاری در بخش گردشگری دریاچه 
نمک قم توجیه اقتصادی ندارد و هدررفت بیت المال است. 

احمد امیرآبادی فراهانی روز پنجشنبه در نخستین جلسه اقتصاد مقاومتی قم، افزود: 
بر اساس مطالعات کارشناسی صورت گرفته در دریاچه نمک، قم بهترین استان برای 
استحصال نمک از این دریاچه می باشد. وی اضافه کرد: از سوی دیگر، شهر آران و بیدگل 
کاشان گزینه مناسبی برای توسعه گردشگری در این منطقه است و اگر اعتباری برای 
توسعه گردشگری در دریاچه نمک از سوی قم هزینه شود و نتیجه بخش نباشد، هدررفت 
بیت المال است. وی در عین حال تصریح کرد: در صورتی که مطالعات دیگری بر روی 
این منطقه صورت گیرد و این امر نشان دهد که اجرای طرح های گردشگری از طرف 
قم در دریاچه نمک توجیه اقتصادی دارد، موافق انجام آن هستیم. امیرآبادی با تاکید بر 
این که طرح های سرمایه گذاری باید یک ساله و اشتغال زا باشد، گفت: از ظرفیت های 
بخش خصوصی برای توسعه سرمایه گذاری استفاده کنیم و در این زمینه واقع بین باشیم 
تا به اهداف از پیش تعیین شده برسیم. وی همچنین گفت: مشکلات فرودگاه قم در حال 
پیگیری است و امیدوارکننده می باشد.  مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم نیز 
در این جلسه گفت: در سال های گذشته راه دسترسی به دریاچه نمک در استان مطرح و 
اعتبارات مختصری نیز برای ایجاد آن هزینه شده است. سید مهدی طباطبایی افزود: بر 
اساس مطالعات انجام شده اگر راه دسترسی از قم به دریاچه نمک ایجاد شود، این منطقه 
مناسبت ترین منطقه گردشگری خواهد بود. وی اضافه کرد: راه دسترسی از روستای کاج 
تا دریاچه نمک کمتر از 6۰ کیلومتر می باشد که کمتر از ۱۰ کیلومتر آن نیاز به راه سازی 
دارد و ۵۰ کیلومتر فقط نیازمند زیرسازی است. به گفته وی، در سال های گذشته این طرح 
با اعتبار 6۰۰ میلیون ریال در حال انجام بود، ولی جابه جایی هایی باعث مشکلاتی در روند 
کار شد. دریاچه نمک در ناحیه شرقی قم و درحد فاصل سه استان قم، سمنان و اصفهان 
قرار گرفته و بزرگترین دریاچه فصلی و فراشور کشور است که حدود ۲۰۰ هزار هکتار وسعت 

داشته و یک سوم آن در محدوده جغرافیایی قم قرار گرفته است.
  

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبر داد؛

کاهش ۱۲ درصدی ورود خودرو به قم
 در روز نیمه شعبان

 مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت: طی روز نیمه شعبان حدود ۱۴۸ 
هزار دستگاه خودرو به استان قم وارد شده است که نسبت به سال گذشته ۱۲ درصد کاهش 
داشته است. ابوالفضل جمالی اظهار داشت: بر اساس آمار دریافتی از سامانه نوین تردد 
شمار بر خط مرکز مدیریت راه های کشور، طی روز نیمه شعبان امسال )یکم اردیبهشت ماه( 
بیش از ۱۴۸ هزار دستگاه خودرو به استان قم وارد شده است. وی افزود: طی همین مدت 
در سال گذشته یعنی ۱۲ اردیبهشت ماه سال ۹۷ حجم ورودی خودرو به شهر قم ۱6۹ هزار 
دستگاه خودرو بوده است. مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم ادامه داد: بر 
اساس آمار مقایسه ای نسبت با سال گذشته، حجم ورود خودرو به استان قم طی روز نیمه 
شعبان ۱۲ درصد کاهش یافته است. وی آزادراه تهران - قم را با حجم ورودی افزون بر ۴۷ 
هزار دستگاه خودرو، حائز رتبه نخست ورود خودرو به شهر قم دانست و بیان کرد: طی همین 
مدت یعنی یکم اردیبهشت ماه محور بزرگراهی سلفچگان - قم با حجم ورودی افزون بر ۲۵ 
هزار دستگاه خودرو، دومین محور با حجم ورودی خودرو به شهر قم بوده است. جمالی، 
آزادراه کاشان - قم را با حجم ورودی بالغ بر ۲۱ هزار دستگاه خودرو، سومین محور از نظر 
حجم ورودی خودرو به شهر قم اعلام کرد و گفت: گرچه آمار دریافتی از سامانه نوین تردد 
شماری برخط مرکز مدیریت راه ها از کاهش ۱۲ درصدی ورود خودرو به شهر قم، طی روز 
نیمه شعبان در مقایسه با سال گذشته خبر می دهد اما با توجه به عدم پیوستگی تعطیلات 
این ایام و همچنین مشکلاتی که وقوع سیل در برخی از مناطق کشور به وجود آورده بود، 
می توان استقبال هموطنان عزیز جهت سفر به قم طی ایام مذکور را مناسب ارزیابی کرد. 
وی به بخشی از اقدامات این اداره کل برای تسهیل ترافیک و تأمین ایمنی راه های استان 
طی مدت یاد شده اشاره و تصریح کرد: استقرار هشت اکیپ راهدار در قالب گشت های 
ثابت و سیار، تجهیز هفت راهدارخانه جهت ارائه خدمات موضوعه، احداث راه دسترسی از 
آزادراه قم - کاشان به محور جنت آباد منتهی به مسجد مقدس جمکران، رزرو پنج دستگاه 
اتوبوس جهت جایگزینی با اتوبوس های مانده در راه، اختصاص یک دستگاه اتوبوس برای 
حمل مسافران قم - تهران در روز نیمه شعبان، نظارت مستقیم و مستمر بر نحوه ارائه خدمات 

ناوگان عمومی سفر و …بخشی از اقدامات این اداره کل طی ایام نیمه شعبان بوده است.
 

مدیر دفتر اکوسیستم های تالابی سازمان حفاظت محیط زیست :

اجازه برداشت شورابه صنعتی از دریاچه نمک 
قم داده نمی شود 

مدیر دفتر اکوسیستم های تالابی سازمان حفاظت محیط زیست گفت: دریاچه نمک قم 
دارای شرایط حساس و شکننده ای است و اجازه برداشت شورابه های صنعتی از این تالاب 

ارزشمند به روش تبخیری را نمی دهیم. 
مسعود باقرزاده کریمی در گفت و گویی بیان با اشاره به وضعیت و شرایط حساس و 
شکننده دریاچه نمک قم، از دست اندازی به منابع آبی این دریاچه به ویژه رودخانه شور 
با هر بهانه ای انتقاد کرد و افزود: با توجه به شرایط حساس و وجود کانون های گرد و غبار 
در این منطقه، اجازه برداشت شورابه های صنعتی از این تالاب ارزشمند به روش تبخیری 
که باعث اتلاف آب می شود را نمی دهیم و سازمان در این راستا از روش های مداربسته 
حمایت می کند.  دریاچه نمک در ناحیه شرقی قم و درحد فاصل سه استان قم، سمنان 
و اصفهان قرار گرفته و بزرگترین دریاچه فصلی و فراشور کشور است که حدود ۲۰۰ هزار 
هکتار وسعت داشته و یک سوم آن در محدوده جغرافیایی قم قرار گرفته است. این دریاچه 
دارای ساختار زمین شناختی کم نظیر شامل پوسته نمکی و حاشیه باتلاقی است که در 
سال های اخیر به دلیل خشکسالی و تخصیص نیافتن حقابه آن به یکی از کانون های فعال 
ریزگردها در منطقه تبدیل شده است. وی همچنین در جریان بازدید از تالاب های استان 
در سخنانی اظهار داشت: تالاب ها هرچند کوچک یا بزرگ باشند، نقش و جایگاه بسیار 
مهم و ارزشمندی در بهبود و تنظیم شرایط اکولوژیکی مناطق برعهده دارند. وی با بیان 
اینکه حقابه تالاب ها باید درکل حوضه آبریز به صورت یک مجموعه واحد در نظر گرفته 
شود، خاطرنشان کرد: اگر حقابه زیست محیطی تالاب ها و رودخانه ها در کل حوضه آبخیز 
و آبریز به صورت صحیح مدیریت شود، مشکلات و چالش های زیست محیطی در عرصه 
تالاب ها را به شکل امروزی شاهد نخواهیم بود. باقرزاده کریمی بر ضرورت تأمین حقابه 
های زیست محیطی تالاب های استان قم تأکید کرد و گفت: تالاب های قم در مرکز کشور 
دارای جایگاه مؤثر و منحصر بفردی هستند که کم توجهی به آنها ممکن است آسیب های 

جدی برای مراکز جمعیتی و زیست بوم منطقه به دنبال داشته باشد.
  

ذوالنور نماینده قم: 

سختگیری بانک ها مانع از جذب سرمایه گذار 
درقم شده است 

قم- ایرنا- نماینده قم در مجلس شورای اسلامی گفت: الزامات و سختگیری هایی که 
بانک های عامل در پرداخت تسهیلات رونق تولید دارند، مانع از جذب سرمایه گذار در 

بخش گردشگری قم شده است. 
ستاد  جلسه  نخستین  در  پنجشنبه  روز  ذوالنور  مجتبی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی قم، افزود: پرداخت تسهیلات رونق تولید در جلسه ها مصوب 
می شود، ولی اقدام لازم برای تامین تسهیلات صورت نمی گیرد. وی اضافه کرد: بانکهای 
عامل تسهیلات را به متقاضیان پرداخت نمی کنند و باعث نارضایتی سرمایه گذاران شده 
است. وی با بیان اینکه ایجاد زیرساخت های لازم برای گردشگری از مهمترین راه های توسعه 
قم است، ادامه داد: با توجه به سختی که سرمایه گذاری در گردشگری دارد، کمتر کسی در 
این بخش ورود پیدا می کند. ذوالنور خاطرنشان کرد: سرمایه گذار با محاسبه ساده ای به 
این نتیجه می رسد که اگر پول خود را جای دیگر سرمایه گذاری کند، سود بیشتری برای وی 
خواهد داشت. وی به مشکلات هتل زمرد قم در ناتمام ماندن طرح اشاره کرد و گفت: حدود 
چند سال است نه تنها تسهیلات اختصاصی به این طرح پرداخت نشده است، بلکه سرمایه 
گذار آن را متعهد نموده اند هفت فقره سندی که متعلق به ملک هتل است در رهن بانک 
بگذارد و تعهد محضری دهد که اگر اقساط پرداخت نشد، هتل توسط بانک تملک شود. 
غلامرضا اسکندی مدیر شعب بانک سپه منطقه قم نیز دراین جلسه گفت: مشکلات عدم 
پرداخت تسهیلات به سرمایه گذاران احصا شده است و در قالب کمیته ای بررسی خواهد 

شد تا موارد مورد اختلاف بررسی و مشکلات سرمایه گذاران حل شود.
  

رئیس اتحادیه نانوایان استان قم خبر داد؛

فعالیت ۳۵۰ نانوایی سنگک در قم
 رئیس اتحادیه نانوایان قم از فعالیت ۳۵۰ واحد نانوایی سنگک در قم خبر داد و گفت: 

۸۰۰ واحد نانوایی دولتی و آزادپز در قم فعالیت می کند.
علی اکبر زارعی گفت: همه نانوایان استان قم در سامانه جامع آرد ثبت نام کرده اند و 
آرد مورد نیاز خود را از این طریق خریداری می کنند که با بکارگیری این سامانه میزان 
مصرف آرد دولتی و نیمه دولتی مشخص می شود. وی گفت: ۵۰ واحد نانوایی بدون پروانه 
در استان قم فعال بودند که ۲۵ مورد هنوز پروانه دریافت نکرده اند که نسبت به پلمب آنها 
اقدام خواهد شد. رئیس اتحادیه نانوایان قم ادامه داد: اکثر واحدهای نانوایی بدون پروانه 
بدون جانمایی و در نظر گرفتن تراکم ایجاد شده اند در حالی که در احداث نانوایی جانمایی 
مناسب بر اساس تراکم جمعیت بسیار اهمیت دارد. وی در خصوص تعداد مجوزهای 
احداث نانوایی صادره طی سال گذشته در قم افزود: مجوز نانوایی دولتی داده نشده 
اما ۱۵ مجوز احداث نانوایی آزادپز صادر شده است. زارعی بیان کرد: ۸۰۰ واحد نانوایی 

دولتی و آزادپز در قم فعال هستند که ۳۵۰ مورد نانوایی سنگکی می باشند.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم: 

۱۵ هزار و ۱9۳ اشتغال جدید در قم ایجاد شد 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت: طبق آمار دستگاه های اجرایی، 

سال گذشته برای ۱۵ هزار و ۱۹۳ تَن در این استان اشتغال ایجاد شده است. 
مصطفی کاویانی روز پنجشنبه در نخستین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی قم، 
افزود: نرخ بیکاری در استان سال ۹6 و ۹۷ به ترتیب ۱۰.۹ و ۱۰.۸ درصد و در سطح 

کشور ۱۲.۱ و ۱۲ درصد بوده است.
وی با بیان این که از سال ۹۲ تا ۹۷، همواره درصد نرخ بیکاری قم کمتر از نرخ بیکاری 
کشور بوده است، اضافه کرد: سال گذشته در سند اشتغال پیش بینی شد در صورتی 
که چهار هزار و ۱۸۸ میلیارد تومان سرمایه گذاری در استان انجام شود، ۱۴ هزار و ۸۱۰ 
اشتغال ایجاد خواهد شد. وی ادامه داد: در حالی که طبق آمار دستگاه های اجرایی قم، 
سال گذشته برای ۱۵ هزار و ۱۹۳ تَن اشتغال ایجاد شد و سند اشتغال ۱۰۵ درصد محقق 
گردید. کاویانی خاطرنشان کرد: پارسال کارگروه اشتغال در 6 جلسه، ۵۲ مصوبه داشته که 
۴6 مورد از این مصوبه ها اجرایی شده است. وی گفت: سال ۹۷ ، ۱۳6 میلیارد تومان برای 
اشتغال روستایی تخصیص یافت و تاکنون ۱۰۴ میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان آن پرداخت و 
موجب اشتغالزایی یک هزار و 66۷ تَن شده است. به گفته وی، تسهیلات مشاغل خانگی 

در سال ۹۷، ۱۱.۳ میلیارد ریال ابلاغ و تاکنون 66 درصد آن پرداخت شده است.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: یک هزار و ۲۱6 تَن در ۲ سال گذشته برای 
طرح مهارت آموزی در محیط کار واقعی جذب شدند.  رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز 
دراین جلسه گفت: در سال جاری باید تولید صنعتی در بخش های کالا و تولید خدمات 
که ارزش افزوده دارد، مدنظر قرار گیرد. عبدالله جلالی افزود: به نظر می رسد پایه و اساس 
رونق تولید، تولید علم باشد که در کلان مشکلات و خلاهایی در این زمینه داریم و باید 
بررسی کارشناسی برای حل مشکلات به ویژه در قیمت تمام شده، نحوه فروش و صادرات 
صورت گیرد. رئیس اتحادیه صادرکنندگان قم نیز دراین جلسه گفت: بالارفتن هزینه تامین 
مواد اولیه به دلیل نرخ ارز و قوانین دست و پا گیر بانک ها مانع از فعالیت های اقتصادی 
نتیجه بخش شده است. حسن آقاجانی با انتقاد از قوانین بانک ها در بازپرداخت تسهیلات 
رونق تولید، افزود: واحدهای تولیدی که قادر به بازپرداخت تسهیلات نیستند توسط بانک 
تملک می شوند و برخی مسئولان نیز در این زمینه از اجرایی شدن قوانین احساس رضایت 
می کنند. وی ادامه داد: این روند باعث ناتوانی صادرکنندگان در رقابت با کالاهای خارجی 

و تعطیلی واحدهای تولیدی شده است.
وی تصریح کرد: با توجه به این که هزینه ایجاد هر اشتغال ۴۰۰ میلیون تومان است، 

تعطیلی واحدهای تولیدی ضربه سنگینی به اقتصاد وارد می کند.
 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم  مطرح کرد

برنامه های محوری اقتصاد مقاومتی  درقم 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم نیز دراین جلسه گفت: در سال جاری 
برای رونق اقتصادی، محرک هایی که باعث توسعه و پیشرفت طرح های اقتصادی می 
شوند تعریف و طرح هایی که باعث عملیاتی شدن محرک ها می شوند، اجرایی خواهد 

شد.
محمود نوربخش روز پنجشنبه  در نخستین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
قم با تاکید بر پیگیری بیانات رهبر معظم انقلاب در سال جاری، افزود: چارچوب تدوین 
و تصویب طرح های اقتصاد مقاومتی در سال جاری، انطباق حداکثری طرح ها با اسناد 
بالادستی شامل سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی، بیانیه رهبری به عنوان گام دوم 

انقلاب، نظریه پایه توسعه، سند آمایش و سند ملی توسعه استان است.
به گفته وی، حفظ اشتغال موجود و ایجاد اشتغال مولد، بهبود معیشت اقشار آسیب 
پذیر، بهبود محیط کسب و کار در بخش های منتخب اقتصادی استان، مقابله با شرایط 
تحریم و مقابله با بحران های زیست محیطی از جمله محورها و اولویت های مهم در تعریف 
طرح هاست. وی بیان کرد: توسعه زیرساخت های گردشگری، بهره برداری از دریاچه 
نمک، تکمیل و توسعه شبکه حمل و نقل، تحقق بندر خشک منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان، احیا و بهسازی بافت های ناکارآمد شهری از طریق نوسازی واحدهای فرسوده 
و سکونتگاه های غیررسمی، توسعه زیرساخت های نوین کشاورزی شامل اصلاح الگوی 
کشت در دشت های ساوه و شریف آباد و ساماندهی کشتارگاه های استان از جمله برنامه 
های محوری اقتصاد مقاومتی در سال جاری است. نوربخش افزود: حفظ، توسعه و 
تکمیل واحدهای صنعتی شامل فعال سازی واحدهای موجود و ایجاد واحدهای جدید، 
اکتشاف، تکمیل و فرآوری معادن با تکمیل عملیات اکتشاف، توسعه ظرفیت نیروگاهی، 
توانمندسازی و ارتقاء معیشت روستاییان با اجرای حدود ۳۰۰ طرح سرمایه گذاری اشتغال 
زا با مشارکت بنیاد برکت، اصلاح و بهبود فضای کسب و کار و توسعه فعالیت های دانش 
بنیان با حمایت و ایجاد شرکت های دانش بنیان از دیگر برنامه های محوری اقتصاد 
مقاومتی امسال می باشد. وی تاکید کرد: شرط اصلی اجرای برنامه های محوری اقتصاد 
مقاومتی حفظ اشتغال موجود، افزایش ظرفیت تولید و سرمایه گذاری های جدید است که 

با جذب فعالان اقتصادی ممکن خواهد شد.
 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم: 

79۰ میلیارد تومان تسهیلات رونق تولید به 
واحدهای قم پرداخت شد 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در سال ۹۷، در بخش تسهیلات 
رونق تولید حدود ۷۹۰ میلیارد تومان در بخش های صنعت و کشاورزی پرداخت شده است 

که قم رتبه ۱۱ را در سطح کشور کسب کرد. 
محمود سیجانی روز پنجشنبه در نخستین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی قم، 
افزود: کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید قم سال گذشته با تشکیل ۵۰ جلسه اصلی و 
حدود ۱۰۰ جلسه کمیته فرعی، حدود ۸۳۷ مصوبه داشته و مسائل و مشکلات بیش از 

۲۰۰ واحد صنعتی و کشاورزی در این جلسه ها مطرح و بررسی نموده است.
وی افزود: 6۰۴ مورد از مصوبه ها معادل ۷۲ درصد اجرایی شده، ۱۸۴ مورد معادل ۲۲ 
درصد در دست اقدام است، سه درصد توسط متقاضی و سه درصد نیز توسط دستگاه ای 
اجرایی پیگیری نشده که جزو مباحث در حال پیگیری می باشد. وی خاطرنشان کرد: 
ستاد تسهیل در سال گذشته ۱۴ جلسه را در قالب بازدید میدانی از واحدهای صنعتی، 
کشاورزی و گردشگری برگزار نمود که مشکلات ۴۸ واحد تولیدی در این بازدیدها و جلسه 
ها مورد بررسی قرار گرفته است. سیجانی به مهم ترین دستاوردهای کارگروه اشاره و بیان 
کرد: این کارگروه در بخش صنعت با پرداخت ۳۲۷ میلیارد تومان به ۱۰۲ واحد رتبه هفتم 
کشور را کسب کرد و حدود ۱۹ واحد راکد با تصمیم های این جلسه و با اشتغال ۴۹۳ تَن 
احیا و راه اندازی شد. وی با اشاره به نظارت کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید بر تسهیلات 
مصوب شده در سال ۹6، بیان کرد: در بخش صنعت ۲۴ کمیته نظارت تشکیل و از ۱۳۴ 
واحد بازدید حضوری شده است که این واحدها با دریافت ۲۳۰ میلیارد تومان تسهیلات، 
اشتغال 6 هزار و ۴۷۴ تَن را تثبیت و برای ۴۰۴ تَن اشتغال ایجاد نموده اند. وی اضافه 
کرد: در بخش کشاورزی نیز ۵۰ کمیته نظارت برای ۳۰۵ واحد تولیدی تشکیل شد که این 
واحدها ۲۵.۳ میلیارد تومان تسهیلات دریافت کرده بودند که اشتغال ۴۲۰ تَن را تثبیت 
نموده و برای ۳6 تَن ایجاد اشتغال داشته اند. رئیس سازمان صمت بیان کرد: رونق تولید 
امسال از پنجمین روز فروردین با بازدید از واحد صنعتی شکوهیه آغاز شد و تاکنون سه 
جلسه از کارگروه رفع موانع تولید برگزار شده است. وی افزود: سند راهبردی رونق تولید نیز 
با فرمایشات رهبر معظم انقلاب در قالب 6 راهبرد و ۲۸ برنامه با الزامات و اقدامات مورد نیاز 

و تعیین دستگاه مسئول و همکار تدوین شده است.
 

رئیس اداره ایمنی و ترافیک راهداری و حمل و نقل جاده ای قم :
طرح ارتقای ایمنی چهار مدرسه در قم اجرایی شد 
رئیس اداره ایمنی و ترافیک راهداری و حمل و نقل جاده ای قم گفت: با تخصیص 
اعتباری افزون بر ۸۰۰ میلیون ریال، طرح ارتقای ایمنی مدارس حاشیه راه ها در چهار 

روستای استان اجرایی شد. 
محمدعلی محمدپور افزود: هدف از اجرای این طرح، افزایش ضریب ایمنی آمد و شد 

دانش آموزان مدارس حاشیه راه های استان می باشد.
وی افزود: همه ساله و باتوجه به میزان اعتبارات تخصیصی، در قالب ۲ طرح فرهنگی - 

فیزیکی نسبت به ارتقای ایمنی مدارس حاشیه راه های استان اقدام می شود.
وی ادامه داد: از جمله کارهای فرهنگی که در راستای ارتقای ایمنی مدارس حاشیه راه 
ها صورت می پذیرد می توان به اقدام های آموزشی و توزیع اقلام ایمنی شامل کیف، دفتر، 

جامدادی و غیره که منقش به علائم وآموزه های ترافیکی می باشد اشاره کرد. 
محمدپور در خصوص نوع اقدام های فیزیکی گفت: از جمله مهمترین موارد اجرایی که 
در این طرح مورد توجه قرار می گیرد نصب انواع تابلوهای ترافیکی و سرعتکاه، اجرای 
خطوط و نقوش و غیره می باشد. .  به گفته وی، پس از اجرای کامل این طرح در چهار 
مدرسه روستاهای طایقان از بخش سلفچگان، فردو از بخش کهک، گیو از بخش خلجستان 
و راهجرد از بخش سلفچگان، طرح ارتقای ایمنی در چهار مدرسه دیگر اجرایی خواهد شد. 
وی تصریح کرد: 6۰ مدرسه در حاشیه راه های استان قم قرار دارد که تاکنون نسبت به 
ایمن سازی بیش از ۳۰ مدرسه اقدام شده است.معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه و 
شهرسازی استان قم نیز گفت: بر اساس اعتبار ابلاغی در سال ۱۳۹۸ شاهد بهسازی ۲۲ 
کیلومتر از محور قم - نیزار خواهیم بود که چهار خطه شدن این محور و به تبع آن ارتقا و 
ایمنی مسیر، هدف از اجرای آن است. عباس فراهانی اظهار داشت: در سال گذشته،۱۵ 

کیلومتر از محور قم - نیزار از ابتدای محور به صورت چهار خطه بهسازی شد.
وی افزود: طرح بهسازی سه راهی ونارچ و احداث پل راه آهن با اعتباری بالغ بر ۷۰ 
میلیارد ریال در سال ۱۳۹۷ اجرا و ایمن سازی و نصب نیوجرسی محور قم - نیزار در 

محدوده پل ونارچ با اعتبار بالغ بر ۱۱ میلیارد ریال در سال گذشته انجام شد.
وی اضافه کرد: اجرای زیرسازی و آسفالت محور روستایی شریف آباد گاوخونی و روستای 
ونارچ در سال جدید انجام و اجرا خواهد شد. به گفته فراهانی، احداث راه دسترسی به 
شهرک سینمایی نور و اتصال آن به آزادراه قم - تهران به طول چهار کیلومتردر دست مطالعه 

می باشد که در صورت تامین اعتبار، عملیات آن اجرایی خواهد شد.

گزارشی از انواع عجیب و غریب قراردادهای کار؛ 

مکافاتِ کار 
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5 شنبه -هفتم اردیبهشت ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4789
اقتصادی

قیمت ها به زودی کاهش می یابد 

امسالسالفراوانیمیوهاست

روسای اتحادیه های مرتبط بخش خصوصی می گویند که قیمت انواع میوه و تره بار در 
سال جاری با توجه به فراوانی آنها به زودی روند کاهشی را در پیش خواهد گرفت.

از ماه های پایانی پارسال تاکنون وضعیت بازار میوه و تره بار به گونه ای بوده است که 
قیمت آنها روندی افزایش داشته و هر یک از مسئولان در بخش خصوصی و دولتی دلیلی 
برای آن می آورند و این افزایش قیمت ها تاکنون ادامه دار بوده است به گونه ای که قیمت 
پیاز در بازار به کیلویی حدود ۱۵ هزار تومان در روزهای اخیر رسیده است و در این زمینه 
محمد شفیع ملک زاده - رئیس سازمان نظام صنفی کشاورزی - معتقد است که قیمت 
این محصول تره باری هنگام خرید از کشاورزان کیلویی ۱,۵۰۰ تومان است و برخی از 

واسطه ها با مدیریت بازار قیمت این محصول را افزایش داده اند.
این اظهارات در حالی است که اسدالله کارگر - رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی 
- به ایسنا گفت: فضای امروز بازار میوه و تره بار همچون سال ها و دهه های گذشته نیست 
که کشاورز از قیمت واقعی محصول خود خبر نداشته باشد و آن را تا ۱۰ برابر ارزان تر از 
نرخ بازار به واسطه ها بفروشد. پس اینکه گفته می شود کشاورزان پیاز را کیلویی ۱,۵۰۰ 
تومان می فروشند و در بازار ۱۵ هزار تومان است عقلانی و منطقی نیست و غیر ممکن 
است در فضای بازار امروز که کشاورز از طریق اینترنت و شبکه های اجتماعی به راحتی 
می تواند قیمت محصولش را متوجه شود، این کار را انجام دهد. وی افزود: در برخی 
موارد علت افزایش قیمت میوه وقوع سیل در مناطق تولید این محصولات بوده است که 
می توان به عنوان مثال به پیاز و سیب زمینی اشاره کرد چرا که مسلماً اگر برداشت آنها 
آغاز شود به زودی قیمت سیب زمینی و پیاز نیز ارزان می شود. رئیس اتحادیه فروشندگان 
میوه و سبزی درباره دیگر دلایل گرانی و افزایش قیمت میوه گفت: چند مشکل در بازار 
میوه وجود دارد که می توان به ناخالص فروشی، ارائه ندادن فاکتور، اجبار فروشندگان 
میوه برای پرداخت حق الزحمه کارگران میدان مرکزی میوه و تره بار اشاره کرد که قطعاً 
باعث افزایش قیمت میوه می شود چرا که به عنوان مثال هنگامی که فروشندگان میوه 
می خواهند از بار فروشان و عمده فروشان میوه، میوه ای خریداری کنند به دلیل آنکه 
کارگران آن غرفه حقوقی از صاحب غرفه دریافت نمی کنند میوه فروشان مجبورند هزینه 
کارگر را برای جابجایی بار پرداخت کنند. از سوی دیگر مسئله فاکتور است که بارها اعلام 
کردیم که فروشندگان میوه با وجود پیگیری عمدتاً نمی توانند فاکتوری از فروشندگان 
عمده این محصولات در میدان مرکزی میوه و تره بار دریافت کنند و همین مسئله باعث 
می شود که خالص فروشی هم رعایت نشود چرا که وقتی فاکتوری در کار نباشد هر 
قیمتی که بخواهند را می توانند به فروشندگان میوه تحمیل کنند و از سوی دیگر نیز پول 
سبد یا جعبه میوه را نیز روی قیمت میوه می آورند و آن را محاسبه می کنند. این مسائل و 

مشکلات سبب می شود که قیمت میوه بالاتر از آن چیزی که باید، باشد.
مشکلات فروشندگان میوه حل شد

این مشکلات فروشندگان میوه در حالی مطرح شده است که حسن صابری هرندی - 
رئیس اتحادیه بار فروشان - در این باره به ایسنا توضیح داد که این مشکلات با توافقات 
و هماهنگی های صورت گرفته در فرمانداری تهران حل شده و در این زمینه ها مصوبات 
فروش  برای  ندارند  حق  فروشان  بار  از  کدام  هیچ  مثال  عنوان  به  داشته ایم.  خوبی 
محصول شان از ارائه فاکتور امتناع کنند و صدور فاکتور الزامی شده است. دوم اینکه 
درباره هزینه کارگر نیز باید گفت که بر اساس توافقات صورت گرفته در فرمانداری تهران 
مقرر شد تا هزینه کارگر را برای جابجایی بار تا روی باسکول، غرفه دار میدان مرکزی میوه و 
تره بار یعنی بار فروش بدهد و مابقی هزینه از آنجا را نیز خریدار میوه تقبل کند. همچنین 
برای خالص فروشی نیز توافقات مناسبی انجام شده و بنابراین مشکلی در این زمینه 
وجود ندارد. وی درباره وضعیت قیمت بازار و فاصله آن از تولید تا مصرف نیز گفت: این 
مسئله به هیچ وجه صحت ندارد که قیمت یک محصول همچون پیاز از سر مزرعه تا میوه 
فروشی ۱۰ برابر است و به شدت این موضوع تکذیب می شود اما درباره قیمت میوه و 
تره بار نیز باید گفت که امسال سال فراوانی است و تولید آنقدر افزایش می یابد که قیمت 

آنها به زودی کاهش خواهد یافت.

یک اقتصاددان :

دولتسرمامیخورد،اقتصادتبمیکند!
یک اقتصاددان با اشاره به سهم دولت در اقتصاد کشور گفت: تا زمانی که اقتصاد 
دچار سوداگری باشد و از این راه کسب درآمد کند، هیچ عقل سلیمی در زمینه های مولد 

سرمایه گذاری نخواهد کرد؛ بنابراین مهمترین اقدام واگذاری امور به مردم است.
مهدی طغیانی - استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان با اشاره به رکود موجود در اقتصاد 
کشور، اظهار کرد: دولت به عنوان گرداننده اصلی اقتصاد ایران، نقش آفرینی جدی در 
این حوزه و سهم بزرگی در آن دارد؛ به تعبیری وقتی که دولت سرما می خورد، اقتصاد 
به مردم  انتقال نقش خود  با تمام قوا برای  باید  افزود: دولت  ایران تب می کند! وی 
تلاش کند تا مردم در عرصه اقتصاد فعال تر شوند. مثلًا اگر سرمایه گذاری دولت در امور 

اقتصادی کم شد، باید سرمایه گذاری مردم زیاد شود.
طغیانی با اعتقاد بر اینکه با حجم بالای نقدینگی که اکنون وجود دارد، می توان به چنین 
چشم اندازی دست یافت، اظهار کرد: البته این موضوع مشروط به سیاستگذاری های 

درست است تا دولت بتواند وزنه های سوداگری و منفعت را کم کند.
این استاد دانشگاه با بیان اینکه در صورت واگذاری سهم دولت در اقتصاد به مردم، 
فعالان اقتصادی به سراغ عرصه های تولیدی خواهند رفت، اظهار کرد: تا زمانی که 
اقتصاد ایران دچار سوداگری باشد و از این راه کسب درآمد کند، هیچ عقل سالمی در 
زمینه های مولد سرمایه گذاری نخواهد کرد؛ بنابراین مهمترین اقدام که منجر به رونق 

تولید می شود، تشویق و حرکت به سمت بخش سرمایه گذاری است.
برداشت از صندوق ذخیره ملی؛ نه!

طغیانی درباره مسئله برداشت از صندوق توسعه ملی به منظور جبران خسارات سیل 
اخیر که از سوی دولت مطرح شد، اظهار کرد: صندوق توسعه ملی از ابتدا به این منظور 
ایجاد شد تا هرسال بخش بیشتری از درآمد نفت به آن واریز شود و از اتکای دولت به نفت 
در بودجه بکاهد. اودر گفت وگو با ایسنا، افزود: همچنین قرار شد از منابع این صندوق به 
سرمایه گذاران بخش خصوصی که قصد وارد کردن تجهیزات دارند، وام بدهد تا در واقع 
ثروتی که زیرِ زمین بوده به ثروتی در روی زمین تبدیل شود. این کارشناس اقتصادی 
تأکید کرد: در سال های اخیر به دلیل اعمال تحریم ها و شوک های مختلف داخلی و 
خارجی، دولت عملًا درصد افزایشی سهم واریزی به صندوق توسعه ملی را متوقف کرده 
و به بهانه های مختلف از صندوق برداشت کرده است. وی با بیان اینکه این اقدامات به 
مذاق برخی از نمایندگان و مسئولان خوش می آید، گفت: وقتی به بهانه توسعه روستایی 
از صندوق برداشت می شود، برخی از نمایندگان و مسئولان مناطق محروم استقبال 
می کنند. طغیانی ادامه داد: باید پرسید این برداشت چقدر به خیر و صلاح بلندمدت 
اقتصاد کشور است و آیا اساساً در روستاها دلار سرمایه گذاری می شود یا ریال؟ اگر ریال 
سرمایه گذاری می شود پس دلار باید به ریال تبدیل شود که این کار به پایه پولی اضافه 

کرده و در نهایت منجر به تورم خواهد شد و سرمایه گذاری در روستا را نابود خواهد کرد.
این استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان با بیان اینکه مشکلات و معضلات کشور تمامی 
ندارد و نباید این مسائل را بهانه ای برای برداشت از صندوق قرار داد، تأکید کرد: دولت 

باید سراغ منابع جدید برود و راهکارهای بلندمدت ارائه دهد.
 

یک فعال اقتصادی مطرح کرد

قوانیندستوپاگیر،مانعتولیدورشداقتصادی
یک فعال اقتصادی در راستای بررسی علل منفی شدن رشد اقتصادی در ۹ ماهه 
سال ۹۷، معتقد است که موانع ایجاد شده بر سر راه فعالیت های اقتصادی، ایجاد 

محدودیت ها و تصمیم های یک شبه دولت موجب ایجاد موانعی در راه تولید شده است.
طبق اعلام مرکز آمار رشد اقتصادی در ۹ ماهه سال گذشته، با افت بیش از هفت 
درصدی تا منفی ۳.۸ درصد کاهش داشته است. رشد اقتصادی بخش صنعت نیز منفی 

۷.۹ درصد بوده است.
در این رابطه بهرام شکوری - عضو خانه معدن ایران - در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
بخشی از علت منفی شدن رشد اقتصادی، مشکل نقدینگی واحدهای تولیدی و سرمایه 
در گردش مورد نیاز است. علاوه بر این فضای کسب و کار کشور وضعیت مناسبی ندارد 
که باید بهبود یابد. کما اینکه قوانین کسب و کار هم وجود دارد و باید مستمرا این فضا 

رصد شود و بهبود در این بخش صورت گیرد.
رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه هر کجا که 
احساس شود هر قانونی مخل فضای کسب و کار بوده و سیاست گذاری های دولت 
می تواند جلوی فعالیت اقتصادی را بگیرد یا سرعت آن را کم کند؛ باید سریعاً اصلاحات 
لازم صورت بگیرد، گفت: قانون دیگری که مصوب شده و باید بر آن تأکید بیشتر و اجرا 

شود، قانون رفع موانع تولید است.
شکوری تصریح کرد: با توجه به اینکه مشکلات تولیدکنندگان شناسایی شده، باید به 
سمت وسویی حرکت کرد که قوانین را از سر راه تولید برداشته شود تا فعالان اقتصادی 
بتوانند با آرامش بیشتری تولید داشته و نهایتاً ضمن تأمین نیازهای داخلی، به بازارهای 

صادراتی هم فکر کنند.
برای فعالان  بانک ها نمی توانند  ارزی، تسهیلاتی که  وی معتقد است: بحث های 
اقتصادی تأمین کنند، قیمت های پایه صادراتی، مشکلات در بخش های حمل و نقل 
و زیرساخت هایی که هزینه های سنگینی را برای تولید بر صادرات تحمیل می کند، 
همچنین ارز ۴۲۰۰ تومانی و تنظیم بازاری که دولت دخالت می کند و زمینه ساز ایجاد 

رانت می شود؛ از مهمترین مشکلات و سد راه های تولید در داخل است.

تنگ تر شدن حلقه تحریم های غیرقانونی علیه مردم ایران، اوضاع اقتصادی را از خود 
متاثر خواهد کرد. این در حالی است که پرسش های بسیاری در مورد چند و چونِ تدابیر 
و تمهیدات مقابله با تحریم مطرح است. دست کم ریخت و پاش هایی که در پیدا و پنهان 

صورت می گیرد تناسبی با شرایطی تحریمی ندارد. 
دولت آمریکا چند روز پیش بالاخره تصمیم به تحریم کامل نفتی جمهوری اسلامی 
ایران گرفت تا با هدف قطع کامل شریان اصلی ترین کالای صادراتی، مقاومت ایران 

را در هم شکند.
تقابل بی محابا و سازش ناپذیر دولت »دونالد ترامپ« که آشکارا زانو زدن و تسلیم کامل 
ایران را دنبال می کند، در بسیاری این باور را ایجاد کرده که گشودن در باغِ سبز مذاکره، 
دستیابی به توافق بهتر از برجام و بهتر شدن اوضاع برای ایرانیان و ... لفاظی هایی 
دروغین است و بر عکس ادعای کاخ سفید، این مردمند که قربانی تروریسم اقتصادی 

دولت واشنگتن خواهند شد.
یکی از مسائلی که در ارتباط با تمدید نشدن معافیت های مشتریان نفت ایران از 
تحریم های آمریکایی طی روزهای اخیر به چشم آمد، تداوم نسبی آرامش در بازار ارز 
بود. در حالی که برخی پیش بینی می کردند، با تکمیل تحریم های ضدایرانی و در 
واکنشی روانی، بازار ارز دچار تلاطم شود، همچون میانه آبان ماه یعنی زمان وضع تحریم 

های ثانویه، از وقوع التهاب در این بازار جلوگیری به عمل آمد.
در همین خصوص بود که »عبدالناصر همتی« رئیس کل بانک مرکزی در صفحه 

مجازی خود نوشت: توهم بر هم خوردن بازار ارز و ملتهب شدن آن که مدام از آن صحبت 
می شد با مدیریت بانک مرکزی و اشراف آن بر بازار ارز برای چندمین بار رفع گردید.

این اعلان رئیس بانک مرکزی گویای وضعیتی مطلوب در مدیریت بازار ارز و جلوگیری 
از افت هیجانی ارزش پول ملی است. با این حال، نکته جدی و قابل تاملی طی چندین 
ماهی که از وضع تحریم های ضدایرانی می گذرد یعنی مردادماه پارسال تاکنون به 
چشم می خورد و این پرسش مطرح می شود که برای عبور از گردنه سخت تحریم های 

ضدایرانی کمربندها را محکم بسته ایم یا نه؟
آنچه در برخی رسانه ها و به ویژه فضای مجازی شاهد آن هستیم گاه پاسخ به این 
پرسش را منفی نشان می دهد. به طور مثال تصاویر و عکس هایی که اخیرا از جشن 
پرزرق و برق یک بانک خصولتی به فضای مجازی راه یافت این موضوع را به ذهن متبادر 
می ساخت که آیا ریخت و پاش های اینچنینی در بانک هایی که عناوین آن ها تناسبی 
با عملکردشان ندارد، می توانست صرف ارائه تسهیلات ضروری به ده ها متقاضی شود 

یا خیر؟
در روزهایی که گذشت افتتاح مسجدی لاکچری در یک مجتمع تجاری عظیم با 
انتقادات بسیاری روبرو شد. اقداماتی از این دست شاید بر اساس منطق اقتصاد بدیهی 
و بلامانع به نظر آید اما گره ماجرا اینجا است که تبلیغات مجلل از این دست آن هم در 

رسانه ای مانند صدا و سیما چه نسبتی با اوضاع تحریم برقرار می سازد.
شاید بسیاری بر این باور باشند که بر هم زدن آرامش روانی مردم و سیاه نمایی از آینده 

پیش رو پس از تنگتر شدن حلقه تحریم ها نوعی خودزنی باشد که به تشدید چالش 
های اقتصادی بیانجامد اما واقعیت آن است که وزیر اقتصاد چند روز پیش از آن سخن 

گفت.
»فرهاد دژپسند« سه روز پیش در مراسم افتتاحیه دوازدهمین نمایشگاه بین المللی 
بورس، بیمه و بانک تصریح کرد: واقعیت این است که پیش بینی  ها از وضعیت اقتصاد 
در سال ۱۳۹۸ خوب نیست اما این دلیل نمی  شود که این پیش  بینی ها ایجاد نگرانی 

کند یا باعث انفعال ما شود.
بخش اول اظهارات دژپسند در مورد اوضاع و احوال اقتصاد کشور با ارائه آمار و ارقام و 

تحلیل های مختلف به شکل های مختلف بیان شده است. 
بودجه امسال بر اساس صادرات روزانه یک میلیون و ۵۴۰ هزار بشکه نفت با قیمت هر 
بشکه ۵۴ دلار و ۱۰ سنت بسته شده یعنی رقمی نزدیک به ۱۵۰ هزار میلیارد تومان و 
آنچنان که رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام داشته وابستگی بودجه ۹۸ به درآمدهای 

نفتی حدود ۲۷ درصد است.
»بیژن نامدار زنگنه« وزیر نفت پس از تصمیم اخیر آمریکا اظهار داشته به صفر رساندن 
صادرات نفت ایران رویایی بی تعبیر است. با این حال نمی توان منکر شد که میزان 
صادرات نفت به میزان ۱.۷ میلیون بشکه که در ماه مارس ۲۰۱۹ )اسفند و فروردین( به 

ثبت رسید طی ماه های پیش رو با کاهش مواجه خواهد شد.
این واقعیت ضرورت جست و جوی منابع تازه جایگزین درآمدهای نفتی را حیاتی 
ساخته است چنانکه در نوشته های دیروز همتی نیز چنین بیان شده است؛ »هر مقدار 
کاهش در صادرات نفت و معادل ریالی درآمد دولت باید به فوریت از طریق صرفه جویی 
و کاهش هزینه ها و یا جبران آن از طریق سایر درآمدها و یارانه های پنهان بطور فوری 

جبران شود.«
صرف نظر از ریخت و پاش هایی که همچنان در بسیاری از سازمان ها و نهادهای 
وابسته به بودجه دولتی به چشم می آید، باید به این پرسش اساسی پاسخ گفت که چه 
سازوکاری برای برای اخذ مالیات از ده ها بنگاه خصولتی در بخش های معدن، صنایع، 
پتروشیمی ها و ... با سود سالانه چندصد هزار میلیارد تومان طی ماه های پس از تحریم 

ایجاد شده است؟
در حال حاضر بخش مهمی از گردش های مالی به سوداگری و دلالی در اقتصاد ما 
اختصاص دارد؛ گردش هایی که هیچ تولیدی به دنبال ندارد و هیچ مالیاتی نیز از آن 
ستانده نمی شود. تاسف برانگیزتر اینکه گردش های مالی سوداگرانه حتی از پرداخت 

کارمزدی منطقی در نظام بانکی هم معاف است.
در این ساختار معیوب، مالیات بر ثروت، مالیات بر مستغلات و ... که می توانست 
منابع درآمدی پایداری را برای کشور ایجاد کند زیر سایه پول نفت نادیده گرفته شد تا 

اینک تنگ شدن عرصه فروش نفت، نگرانی هایی جدی برای اقتصاد به بار آورد.
بسیاری می گویند از نیمه دوم سال ممکن است فشارهای اقتصادی بیشتری بر 
جامعه تحمیل شود. آمار تورم نقطه به نقطه تازه نشان می دهد نرخ تورم فروردین امسال 
به نسبت فروردین ۹۷ حدود ۵۰ درصد افزایش یافته است و احتمال افزایش قیمت ها و 

کوچکتر شدن سفره ها وجود دارد.
تشدید نگرانی از آینده دردی را دوا نمی کند اما انفعال جامعه و نهادهای مسوول برای 
برخورد با واقعیات مشکلات را مضاعف خواهد کرد. به موازات مقاومتی کردن اقتصاد، 
ضرورت مقاوم شدن در همه شئون سیاسی، اجتماعی- فرهنگی و امنیتی و ایجاد 

آمادگی روانی میان مردم بیش از پیش به چشم می آید.

تشدید نگرانی از آینده دردی را دوا نمی کند

برای عبور از تنگنای تحریم کمربندها را محکم باید بست 

عضو کنفدراسیون صنعت ایران با تاکید بر اهمیت پایدار بودن رشد اقتصادی، عدم حضور گسترده کالاهای ایرانی در بازارهای 
جهانی و محدودیت جذب سرمایه گذاران خارجی را از جمله دلایل رشد اقتصادی منفی در بخش صنعت عنوان کرد.

حسین ساسانی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه رشد اقتصادی مستمر و پایدار نیاز به بسترسازی و ایجاد زیرساخت برای افزایش 
تولید ملی دارد، گفت: از بعد محصولات صادراتی و صنعتی سرمایه گذاری لازم برای حضور کالاهای ایرانی در بازارهای جهانی انجام 

نشده و این موضوع منجر به رشد منفی اقتصاد در بخش صنعت شده است.
وی با اشاره به اینکه جذب سرمایه گذاران در بخش های مختلف صنعت یکی از عوامل اصلی توسعه و رشد اقتصادی است، اظهار 
کرد: از طرف دیگر تحریم های یکجانبه و غیرقانونی آمریکا بر ضد ملت ایران محدودیت هایی برای کشور ما ایجاد کرده که باعث شده 

نتوانیم سرمایه گذاران خارجی را به کشور جذب کنیم.
عضو کنفدراسیون صنعت ایران در ادامه با تاکید بر اهمیت پایدار بودن رشد اقتصادی، تصریح کرد: آمارها نشان می دهد رشد 

اقتصادی مثبت نیز در کشور پایدار نبوده و معمولًا رشد اقتصادی مثبت بعد چند سال دوباره منفی می شود.
به گفته وی نوسان رشد اقتصادی نشان می دهد که نگاه جامع و یکپارچه ای به سیاست های اقتصادی وجود ندارد.

به گزارش ایسنا، براساس جدیدترین آمارهای ارائه شده رشد اقتصادی کشور در ۹ ماه ابتدایی سال ۱۳۹۷ به منفی ۳.۸ درصد 
رسیده است. در این میان بخش صنعت به عنوان یکی از اصلی ترین عوامل تأثیرگذار در رشد اقتصادی کشور در ۹ ماه ابتدایی سال 

گذشته رشد منفی ۷.۹ درصدی را به ثبت رسانده است.

هفتمین نشست دوره ای رئیس کل بانک مرکزی با اقتصاددانان با محوریت موضوعاتی اعم از اجرای عملیات بازار باز، اصلاح نظام 
بانکی، نحوه کنترل نقدینگی و تورم و ثبات نرخ ارز برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، رئیس کل بانک مرکزی در این نشست با اشاره به اینکه بانک مرکزی تمهیدات لازم برای 
مقابله با عدم تمدید معافیت خرید نفت ایران را اندیشیده، ذخایر ارزی کشور را برای حفظ ثبات بازار ارز مناسب ارزیابی کرد.

عبدالناصر همتی با اشاره به موفقیت بانک مرکزی در کنترل حجم نقدینگی از طریق تشدید نظارت بر اضافه برداشت بانک ها بر 
تداوم این روند تاکید کرد.

رئیس شورای پول و اعتبار همچنین ایجاد تبادل مستقیم بین واردکنندگان و صادرکنندگان در یک ماه گذشته را موجب افزایش 
حجم مبادلات در سامانه نیما دانست و بر عدم دخالت بانک مرکزی در تعیین نرخ ارز در سامانه نیما تصریح کرد.

اقتصاددانان حاضر در این نشست با تاکید بر اینکه دشمنان با استفاده از جنگ روانی قصد برهم زدن شرایط اقتصادی کشور را 
دارند، ضمن قدردانی از اقدامات بانک مرکزی به ویژه در خصوص حفظ تعادل بازار ارز، از تسلط این بانک به بازار ارز به عنوان عامل 

اصلی ثبات این بازار پس از دو مرحله تشدید تحریم های آمریکا یاد کردند.
اقتصاددانان حاضر در نشست با اشاره به راه اندازی بازار متشکل ارزی و اقدام به عملیات بازار باز، این دو ابزار را موجب تقویت 
تسلط بانک مرکزی در حوزه پولی و ارزی دانسته و خواستار دقت در بکارگیری این ابزار ها شدند. ادغام بانک های وابسته به نیرو های 

مسلح، حذف صفر ها از پول ملی، اصلاح نظام بانکی و کیفیت پایه پولی از دیگر مباحث مطرح شده در این جلسه بود.

عضو کنفدراسیون صنعت ایران :

رشداقتصادیبایدپایدارباشد
رئیس بانک مرکزی:

ثباتاقتصادیباتداوماقداماتبانکمرکزی

یک کارشناس نفتی معتقد است که آمریکایی ها با ایجاد فشار روانی 
می خواهند اقتصاد ایران را از درون دچار مشکل کنند اما واکنش 
قیمت دلار در داخل و واکنش قیمت جهانی نفت به این اعلام جدید 
امریکائی ها، نشان می دهد که این حنا اگر نگویم دیگر رنگی ندارد، 

بسیار کمرنگ شده است. 
به گزارش اتاق بازرگانی ایران، کاخ سفید روز دوشنبه با انتشار 
بیانیه ای اعلام کرد که دونالد ترامپ تصمیم گرفته است معافیت 
پایان  از اجرای تحریم ها که ۱۰ روز دیگر به  ایران  خریداران نفت 
که  کرده اند  تأکید  ترامپ  دولت  مقامات  نکند.  تمدید  را  می رسد 
همچنان به تلاش برای به صفر رساندن صادرات نفت ایران ادامه 
خواهند داد و تصمیم ترامپ برای تمدید نکردن معافیت ها نیز در 

همین راستا اتخاذ شده است.
با این حال واکنش بازارهای جهانی و داخلی به این تصمیم ترامپ و 
همچنین موضع گیری مسولان ارشد اجرایی کشور، به اعتقاد برخی 
از کارشناسان نشان می دهد، کاخ سفید در تصمیم خود با شکست 
مواجه خواهد شد. غلامحسین حسنتاش کارشناس حوزه نفت در 
خصوص تصمیم اخیر آمریکا مبنی بر عدم تمدید معافیت های نفتی 
ایران گفت: من فکر می کنم مساله صفر کردن صادرات نفت ایران که 
امریکایی ها همواره مطرح می کنند و در گذشته هم چند بار مطرح 
و عقب نشینی کرده اند، بیشتر جنبه فشار روانی دارد. قبلا هم این 
را مطرح کرده ام که تجربه نشان داده است در دور گذشته تحریم ها 
)قبل از برجام( مهم ترین فشار بر علیه ایران مسائل نقل و انتقالات 
مالی بوده است. ما دسترسی کامل به پول نفتی که صادر می کردیم 
نداشتیم و در این مورد هم امریکایی ها هرکاری توانستند کرده اند. 

یعنی ایران می تواند مقداری نفت صادرکند و بالانس بازار جهانی 
نفت هم بهم نریزد ولی دسترسی کامل به درآمد آن نداشته باشد. 
پس چرا این قدر مسئله صفر کردن صادرات ایران مطرح می شود؟ 

معلوم است که این یک فشار روانی است.
وی افزود: به نظر من امریکایی ها با این فشار روانی می خواهند 

اقتصاد ایران را از درون دچار مشکلات بیشتری کنند؛ ولی واکنش 
اعلام  این  به  نفت  واکنش قیمت جهانی  و  قیمت دلار در داخل 
جدید امریکائی ها، نشان می دهد که این حنا اگر نگویم دیگر رنگی 
ندارد، بسیار کمرنگ شده است. حسنتاش تصریح کرد: میزان فشار 
امریکایی ها بستگی کامل به شرایط بازار و وضعیت عرضه و تقاضای 

جهانی نفت خواهد داشت؛ یعنی اگر مثلا بازار در شرایطی قرار 
گیرد که عرضه بر تقاضا فزونی داشته باشد و قیمت ها روبه کاهش 
بگذارد این کار غیرممکن نیست اما در شرایط فعلی بسیار بعید به نظر 
می رسد. این کارشناس حوزه نفتی با بیان این موضوع که در حال 
حاضر بازار با مشکل روبروست، افزود: بسیاری از اعضاء اوپک مثل 
ونزوئلا و لیبی مشکل دارند؛ در ماه مارس سال جاری که اطلاعات 
آن قطعی شده است اعضاء اوپک جمعا بیش از ۵۰۰ هزار بشکه 
در روز کاهش تولید داشته اند.ظاهرا هند ترکیه و کره جنوبی اعلام 
کرده اند در حال رایزنی برای برگرداندن معافیت ها هستند بعید 
نیست که تا حدی موفق شوند چون همانطور که گفتم در حال 
حاضر بازار تحت فشار است و امریکایی ها بعید است بتوانند خیلی 
بر این مسئله سماجت کنند. اما در هرحال در ماه های آینده مقدار 
بیشتری از صادرات نفت ایران کاهش پیدا خواهد کرد. وی در پاسخ 
به این سوال که در شرایط فعلی دولت ایران چه رویکرد یا راهکاری را 
باید در بازار جهانی اتخاذ کند، بیان کرد: با توجه به خروج یک طرفه 
امریکا از برجام باید با یک دیپلماسی منسجم و فعال فشار را بر روی 
امریکایی ها زیاد کرد. به نظر من خصوصا در مورد سیل که یک پدیده 
طبیعی غیرقابل پیش بینی است و کمتر کشوری در جهان می تواند 
به تنهایی با آثار و تبعات آن مواجه شود باید یک کمپین بین المللی 
راه انداخت که مسائل مربوط به بازسازی آثار آن مستثنی از تحریم 
باشد و سهمیه صادرات نفت خاصی باری بازسازی آثار سیل در نظر 
گرفته شود. این یک مسئله انسانی و حقوق بشری است. چنین 
کمپینی می تواند ادعای واهی دولت امریکا که در کنار مردم ایران و 

در مقابل حکومت قراردارد را راستی آزمایی کند.

ماجرای صفر کردن صادرات نفت ایران، تنها یک فشار روانی است؛ 

حنایبیرنگآمریکادرتحریمنفتایران

با وجود تداوم طرح های فروش فوری خودروسازان بزرگ کشور، روند افزایش قیمت 
خودرو در سال ۱۳۹۸ متوقف نشده است، از نخستین روزهای اردیبهشت ماه نیز رشد نرخ 

خودروهای پرطرفدار بازارشتاب گرفته است.
 این درحالی است که فعالان بازار از افت محسوس خرید و فروش خودرو در بازار خبرمی 
دهند. بررسی میدانی از نمایشگاه ها و همچنین مراکز خرید و فروش نیز نشان می دهد که 
معاملات خودرو به میزان قابل توجهی کم شده است. به طوری که حتی عبور پراید از مرز 
۵۰ میلیون تومان هم انگیزه ای برای فروش ایجاد نکرده است، چرا که بسیاری انتظار دارند 

همچنان روند افزایشی قیمت خودرو تداوم داشته باشد.
وجود رکود معاملاتی و تداوم رشد قیمت ها، بازار خودرو را شبیه بازار مسکن کرده است. 
در بازار مسکن نیز رشد شدید قیمت ها باعث روند نزولی معاملات شده است ولی با این 
وجود صعود قیمت ها متوقف نشده است. حال در سال ۹۸ بازار خودرو نیز دچار چنین 
وضعیتی شده است. دراین زمینه طرح های فروش فوری و پیش فروش دو خودروساز بزرگ 
کشور یعنی ایران خودرو و سایپا نیز آنگونه که انتظار می رفت ترمز رشد قیمت را نکشیده 
است. فعالان بازار خودرو می گویند همچنان میان عرضه و تقاضا در بازار خودرو شکاف 
وجود دارد و تولید خودرو در کشور آنقدر نبوده است که بتواند به تمام نیازها پاسخ دهد. 

بررسی آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت نشان می دهد تولید پارسال انواع خودرو در 
کشور با افت ۳۷.۸ درصدی نسبت به سال ۱۳۹6، به ۹۵۵ هزار و ۹۲۳ دستگاه رسید. 
پاییز پارسال تولید روزانه سایپا نزدیک به ۴۰۰ دستگاه و ایران خودرو به حدود ۸۰۰ دستگاه 
رسیده و خودروهای زیادی کف کارخانه ها مانده بود که نقص قطعه داشت، اما در پایان 
اسفندماه گذشته و با بسته های طراحی شده، مجموع تولید این ۲ خودروساز به بیش از 

چهار هزار دستگاه رسید.
افزایش دوباره قیمت ها در بازار خودرو

هرچند قیمت خودرو از ابتدای سال جاری به رشد خود ادامه داده است، اما از روز سوم 
اردیبهشت ماه این روند شتاب گرفته است به طوری که نرخ برخی از خودروهای داخلی 
با رشدی قابل توجه همراه شده است. روزگذشته نیز روند صعودی قیمت ها ادامه یافت به 

گونه ای که قیمت انواع سمند با افزایش ۳ تا ۸ میلیون تومانی مواجه شد.
 نمایشگاه داران روزگذشته قیمت فروش سمند LX را ۸۲ میلیون تومان اعلام کردند. بر 
این اساس سمندEF ۷ نیز با افزایشی در حدود ۴ میلیون تومان به ۸۵ میلیون. ۹۰۰ هزار 
تومان رسیده است. سمندEF ۷ دو گانه سوز در دو کد ۱۰ و ۱6 به ترتیب ۸۷ میلیون و ۷۰۰ 
و ۹۰ میلیون تومان قیمت خورده است. قیمت پیشنهادی فروشندگان برای سمند سورن 
نیز بیش از ۱۰۱ میلیون تومان بوده است. سمند سورن توربو نیز با قیمت ۱۱۵ تا ۱۱6 
میلیون تومان به فروش گذاشته شده است. سمند تنها خودرویی نبود که دیروز با رشد 
قیمت مواجه شد. دراین روز دنا تیپ یک نیز بیش از ۱۱۰ میلیون تومان برای فروش عرضه 
شد. دنا تیپ دو به قیمت ۱۱۳ میلیون تومان، دنا پلاس دو ایربگ  ۱۴۳ میلیون تومان و دنا 
پلاس توربو دو ایربگ نیز ۱۵۷ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان قیمت دارد. به این ترتیب اغلب 
خودروها در این کلاس با افزایش ۵ تا ۱۰ میلیون تومانی قیمت روبه رو شده اند. همچنین 

گزارش ها از افزایش سه میلیون تومانی قیمت پژو پارس اتوماتیک حکایت دارد.
نرخ محصولات سایپا نیز در معاملات روزچهارشنبه افزایش یافت، به طوری که سایپا ۱۳۲ 
)تنوع رنگ( به مبلغ ۴۰ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان معامله شد و ساینا اتوماتیک به مبلغ 
6۲ میلیون قیمت گذاری شد. پراید ۱۱۱ با افزایش قیمت نسبت به روز سه شنبه حدود 
۵۲ میلیون تومان معامله شد.پژو ۲۰۷ اتوماتیک هم گرانتر شده و با افزایش نسبی به 
بهای معامله ای ۱۴۸ میلیون تومان رسیده است.رنو ساندرو استپ وی اتوماتیک که روز 
سه شنبه با قیمتی حدود ۱۷۸ میلیون تومان به فروش رسیده بود، دیروز با قیمتی حدود 

۱۸۰ میلیون تومان معامله شد.

یک کارشناس اقتصاد مسکن گفت: بر اساس رفتار گذشته، دوره افزایش قیمت بازار مسکن 
به اتمام رسیده؛ اما چهار عامل ناشی از شرایط عمومی اقتصاد باعث سردرگمی فروشندگان 
شده است. مهدی روانشادنیا اظهار کرد: اگر بر مبنای رفتار گذشته، بازار مسکن را تحلیل کنیم 
پایان سال ۱۳۹۷ می بایست پایان افزایش قیمت ها در بازار مسکن باشد. اما چهار عامل در سال 
۱۳۹۸ به سردرگمی فعالان بازار منجر شده که از شرایط اقتصادی عمومی کشور نشأت می گیرد. 
اولین عامل به بحث تحریم ها مربوط می شود که جو روانی ایجاد کرده است. این سردرگمی منجر 
به این شده که طرف عرضه یا نسبت به فروش تردید کند یا قیمت های نامتعارف برای ملک خود 
در نظر بگیرد. استدلال فروشندگان این است که اگر واحد خود را بفروشم چه بهتر، اگر نفروشم 
ریسک های خود را به نوعی پوشش داده ام. وی افزود: رفتار بازارهای موازی، دومین عامل رشد 
قیمت های اسمی در بازار مسکن ارزیابی می شود. قابلیت پیش بینی قیمت ارز و طلا چندان 
آسان نیست. نوسانات بازار ارز، قابلیت اطمینان نسبت به ریال برای انجام معاملات را کاهش 
می دهد که بازارها را در شرایط ابهام باقی می گذارد. روانشادنیا، افزایش هزینه های تولید مسکن 
را سومین پارامتر اثرگذار بر نا اطمینانی بازار مسکن دانست و افزود: قیمت مصالح ساختمانی 
طی یک سال اخیر بالا رفته است. هم چنین در ابتدای سال عوارض شهرداری ها به طور قابل 
توجهی افزایش پیدا کرده که در شهر تهران این افزایش چشمگیر بوده است به همین دلیل 
تولیدکننده نمی تواند برآورد دقیقی از قیمت تمام شده واحد خود به دست آورد و این موضوع 
را در قیمت واحدی که هم اکنون برای عرضه دارد، اعمال می کند. به گفته وی، عامل چهارم 
محدودیت های ایجاد شده برای سود بانکی است. با توجه به این که در ایران فعالیت های تولیدی 
متنوعی برای سرمایه گذاری وجود ندارد، مسکن کارکرد سرمایه گذاری پیدا می کند. در این 
شرایط عده ای برای حفظ ارزش دارایی های خود و همسویی با تورم عمومی، پول های خود را 
از بانک ها خارج و در مسکن سرمایه گذاری می کنند. این کارشناس اقتصاد مسکن در گفت وگو 
با ایسنا، خاطرنشان کرد: در ماه های پایانی سال گذشته سرعت نرخ رشد قیمت مسکن کاهش 
یافت و به مرز صفر نزدیک شده بود اما به یکباره در اسفندماه شاهد رشد ۹ درصدی قیمت بودیم. 
به نظر می رسد این موضوع به حضور خریداران عادی مربوط شد که تسلط چندانی به بازارها 
ندارند اما برای حفظ ارزش سرمایه های خود، آن را به ملک تبدیل کردند. سپس در فروردین 
ماه شاهد افت ۴۰ درصدی معاملات بودیم. همین موضوع به شرط آرامش بازار ارز، ایجاد ثبات 
قیمتی بازار مسکن در اردیبهشت ماه را محتمل کرده و به اعتقاد من در ماه های آینده رشد قیمت 

محسوسی در بازار مسکن اتفاق نخواهد افتاد.

یک کارشناس مطرح کردچراخودروباوجودبیمشتریماندنبازهمگرانمیشود؟

چهارعاملسردرگمیبازارمسکن



شنبه -هفتم اردیبهشت ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 64789

شفر:

 دو فینال برابر الدحیل و العین داریم 
تهران  استقلال  فوتبال  تیم  سرمربی 
گفت: در رقابت های لیگ قهرمانان آسیا 
از مرحله گروهی دو فینال  برای صعود 
برابر تیم های الدحیل قطر و العین امارات 

داریم که باید پیروز شویم. 
تمرین  حاشیه  در  شفر«  »وینفرد 
افزود:  خبرنگاران  جمع  در  و  استقلال 
با توجه به ایمانی که به شاگردانم دارم، 
از  دور  هدف  این  به  رسیدن  مطمئنم 
دسترس نیست و می توانیم برابر این دو 

تیم در آسیا پیروز شویم.
هفته  در  تهران  استقلال  فوتبال  تیم 
دیدار  در  و  آسیا  قهرمانان  لیگ  چهارم 
برگشت برابر الهلال عربستان با یک گل 

شکست خورد و با 4 امتیاز در رده سوم گروه سی قرار گرفت.
وی در خصوص شکست برابر الهلال عربستان گفت: در نیمه نخست عملکرد خوبی 
نداشتیم ولی پس از صحبت بین دو نیمه با بازیکنان، 45 دقیقه دوم عالی بودیم و فرصت 
های خوبی گلزنی نیز داشتیم. البته پس از 10 نفره شدن حریف تیم ما کمی عصبی 

بازی کرد و قبول کنید که دیدار این دو تیم یک بازی عادی نیست.
سرمربی تیم فوتبال استقلال تهران افزود: پیش از آغاز این رقابت های هیچ یک 
از اهالی فوتبال شانسی برای موفقیت ما در آسیا قائل نبود ولی مطمئنم با حمایت 

هواداران، حتی می توانیم با 4 پیروزی در لیگ برتر ایران به قهرمانی برسم.
شفر با اشاره به اینکه شاگردانش برای موفقیت به انرژی مضاعف نیاز دارند، گفت: 
برای موفقیت در مصاف با پدیده در لیگ ایران امیدوار به پیروزی هستم ورسیدن به این 
هدف با قدرت، تمرکز، نظم و ذهنیت بسیار قوی حاصل می شود. زیرا پدیده یکی از 
بهترین تیم های ایران است. وی درباره شایعه پیوستن »الهیارصیادمنش« به یک تیم 
ترکیه ای گفت: این شایعات همیشه هست ولی از مدیرعامل باشگاه خواسته ام که 

صیادمنش بماند.
سرمربی استقلال به موضوع عدم سفر»بیژن طاهری« مربی استقلال همراه این تیم 
به امارات برای بازی با الهلال گفت: این موضوع مسئله ای توافقی برای تمرین دادن 
بازیکنان حاضر در تهران است. البته در انتهای رقابت های لیگ درباره حواشی با 
خبرنگاران گفت و گو می کنم ولی الان تمام تمرکزم به موفقیت استقلال است. شفر 
خاطرنشان کرد آنهایی که از استقلال به دلیل نوع آنالیز تیم الهلال انتقاد می کنند در 
خانه هایی خود روی مبل نشسته اند و من فقط به آنها لبخند می زنم. دیدار دو تیم 
فوتبال پدیده خراسان و استقلال تهران در چارچوب هفته بیست و هفتم لیگ برتر 
فوتبال باشگاه های کشور، شنبه 7 اردیبهشت ماه و از ساعت 20 و 15 دقیقه در مشهد 

برگزار می شود.
 

عبدالعلی چنگیز:
بازی تدافعی فرصت پیروزی را از استقلال گرفت

 مهاجم پیشین استقلال گفت: این تیم می توانست در دیدار برابر الهلال برنده باشد 
اما بازی دفاعی آبی پوشان این فرصت را از آنها گرفت.

عبدالعلی چنگیز  در خصوص شکست آبی پوشان برابر الهلال عربستان از مرحله 
گروهی مسابقات لیگ قهرمانان گفت: بر خلاف بازی قبل که هجومی شروع کردیم 
و توانستیم خیلی زود به گل دست پیدا کنیم در بازی برگشت بیشتر حالت تدافعی 

داشتیم و بازیکنان دفاعی ما بیشتر از نفرات هجومی در زمین قرار داشتند.
وی تأکید کرد: در نیمه اول کاملًا بازی را در اختیار الهلال گذاشتیم و فرصت زیادی 
برای گل زنی نداشتیم و این الهلال بود که کاملًا بر بازی مسلط بود و توانست بازی خود 

را به استقلال دیکته کند.
مهاجم پیشین استقلال در ادامه گفت: با شروع نیمه دوم باز هم الهلال هجومی بازی 
کرد و توانست به گل دست یابد اما اخراج بازیکن الهلال باعث شد شرایط این تیم تا 
حدودی به هم ریخته و این فرصتی برای استقلال بود که بتواند از فرصت به دست آمده 
استفاده کند. آبی پوشان بعد از اخراج بازیکن الهلال فشار زیادی بر دروازه این تیم آوردند 
اما کم دقتی در زدن ضربات نهایی و پرتعداد بودن خط الهلال ها باعث شد که استقلال 

نتواند به گل دست یابد.
چنگیز گفت: چند موقعیت خوب داشتیم که یکی از بهترین ها نصیب ایسما شد که 
با بی دقتی به دروازه بان حریف کوبید و در جایی که می توانستیم با یک امتیاز بازی را 

به پایان برسانیم شکست خورده و حالا صعودمان به دور بعد بسیار مشکل شده است.
وی با انتقاد از دفاعی بازی کردن استقلال گفت: نمی دانم چه دلیلی داشت که شفر 
تیم را دفاعی وارد میدان کرد. حضور دو هافبک دفاعی در زمین مشخص می کند که او به 
گرفتن یک امتیاز هم راضی بود و همین مسئله باعث شکست استقلال برابر الهلال شد.
مهاجم پیشین استقلال در ادامه اظهار داشت: این بازی هر چه بود تمام شد. حالا باید 
آبی پوشان به فکر دیدار روز شنبه برابر پدیده باشند. پدیده تیمی است که در دور رفت 
نتایج قابل قبولی کسب کرده اما در دور برگشت نتوانست آن صلابت همیشگی را داشته 
باشد ولی مطمئن هستم با توجه به اینکه این تیم میزبان است و در شهر خودش بازی 
می کند، تمام تلاشش را به کار خواهد بست تا بتواند برابر استقلال هم بازی خوبی انجام 

داده و هم نتیجه خوب کسب کند.
وی ادامه داد: اگر استقلال می خواهد همچنان به قهرمانی در لیگ برتر امیدوار باشد 

باید پدیده را شکست دهد تا منتظر اتفاقات دیگری در لیگ برتر باشد.
وی تصریح کرد: استقلال این روزها بیشتر از هر چیزی به آرامش نیاز دارد. کادر فنی 
باید تیم را از لحاظ روحی و روانی برای بازی برابر پدیده آماده کند تا آنها بتوانند با این 

پیروزی همچنان در کورس قهرمانی باقی بمانند.

هادی طباطبایی :بخشیدن باقری کاملا سیاسی بود

 نقش شفر به عنوان سرمربی چه می شود؟
 پیشکسوت تیم فوتبال استقلال با اشاره به بخشش فرشید باقری در فاصله ای بسیار 

کم تا بازی با الهلال گفت: این تصمیمی کاملا سیاسی از سوی مدیریت باشگاه بود. 
هادی طباطبایی در خصوص ارزیابی اش از آخرین شرایط تیم استقلال بعد از باخت 
به الهلال عربستان در آسیا اظهار داشت: این شکست بد زمانی گریبان تیم را گرفت و 

امیدوارم روی نتایج آن در لیگ برتر تأثیرگذار نباشد.
وی با اشاره به شانس قابل قبول آبی پوشان برای قهرمانی در لیگ اظهار داشت: شفر 
نباید اجازه دهد بازیکنان متأثر از شکست مقابل الهلال با روحیه ای نامناسب برای دیدار 

با پدیده به میدان بروند.
پیشکسوت آبی پوشان با اشاره به بخشش فرشید باقری از سوی مدیر باشگاه در 
آخرین روزهای باقی مانده به دیدار با الهلال بیان داشت: این تصمیمی کاملًا سیاسی 
بود که از سوی مدیریت اتخاذ شد. کاملًا مشخص است بازیکنی که دو هفته با تیم تمرین 
نکرده قادر به حضور در ترکیب نیست و معتقدم این تصمیم را فقط برای آن گرفتند که 
فشار را از روی خود بردارند. وگرنه منطقی بود باقری خیلی زودتر مجوز همراهی کردن 

تیم را پیدا می کرد.
طباطبایی ادامه داد: بعد از بخشیدن شدن باقری هم چند نفر عنوان کردند با وساطت 
آنها این اتفاق افتاده. شاید هم همه این بزرگان برای بخشش او پا پیش گذاشته باشند. 
اما سوال من این است که چرا با درخواست مربی که با صراحت به این بازیکن اعلام 
نیاز کرده بود بخشش صورت نگرفت و با وساطت دیگران این اتفاق افتاد؟ پس نقش 

سرمربی در تیم چه می شود؟
سنگربان سابق آبی پوشان گفت: سوال بعدی این است چرا وقتی تیم یک بازی بسیار 
حساس پیش رو دارد یک مربی )بیژن طاهری( باید در حالی از لیست مسافران این سفر 
خط بخورد که خیلی ها تیم را همراهی کردند که شاید بود و نبودشان کمترین تأثیر را 
داشت. آیا این امکان وجود نداشت که طاهری یک نکته را به شفر گوشزد کند که باعث 

گرفتن نتیجه شود؟

عضو هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال:
 تا ۱۰ روز آینده سرمربی تیم ملی مشخص می شود

عضو هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال گفت: تا 10 روز آینده سرمربی تیم ملی فوتبال 
انتخاب و معرفی خواهد شد. 

 محمود شیعی پس از پیروزی 3 بر 2 پیکان برابر پارس جنوبی  جم در جمع خبرنگاران 
حضور پیدا کرد و اظهار داشت: ما باید هفته به هفته بهتر شویم و خوشبختانه روند خوبی 
داریم.  وی درمورد ادامه همکاری با فرکی برای فصل آینده خاطرنشان کرد: قرارداد 
فرکی با پیکان یک سال و نیمه است و به این ترتیب وی فصل آینده هم در پیکان خواهد 

بود. با همان سیاستی که داشتیم و با جلالی رفتار کردیم با فرکی ادامه خواهیم داد.
عضو هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال درخصوص انتخاب سرمربی تیم ملی تصریح 
کرد: تمام اسامی که اعلام می شود هم درست و هم غلط است. در آخرین جلسه ای 
که داشتیم تاج گزارش کاملی درخصوص انتخاب سرمربی به اعضا داد. وی نام کاندیدا 
را اعلام کرد و گزارشی از روند مذاکرات با آنها مطرح کرد. فکر می کنم تا 10 روز آینده 

سرمربی تیم ملی انتخاب و معرفی شود. 
وی درخصوص منابع مالی برای جذب سرمربی، گفت: منابع مالی را نمی توانم بگویم، 

اما وزارت ورزش نمی تواند در این بخش کمکی به ما بکند. 
شیعی درمورد کاندیدای نشستن روی نمیکت تیم ملی فوتبال، گفت: چند کاندیدا 
معرفی شده اند که برانکو در بین آنها نیست. درمورد دایی هم نمی توانم توضیحی بدهم.
وی درمورد بدهی فدراسیون به کی روش اظهار داشت: این موضوع هم در حال حل 

شدن است. از طریق مالزی پیگیر هستیم و به زودی حل خواهد شد.

دلیل چهار دهه  قرارگرفتن بر بام جهان 

گردش نخبگان؛ راز موفقیت والیبال نشسته ایران 

در حالی که سرمربی تیم ملی والیبال نشسته روسیه از عملکرد بازیکنان و زیرساختهای 
ایران تمجید کرد مسئولان و دست اندرکاران این رشته باور دارند که ایران با با راهبرد گردش 

نخبگان والیبال نشسته، چهار دهه بر بام جهان قرار گرفته است. 
اردوی مشترک تیم ملی والیبال نشسته ایران و روسیه از یکم اردیبهشت آغاز شده و روز 
گذشته با برگزاری یک دیدار دوستانه دیگر به پایان رسید. این دیدار سومین دیدار دوستانه 

این اردو بود که به مانند دو دیدار دیگر، ایران تیم برتر آن بود. 
هر چند که برد ایران در رقابت های والیبال نشسته امری طبیعی و قابل انتظار در سطح 

جهان به شمار می رود اما تاکید مربیان و دست اندرکاران والیبال نشسته روسیه، بر اهمیت 
این اردو نشان از آن داشت که ایران نه تنها در بخش قهرمانی، بلکه در حوزه زیرساختی 
این رشته در سطح جهان حرفی برای گفتن دارد.  در این زمینه »الکساندر اوسیانیکوف« 
سرمربی والیبال نشسته روسیه از این اردو به عنوان پلی برای قهرمانی تیمش در اروپا و 
صعود به بازی های پاراالمپیک 2020 توکیو یاد کرد. او با بیان اینکه والیبال نشسته جایگاه 
ویژه ای در میان ایرانیان دارد اظهار کرد: تشکیل بیش از صد تیم باشگاهی و ملی در این 
رشته و امکانات فوق العاده ایران، موجب شده تا این کشور در سه دهه گذشته همواره 

قدرت اول جهان و پارالمپیک باشد. در کشور روسیه برای تیم ملی والیبال نشسته امکاناتی 
در این سطح وجود ندارد. تمجید سرمربی روسیه و رضایت از امکانات والیبال نشسته ایران 
در حالی بود که رئیس انجمن والیبال نشسته فدراسیون ورزش های جانبازان و معلولان، 
از ایران به عنوان قدرت غیر قابل انکار این رشته در سطح جهان یاد کرد. »علی کشفیا« در 
حاشیه این اردو به خبرنگار ایرنا گفت: استفاده از دانش مربیان ایرانی و همت ورزشکاران 
این رشته، موجب شده تا ما بارها از سوی کشورهای مختلف با درخواست اردوی مشترک 
مواجه شویم؛ برزیل، آلمان و روسیه از جمله این کشورها هستند.  وی تاکید کرد: اگر 
بگویم موفق ترین رشته ورزشی ایران در سطح جهان و المپیک، والیبال نشسته است شاید 
اغراق نباشد؛ سه دهه قهرمانی در سطح المپیک، جهان و آسیا خود گواه این واقعیت 
است.   او در واکنش به اینکه آیا حضور در هر تورنمنتی می تواند برای ایران به معنای 
قهرمانی باشد، پاسخ داد: بله انتظار است در تمامی تورنمنت ها قهرمان شویم اما نگاهی 
به رشد والیبال نشسته جهان نشان از آن دارد که تیم های دیگر نیز برنامه های بلند مدت 
دارند و در پی کسب عناوینی قهرمانی در جهان و المپیک هستند، لذا اگر بدون برنامه گام 
در رقابت های جهانی بگذاریم بدون شک تکرار عنوان قهرمانی سخت و دست نیافتنی 
است. والیبال نشسته ایران در حالی این روزها خود را برای بازی های قهرمانی آسیا در 
تایلند آماده می کند که سال گذشته و در رقابت های قهرمانی جهان هلند توانست سهیمه 
پارالمپیک 2020 توکیو را کسب کند.  قدرت نمایی ملی پوشان ایران در این رشته در سطح 
جهان در حالی وارد دهه چهارم می شود که راهبرد انجمن والیبال نشسته ایران متفاوت 
از دوره های گذشته است و چیدمان بازیکنان باتجربه و جوان در کنار هم در این تیم می 
تواند آینده این رشته در ایران را درخشان تر از گذشته کند.  راهبردی که کشفیا از آن به 
عنوان »گردش نخبگان« با محوریت تکرار عنوان قهرمانی یاد کرد و گفت: اگر متکی بر 
چند ستاره یا بازیکن اصلی باشیم بدون شک در بلند مدت با مشکلات عدیده ای مواجه 
خواهیم شد؛ مشکلاتی که گردش نخبگان این رشته را متوقف می کند. وی تصریح کرد: 
بدون شک حضور بازیکنان جوان در کنار ستاره های این رشته می تواند تجربه گرانبهایی 
به شمار رود تجربه ای که نتیجه آن را می شود پس از پایان بازی های 2020 توکیو مشاهده 
کرد.  تیم ملی والیبال نشسته ایران که از پارالمپیک 1988 سئول گام در تورنمنت های 
معتبر گذاشت، در این بازی های پارالمپیک 6 مدال طلا و 2 نقره کسب کرده است. 
همچنین این تیم با اقتدار به مدال طلای بازی های پاراآسیایی گوانژو، اینچئون و جاکارتا 

دست یافت. 

گزارش از مجید روان ستان

بعد از آن که صدف خادم، بوکسور زن ایرانی که برای اولین بار در مبارزه رسمی بین المللی، 
مقابل رقیب خود به پیروزی رسید، ادعا شد حکم بازداشت او در ایران صادر شده و از این رو 
خانم خادم با لغو برنامه خود برای بازگشت به کشور، در همان فرانسه مانده است. با این حال 

پیگیری های خبرنگار ایرناپلاس نشان می دهد شکایتی از او مطرح نشده است. 
پیش از این بارها افراد برای دریافت تابعیت و پناهندگی ادعاهایی درباره ایجاد مشکل 

برایشان در صورت بازگشت به کشور مطرح کرده اند.
چند روز پیش بود که صدف خادم، به عنوان اولین بوکسور زن ایرانی در یک مسابقه بوکس 
آماتور رسمی که در شهر بندری رویان در غرب فرانسه برگزار شد و تنها سه راند به طول 
انجامید، توانست »آن شووان« بوکسور فرانسوی را شکست دهد. پس از این که خادم با پرچم 
ایران در فرانسه به روی رینگ مبارزه رفت، فدراسیون بوکس عدم دخالت خود در این موضوع 
را با انتشار بیانیه ای اطلاع رسانی کرد: »با عنایت به این که فدراسیون بوکس جمهوری 
اسلامی ایران در حوزه بانوان هیچ گونه فعالیتی ندارد، لذا برگزاری مسابقات و تمرینات این 
رشته ورزشی در هر مکانی مربوط به این فدراسیون نیست و مسؤولیت آن با برگزار کنندگان و 

یا شخص شرکت کننده خواهد بود.«
* خادم چگونه رفت؟

این موضوع باعث شد تا این سوال در ذهن ما نقش ببندد که صدف خادم چگونه به عنوان 
اولین بوکسور زن ایرانی در یک مسابقه بوکس آماتور رسمی حضور پیدا کرد؟ در این رابطه با 
رضا فراهانی مدیر روابط عمومی فدراسیون بوکس تماس گرفتیم و او گفت: »خانم خادم قبل 
از سفر به این فدراسیون مراجعه کرد و خبر از دعوت نامه ای برای یک مبارزه در فرانسه داد، اما 
رییس فدراسیون در پاسخ به او گفت که از طرف فدراسیون نمی توانیم به او مجوزی بدهیم، 
چون بوکس زنان ما تا الان فقط در حد حرف راه اندازی شده و مجوزی برای فعالیت نداریم. 

این موضوع را نیز به اطلاع وزارت ورزش و جوانان و حراست سازمان رساندیم.«
* تکذیب رییس فدراسیون بوکس

حسین ثوری رییس فدراسیون بوکس هم با تکذیب حکم بازداشت صدف خادم گفت: 
»پس از حضور شخصی خانم خادم در مسابقه ای نمایشی در کشور فرانسه، در برخی 
رسانه های ضد انقلاب موضوع برخورد با ایشان در صورت برگشت به ایران از سوی فدراسیون 
ورزشکاران  مجموعه  در  خادم  خانم  می شود.  تکذیب  قویاً  موضوع  این  که  شد  مطرح 
سازماندهی شده رشته بوکس قرار ندارد و از نظر فدراسیون بوکس تمام فعالیت های ایشان 
شخصی و کاملًا نمایشی است و کلیه اخبار مربوط به برخورد با ایشان در صورت بازگشت به 

ایران تکذیب می شود و شیطنت رسانه های وابسته به عربستان سعودی است.«
* شعار ثوری برای رسیدن به ریاست

فعالیت بوکس زنان از شعارهای حسین ثوری برای رسیدن به ریاست فدراسیون بوکس بود 
و در همین راستا نیز کلاس های مربیگری و داوری زنان دایر شده  است. در مهر ماه 1396 
افشین داوری به عنوان سرپرست فدراسیون بوکس از طراحی لباس بوکس برای بانوان خبر 
داده بود و با رد این ادعا که بوکس یک ورزش خشن است، گفته بود: »بوکس ورزشی کم 
هزینه است و علاوه بر این که خشن نیست منجر به آرامش فرد نیز شده و باعث زدودن 
استرس و کاهش خشونت در جامعه می شود.« جالب این که در اواخر مرداد ماه همان سال، 
تینا آخوندتبار یکی از سوپراستارهای سینما و تلویزیون، در چین و برای اولین بار با حجاب 
در رینگ مسابقات بوکس حضور یافت، اما مقابل رقیب چینی با اختلاف خیلی کم بازی را 

واگذار کرد.
* آخوندتبار در رینگ بوکس!

تینا آخوندتبار که مدعی بود داوران در این مبارزه با حریف چینی مهربان تر بودند، گفت: 
»من فقط دو سال تمرین کردم و آن هم از این پارک به آن پارک رفتم و تمریناتم را ادامه دادم. 
من این ورزش را با عشق پیگیری کردم، این در حالی است که در ایران هیچ پایگاهی برای 
این رشته در بخش بانوان وجود ندارد. من با قدرت و انگیزه بیشتر جلو می روم و کارهایی را 
که برایش برنامه ریزی کرده ام، انجام می دهم. دو سال است بوکس کار می کنم، یک سال در 
آلمان و یک سال هم در ایران، با این که در ایران مسابقه رسمی نداشته ام، اما برای مسابقه 
آماده ام و می دانم که بهترین بوکسور هستم.« او هر روز دو ساعت تمرین بوکس دارد، ضمن 

این که هفته ای دو روز هم بدنسازی و تمرینات هوازی دارد.
* اولین بوکسور محجبه

از زمانی که فدراسیون بوکس آمریکا ممنوعیت حجاب برای بازیکنان مسلمان را برداشت، 
درهای این ورزش به روی بسیاری از زنان مسلمان که می خواهند وارد عرصه مسابقات شده 
و تاریخ سازی کنند، باز شد. »مدیحه میان«، یکی از اولین پیشگامان باحجاب در ورزش 
بوکس در تگزاس شد که در طول مسابقه حجاب بر سر داشت. این مسابقه از سری مسابقات 
قهرمانی بوکس زنان تگزاس بود. مدیحه که دانشجوی پزشکی از دانشگاه تگزاس است، از 
زمانی به سوی این ورزش کشیده شد که برادرش را هنگام مبارزه در مسابقات نخبگان دیده 
بود. باز هم مهر سال 1396 بود که برای اولین بار در تاریخ عربستان باشگاه بوکس برای بانوان 
در جده افتتاح شد؛ بانوانی که تا آن روز در این کشور نه لیگ داشتند و نه اجازه ورزش کردن.

* مجوز راه اندازی بوکس بانوان
از پی گیری جدی برای دریافت مجوز  اواخر بهمن ماه سال گذشته حسین ثوری  در 
راه اندازی بوکس بانوان در ایران خبر داده بود. در همان روزها محمد ستارپور، عضو شورای 
فنی فدراسیون بوکس و رییس هیأت بوکس استان تهران گفته بود که اگر وزارت ورزش 
موافقت کند، اولین مسابقه کشوری بانوان را در کمتر از چند ماه برگزار می کنیم. طبق 
گفته رییس فدراسیون بوکس، فدراسیون جهانی )آیبا( پوشش پیشنهادی ایران برای بانوان 
محجبه در مسابقات جهانی و بین المللی بوکس را تایید و تصویب کرده بود. ثوری معتقد 
بود در صورت راه اندازی بوکس بانوان، آینده خوبی برای این رشته در ایران داریم و شاهد 

درخشش بانوان بوکسور ایرانی در میادین مختلف خواهیم بود.
* بوکس بانوان موفق تر از مردان!

او حتی معتقد بود که بوکس بانوان در ایران می تواند موفق تر از بوکس مردان عمل کند! به 
گفته ثوری: »در حال حاضر بانوان علاقمند به این رشته به صورت زیرزمینی آموزش دیده 
و تمرین می کنند، بدون آن که نظارت و کنترلی بر فعالیت آن ها باشد. در تلاش هستیم تا 
هم زمان با پی گیری ها برای اخذ مجوز راه اندازی این رشته، تربیت مربیان خانم را نیز انجام 
دهیم تا در آینده مشکلی در حوزه آموزش نداشته باشیم.« نکته مهم این که به جز صدف 
خادم، لیلا ابراهیم زادگان و عطیه غیاثی نیز تمرینات بوکس انجام می دهند که ظاهراً آن ها 

نیز بدون ایفای نقش فدراسیون بوکس در این راستا گام برداشته اند.
* اطلاعیه مهم

جالب این که به رغم گفته های حسین ثوری در صفحه امور بانوان سایت فدراسیون بوکس 
هیچ خبری دیده نمی شود،  جز تیتر اطلاعیه مهم که با کلیک بر روی آن می خوانید: »با 
عنایت به این که فدراسیون بوکس جمهوری اسلامی ایران در حوزه بانوان هیچ گونه فعالیتی 
این  به  مربوط  مکانی  هر  در  ورزشی  رشته  این  تمرینات  و  مسابقات  برگزاری  لذا  ندارد، 
فدراسیون نیست و مسوولیت آن با برگزار کنندگان و یا شخص شرکت کننده خواهد بود.« 
حالا این سوال پیش می آید که چرا این فدراسیون با توجه به قبول شدن لباس مخصوص 
بوکس بانوان و با خبر بودن از فعالیت دختران در این رشته، آن ها را تحت پوشش خود قرار 

نمی دهد؟!

* وزارت ورزش باید مجوز بدهد
رضا فراهانی با تایید این موضوع چنین توضیح می دهد: »همان گونه که می دانید، مجوز 
حضور بانوان در رینگ با حجاب اسلامی مورد تایید فدراسیون جهانی )آیبا( قرار گرفته و به 
غلط در کشور ما جا افتاده که مجوز حضور بانوان صادر شده است، اما باید در این رابطه 
بگویم که مجوز را باید وزارات ورزش و جوانان بدهد و ما در این مدت خیلی تلاش کردیم تا 
این امر هر چه زودتر صورت بپذیرد، چرا که باید تا سه سال آینده بوکس بانوان را راه اندازی 
کنیم، زیرا اگر فعال نشود، با محرومیت »آیبا« روبه رو می شویم و این برای حرکت رو به رشد 

بوکس ایران خوب نیست و این موضوع می تواند یکی از دغدغه های این فدراسیون باشد.«
از فراهانی سوال شد که اگر این فدراسیون از صدف خادم شکایت نکرده است، پس خبر 
حکم بازداشت او از کجا آمده و آیا از سوی دادستانی برای این فدراسیون حکمی در رابطه با 

بازداشت این ورزشکار آمده که پاسخ او منفی بود. 
* موانع پیش روی بوکس زنان چیست؟

اکنون این سوال مطرح است، موانع پیش روی بوکس زنان چیست؟ البته پیشترها مرضیه 
بانوان گفته بود: »ورزش های رینگی به رشته های  تکه اکبرآبادی، معاونت سابق ورزش 
ورزشی بانوان اضافه شده که مناسب فیزیک بدنی و روح و روان دخترخانم ها نیست و 
می تواند به آن ها آسیب های جدی بزند. با توجه به زمانی که از تشکیل معاونت ورزش بانوان 
در وزارت ورزش و جوانان می گذرد انتظار ها بر این است که فضای جدیدی با چارچوب های 
قانونی برای پیشرفت ورزشی ایجاد شود. به نظر می رسد طی سال های اخیر فضای خاصی 
ایجاد نشده و در حوزه داخلی حتی به لحاظ برنامه ریزی، اعتباری و تصمیم گیری محدودتر 
شده است. به نظر من بر خلاف وعده هایی که داده شده نه تنها اتفاق خاصی نیفتاد، بلکه 

آنچه که بود را هم از دست دادند.«
* مجوز بوکس بانوان فعلا صادر نمی شود

در واقع معاونت سابق توسعه ورزش بانوان وزارت ورزش و جوانان بر این عقیده بود که در 
داخل، تشکیلات، اختیارات برای تصمیم گیری و برنامه ریزی و مالی محدودتر شده و این 
در حالی است که انتظارات با توجه به ساختار های ورزشی بانوان در وزارت ورزش و جوانان 
بیشتر از این بود. هنوز زمان برگزاری اولین دوره مسابقات بوکس بانوان ایران مشخص 
نیست. فدراسیون بوکس اعلام کرده برای بر پایی مسابقات، منتظر صدور مجوز از وزارت 
ورزش است. با دفتر هماهنگی و نظارت ورزش بانوان تماس گرفتیم تا علت صادر نشدن 
مجوز بوکس بانوان را بدانیم و پاسخ زهرا سادات موسوی سرپرست معاونت توسعه ورزش 

بانوان در یک جمله این بود: »فعلًا تصمیمی برای دادن مجوز به بوکس بانوان نداریم.«

نتیجه پیگیری ها درباره صدف خادم: 
حکم بازداشت بوکسور مدنظر در دسترس نمی باشد! 

ورزشی

ستاره پرافتخار کاراته استان قم بعد از ناکامی در لیگ جهانی 
کاراته وان از تلاش مجدد خود برای تغییر شرایط موجود به منظور 

موفقیت در کسب سهمیه بازی های المپیك 2020 خبر داد.
 پرافتخارترین ورزشکار رشته کاراته استان قم در میادین داخلی و 
برون مرزی امیر مهدی زاده است که از سال 2011 و پس از کسب 
مدال برنز پیکارهای قهرمانی کاراته آسیا سال به سال بیش از گذشته 

در مسیر پیشرفت قرار گرفت و موفقیت های متعددی به دست آورد. 
مهدی زاده که به واسطه کسب دو مدال طلا و یک برنز پیکارهای 
قهرمانی جهان در سال های 2012، 2014 و 2016، سه مدال 
طلا و یک برنز پیکارهای قهرمانی آسیا در سال های 2011، 2015 
و 2016، دو طلا و نقره بازی های آسیایی در سال های 2014 و 
شاخص ترین  دستاوردهای  و  موفقیت ها  از  بخشی  تنها   2018
کاراته کای قم به شمار می رود، در یک سال اخیر چندین میدان مهم 

خارجی را با ناکامی پشت سر گذاشته است.
 دستان خالی مهدی زاده از چندین میدان برون مرزی مهم

ستاره کاراته استان قم در رقابت های سال گذشته قهرمانی آسیا از 
گردونه رقابت ها حذف شد و به مدال نرسید، در پیکارهای جهانی از 
مدال بی نصیب ماند، در چند مرحله لیگ جهانی کاراته وان با دست 
خالی میدان را ترک کرد و شروع سال 1398 نیز در مرحله  دیگری از 

لیگ جهانی در مراکش برای وی با ناکامی همراه بود.
 جای خالی مهدی زاده در نایب قهرمانی ایران

ملی پوشان  سایر  با  همراه  مهدی زاده  که  است  حالی  در  این 
وزن  در  کیلوگرم  منهای 60  وزن  کاراته کای  به عنوان  کشورمان 
تخصصی خود به میدان رفت اما پیکارهای لیگ جهانی کاراته وان 
2019 به میزبانی مراکش در حالی به پایان رسید که مهدی زاده با 

شکست برابر حریف اهل ژاپن از گردونه رقابت ها حذف شد.
در این دوره از مسابقات تیم کشورمان با کسب سه مدال موفق 
به کسب مقام نایب قهرمانی شد، عنوانی که البته امیر مهدی زاده 
نماینده کاراته قم در آن سهمی نداشت زیرا پس از تساوی برابر 
حریف مطرح ژاپنی خود از جدول مسابقات کنار رفت و نتوانست از 

این رویداد مهم برون مرزی مدالی به دست بیاورد.
 مهدی زاده یکی از امیدهای کاراته ایران برای گرفتن سهمیه 

المپیک
مهدی زاده در ماه های اخیر با عدم موفقیت در مسابقاتی که در آن 
حضور داشته چهره ای ناآماده از خود به نمایش گذاشته و این اتفاق 
در فاصله ای نه چندان دور تا بازی های المپیک به هیچ عنوان برای 
این چهره شاخص و یکی از اصلی ترین امیدهای کاراته ایران برای 

گرفتن سهمیه المپیک مثبت تلقی نمی شود.
در واقع به نظر میرسد امیر مهدی زاده که روزهای درخشان زیادی 
را برای کاراته قم و ایران اسلامی رقم زده برای رسیدن به بازی های 
المپیک 2020 که کمتر از 300 روز به آن باقی مانده باید سخت 
تلاش کند و با یک ریکاوری قوی از جنس روحی و روانی برای ادامه 

راه آماده شود.
 یک طلا، یک نقره و یک برنز سهم ایران از لیگ جهانی

در   2019 کاراته وان  جهانی  لیگ  سوم  مرحله  رقابت های  در 
شهر رباط مراکش، بیش از 600 کاراته کا از 78 کشور دنیا برای 
کسب مدال های طلا، نقره و برنز بخش کومیته با یکدیگر به رقابت 
پرداختند و سرانجام تیم کشورمان با مدال طلای سجاد گنج زاده، 
نشان نقره توسط علی اصغر آسیابری و مدال برنز صالح اباذری پس 
از تیم اوکراین بر سکوی نایب قهرمانی ایستاد. در جدول رده بندی 
بخش کومیته مردان، تیم کاراته اوکراین با کسب دو نشان طلا 
قهرمان شد، تیم ایران با یک طلا، یک نقره و یک برنز در مکان دوم 
جای گرفت و تیم های کاراته کشورهای مصر و قزاقستان هر کدام با 
دست یابی به یک نشان طلا و یک مدال برنز مشترکاً بر سکوی سوم 
ایستادند، ضمن اینکه ترکیه، ژاپن، ازبکستان، آذربایجان، آلمان و 

ایتالیا در رده های بعدی قرار گرفتند.
 مهدی زاده: چیزی برای گفتن وجود ندارد

وزن  از  باید  المپیک  اوزان  شرایط  به  توجه  با  که  مهدی زاده 
تخصصی خود یعنی منهای 60 کیلوگرم به وزن منهای 67 کیلوگرم 
برود، همراه با دیگر اعضای تیم کاراته کشورمان در حالی به ایران 
بازگشت که در پاسخ به ناکامی  خود در این مسابقات کاملا کوتاه 
و مختصر گفت: چیزی برای گفتن وجود ندارد، فقط باید اوضاع را 

تغییر دهم و رویاهایم را دنبال کنم.

مهدی  زاده ستاره پرافتخار کاراته استان قم:

 باید اوضاع را تغییر دهم 

یورگن کلوپ می گوید پیروزی حریف بزرگ تیمش، منچسترسیتی، در بازی بعدی 
خود مقابل برنلی قطعی نیست و او و بازیکنانش همچنان به قهرمانی در لیگ برتر 
تیمش،  بزرگ  رقیب  پیروزی  می گوید  لیورپول  سرمربی  کلوپ  یورگن  امیدوارند. 
منچسترسیتی در بازی بعدی  قطعی نیست و لیورپول همچنان برای قهرمانی امیدوار 
است.  درحالیکه دو رقیب اصلی برای قهرمانی لیگ برتر، منچسترسیتی و لیورپول 
تنها سه بازی دیگر تا پایان فصل زمان دارند و لیورپول امشب سی و ششمین بازی 
خود را در خانه و مقابل هادرزفیلد برگزار خواهد کرد، یورگن کلوپ می گوید هیچکس 
نمی تواند پیروزی منچسترسیتی در بازی روز یکشنبه مقابل برنلی را قطعی بداند و 
بنابراین، تکلیف قهرمانی هنوز مشخص نیست و لیورپول همچنان شانس زیادی برای 
قهرمانی دارد.  یورگن کلوپ با اشاره به کسانی که معتقدند منچسترسیتی بدون شک 
هر سه بازی آینده خود را با پیروزی پشت سر گذاشته و قهرمان لیگ برتر خواهد شد، 
این ادعا را رد کرده و می گوید پیروزی شاگردان گواردیولا در بازی بعد شان مقابل برنلی 
به هیچ وجه از پیش معلوم نیست. کلوپ در این باره گفت:" اگر از من بپرسید اصلا 
دوست نداشتم در برنامه لیگ، بازی بعدی ما مقابل برنلی برگزار می شد. هیچ مربی ای 
نمی تواند بازی مقابل برنلی را راحت بداند و با خیال راحت به زمین آنها برود و فکر کند 
امتیاز گرفتن از برنلی کار راحتی است".  سرمربی لیورپول در ادامه گفت:" بازی کردن 
در زمین برنلی همیشه سخت است و آنها این روزها وضعیت خیلی خوبی دارند. برنلی 

یک برد خیلی مهم بدست آورده و به سبک بازی مخصوص خود عادت کرده".

تاتنهام برای فصل نقل و انتقال تابستانی توجه خود را به ستاره های جوان معطوف 
کرده و پوچتینو، نیکولو زانیولو از رم و جک گرلیش از آستون ویلا را برای انتقال به تیمش 

هدف گرفته است.
 باشگاه تاتنهام برای تقویت هر چه بیشتر خود در فصل نقل و انتقالات تابستانی 
ستاره های جوان را هدف گرفته و مائوریسیو پوچتینو، سرمربی این تیم دو ستاره جوان 
را به عنوان هدفهای اصلی خود انتخاب کرده است: نیکولو زانیولو از رم ایتالیا و جک 
گرلیش از استون ویلا. دیلی میل می گوید پوچتنیو فصل نقل و انتقالات را با بودجه ای 
60 میلیون پوندی آغاز خواهد کرد که ممکن است با فروش بازیکنان خودی به حدود 
100 میلیون پوند افزایش یابد. این روزنامه انگلیسی می گوید پوچتینو و دستیارانش 
نیکولو زانیولو ستاره باشگاه رم را به عنوان یکی از هدفهای اصلی خود هدف گرفته اند. 
از آنجا که تقویت پست های هافبک هجومی و هافبک مرکزی برای پوچتینو بیشترین 
اهمیت را دارد زانیولو برای او مهره بسیار مناسبی خواهد بود.  زانیولوی 19ساله 
را بهترین بازیکن جوان فصل جاری فوتبال ایتالیا می دانند. این هافبک چپ پا از 
تابستان گذشته که از اینتر به رم پیوست تا کنون 33 بازی برای رم انجام داده و شش 
گل به ثمر رسانده است. زانیولو امسال به تیم ملی بزرگسالان ایتالیا هم راه یافته و دو 
بازی ملی در کارنامه دارد.   جک گرلیش، کاپیتان استون ویلا از دیگر مهره های مورد 
علاقه پوچتینو است و به ادعای دیلی میل این هافبک تهاجمی 23ساله در فصل 

تابستان با قراردادی 35 میلیون پوندی به تاتنهام منتقل خواهد شد.

اسکای اسپورتز به نقل از منابع نزدیک به باشگاه رئال مادرید می گوید این باشگاه 
اطمینان دارد که در تابستان پیش رو پل پوگبا و ادن هازارد را جذب خواهد کرد.

رئال مادرید که در فصل جاری ناموفق بوده و درحالیکه فصل به پایان نزدیک می شود 
شانسی برای قهرمانی در لالیگا و لیگ قهرمانان اروپا ندارد مصمم است در فصل تابستان 
تغییراتی گسترده در ترکیب تیم خود بوجود بیاورد و پل پوگبا و ادن هازارد، ستاره های 
منچستریونایتد و چلسی در صدر فهرست ستاره های مورد علاقه این باشگاه اسپانیایی 

قرار دارند.
 اسکای اسپورتز به نقل از منابع نزدیک به رئال مادرید می گوید مدیران این غول اسپانیایی 
اطمینان دارند که پوگبا و هازارد را در فصل تابستان جذب کرده و به مادرید منتقل خواهند 
کرد.  پوگبا که اخیراً در انگلیس با انتقادهای بسیار شدیدی روبرو است پیش از این به 
صورت تلویحی از تمایل خود برای پیوستن به رئال خبر داده و امروز در انگلیس خبرهای 
از لغو مذاکرات او با یونایتد برای تمدید قرارداد منتشر شده بود که نشان می دهد ستاره 

فرانسوی هم مصمم است فصل آینده را در مادرید بازی کند.
 هازارد که قراردادش با چلسی در پایان فصل به پایان می رسد هم هیچ تمایلی برای 
تمدید قراردادش با چلسی نشان نداده است. در نتیجه اگر رئال به درخواست چلسی برای 
پرداخت 100میلیون پوند پاسخ مثبت بدهد چلسی به احتمال زیاد با انتقال او موافقت 
خواهد کرد. هازارد چندی پیش از علاقه خود به رئال مادرید صحبت کرده بود و بازی در 

غول اسپانیایی را رویای کودکی خود خوانده بود.

 کلوپ: از کجا معلوم سیتی سه امتیاز از 
برنلی بگیرد؟

 پوچتینو به دنبال ستاره های جوان 
رم و ویلا

 اطمینان رئال مادرید از جذب
 پوگبا و هازارد



7سیاسی شنبه - 7اریبهشت ماه 1398 - سال بیست و دوم - شماره 4789

مقصد بعدی تروریست ها کجا است؟ 

شبح داعش همه جا می چرخد 
تروریست ها این روزها بار دیگر عرصه تاخت و تاز یافته اند. رخدادهای تروریستی 
چند سال اخیر نشان می دهد شبح گروهی چون داعش به طور پیوسته و بی حد و مرز 
در اقصی نقاط جهان می چرخد. تروریست ها و افراطیان طی روزهای گذشته در نقاط 
مختلف آسیا بار دیگر خودنمایی کردند. چند روز پس از حمله داعش به وزارت مخابرات 
افغانستان، ایالات شرقی این کشور یعنی ننگرهار از روز دوشنبه شاهد یورش این گروه 
تروریستی است.رسانه ها روز چهارشنبه چهارم اردیبهشت از اوج گرفتن درگیری ها میان 
داعش با گروه طالبان خبر دادند؛ جدالی خونین و کم سابقه طی سال های اخیر که 
منجر به آوارگی هزاران افغانستانی ساکن ننگرهار شده است.چند روز پیش هم تروریسم 
در جنوب آسیا فاجعه آفرید و جان صدها تن را گرفت. روز یکشنبه اول اردیبهشت ماه 
بود که وقوع هشت انفجار در تعدادی از هتل و کلیساهای سریلانکا، بیش از 300 تن را 
قربانی و افزون بر 500 نفر را زخمی کرد. وقوع این حملات غیرانسانی نه تنها نشان داد 
که تروریسم برای خود حد و مرزی نمی شناسد، پذیرش مسوولیت آن از سوی گروه 
تروریستی داعش هم زنگ خطر رخنه این گروه تروریستی در آسیا و سراسر جهان را 

به صدا درآورد. 
* خطر رشد افراطی گری در سراسر جهان 

داعش هر چند پیش از این در بخش های دیگری از شرق آسیا چون فیلیپین جولان 
داده و ورود خود به منطقه شبه قاره را آشکار کرده بود، ولی از دید تحلیلگران، حجم و 
زمان بندی انجام عملیات تروریستی اخیر، بیش از پیش خطرات جهانی افراطی گری 
را عیان کرده است. انجام عملیاتی چنین گسترده آن هم در مناسبت مذهبی مهمی 
چون »عید پاک« و هدف قرار دادن مسیحیان و توریست ها، از دید ناظران، بیش از آنکه 
نمایشی اغراق شده از نفوذ داعش باشد، از نشانه هایی دال بر تلاش گروه های تندرو 
و حامیان آنها برای تسری افراطی گری در سطح جهانی و تشدید تقابل های مذهبی 
میان مسلمانان و مسیحیان برخوردار است. چندی پیش بود که حمله بی رحمانه یک 
نژادپرست افراطی به مسلمانانِ حاضر در دو مسجد نیوزلند، جان 50 مسلمان را ستاند. 
به گفته »روان ویگیوردینی« وزیر مشاور در امور دفاع سریلانکا، تحقیقات اولیه نشان می 
دهد حمله روز یکشنبه در انتقام از حملات به مساجد »کرایست چرچ« در نیوزلند روی 
داده است. اگرچه ناظران بر این باورند که باید به اقدام داعش در به عهده گرفتن مسوولیت 
این حملات به دیده تردید نگریست، ولی این مساله از اهمیت تسری موج افراطی گری 
و گسترش تبعات خسارت بار آن در سطح جهانی نمی کاهد. آنچه مسلم است اینکه 
برخی با ابزارهایی چون داعش، از گسترش افراطی گری و ایجاد تقابل میان مسلمانان و 
مسیحیان سود می برند. البته این احتمال هم به صورت جدی مطرح شده که این موج 
افراطی گری در صورت عدم مواجهه جدی، به زودی دامن کشورهای حامی آن را خواهد 
گرفت. عامل و آمر حملات سریلانکا چه داعش باشد یا نباشد، نباید از مساله لانه گزینی 
و رشد این گروه تروریستی در نقاط مختلف آسیا غافل شد، چرا که داعش در سال های 
اخیر به عنوان یکی از مهمترین گروه های افراطی، اهداف نژادپرستانه، نفرت پراکنانه و 
تروریستی را در مناطق مختلف جهان به ویژه خاورمیانه نمایندگی کرده و حال سرزمین 
های دیگر را به عنوان حیات خلوت بعدی خود انتخاب کرده است. داعش در سال های 
اخیر و پس از ناکامی از تشکیل به اصطلاح »خلافت اسلامی« در غرب آسیا، بخش های 
شرقی آسیا را به عنوان مقر و نقطه امن یارگیری و فعالیت های مخرب خود برگزیده 
است. این گروه پس از تحمل ضربات سنگین در عراق و سوریه، ناگزیر راهبرد خود را )به 
صورت تاکتیکی( از تشکیل خلافت یکپارچه، به انجام عملیات پراکنده و دهشت افکنی 
در نقاط مختلف جهان تغییر داد تا با زنده نگه داشتن خود دست کم در اذهان عمومی، 
یک بار دیگر تشکیلات خود را در نقاط دیگری چون شرق و جنوب آسیا و شمال آفریقا 
بازساماندهی کند. به گفته »حسن هانی زاده« تحلیلگر مسایل بین الملل در گفت و گو با 
رسانه ها، داعش اکنون حوزه نفوذی خود را به چهار منطقه تقسیم کرده است؛ نخست 
غرب آسیا که در نتیجه حضور محور مقاومت در آن با شکست مواجه شده؛ دوم جنوب 
شرق آسیا، سوم شمال آفریقا و سپس اروپا. از دید این کارشناس مسایل بین الملل، آنچه 
برای کلیسای »نوتردام« در پاریس رخ داد یک هشدار جدی به کشورهای اروپایی تلقی 
می شود. شاخه داعش در اروپا در حال تقویت است و به  نظر می رسد هدف داعش این 
است که با انفجار کلیساهای مسیحی نوعی تقابل اسلامی- مسیحی در جهان ایجاد کند. 
اکنون داعش با راهبردهای دیگری غیر از گسترش سرزمینی، هدف تقویت و احیای 
خود را پیگیری می کند. تشدید فعالیت در فضای مجازی، حضور گسترده در شبکه 
های اجتماعی برای یارگیری از سراسر جهان، ارتباط برقرار کردن و تلاش برای جذب 
گروه های افراطی مذهبی در سراسر جهان، بر عهده گرفتن مسوولیت عملیات های 
تروریستی مختلف، انجام عملیات های تروریستی مقطعی و پراکنده در نقاط مختلف 
و ... از راهکارهایی است که سران داعش برای بقا و بازسازی خود برگزیده اند. تشدید 
ذهنیت و فضای افراطی گری و تحریک گروه های تندروی مذهبی مسیحی در تقابل 
با مسلمانان، خطری است که اقدامات اخیر داعش برای جهان ایجاد می کند. خواه 
داعش این حملات را مرتکب شده باشد یا نه، پذیرش مسوولیت آن از سوی این گروه 
افراطی که خود را به اسلام منتسب می کند، واکنش تند تندروهای مسیحی را برخواهد 
انگیخت و بر تغلیظ دوز افراطی گری و تروریسم در جهان خواهد افزود. در همین پیوند 
بود که »محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه کشورمان در واکنش به حملات سریلانکا 
اظهار داشت، تروریسم یک »تهدید جهانی بدون دین« است و برای مقابله با آن باید 
به صورت جهانی و هماهنگ اقدام کرد. همانطور که مقابله با گروه تروریستی داعش 
و هم  پیمانان آن نیازمند همکاری همه جانبه و بهره گیری از تجربیات ایران و محور 
مقاومت در مقابله با این گروه غرب آسیا است، مقابله عمومی با افراطی گری و خشونت 
افسارگسیخته هم نیازمند عزم و همکاری همه کشورهای جهان است. تفکر افراطی گری 
اگرچه ساخته و پرداخته برخی کشورهای غربی و عربی است و به صورت مقطعی چون 
ابزاری برای پیشبرد منافع این کشورها مورد بهره برداری قرار گرفته است، ولی آتش مشی 
نژادپرستانه، دامن خود این کشورها را هم خواهد گرفت. وقوع رخدادهای تروریستی 
سال های اخیر در سراسر نقاط و مناطق جهان از شرق تا غرب از شمال تا جنوب نشان 
داده افراطی گری حد و مرزی ندارد و وقتی آتش تفکرات حذفی، تکفیری، نژادپرستی و 

خشونت بار روشن شد، همه را را هم می سوزاند. 

داریوش قنبری:

 ارائه لیست های انتخاباتی 
به وزارت کشور، نوعی محدودیت است 

نماینده سابق مجلس درباره مکلف شدن احزاب به ارائه لیست در اصلاحیه قانون 
انتخابات و ارائه آن به وزارت کشور می گوید: هرچند حضور لیستی احزاب در قانون 
انتخابات مثبت است، اما اینکه لیست ها را به وزارت کشور ارائه کنند، نوعی محدودیت 
است و این نگرانی را ایجاد می کند که ترکیب لیست ها، ائتلاف ها و جبهه ها چه می شود! 
داریوش قنبری، فعال سیاسی اصلاح طلب درباره حضور لیستی افراد طبق اصلاحیه 
قانون انتخابات به ایرناپلاس می گوید: لیستی کردن انتخابات و توجه به احزاب نکته 
مهم و اساسی است و باید به آن توجه داشت. بی توجهی به احزاب در قانون انتخابات در 
گذشته باعث شده است احزاب ما آن گونه که باید پیشرفت نکنند. در حالی که کشور ما 
از پیشتازان این عرصه در خاورمیانه است.وی در این باره می افزاید: با وجود آنکه بیش از 
یک قرن از شکل گیری تحزب در کشور ما می گذرد، احزاب همچنان نتوانسته اند جایگاه 
واقعی خود را به دست بیاورند. یکی از دلایل این بوده است که پس از پیروزی انقلاب 
احزاب از انتخابات جدا بوده اند و فرصت خاصی برای توجه قانون انتخابات به نقش احزاب 
فراهم نشده بود. به این ترتیب شاهد کاهش اهمیت احزاب و کم رنگ تر شدن نقش آن ها 
در مناسبات سیاسی کشور بودیم.این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اینکه بیش 
از 150 حزب در کشور وجود دارد، اما همچنان نتوانسته اند کارکرد خاص خود را پیدا 
کنند، می گوید: بنابراین هرگونه توجه به احزاب در قانون انتخابات، نکته مثبتی است 
و باید دنبال شود.قنبری در پاسخ به این پرسش که در ارائه لیست ها به وزارت کشور 
پیش از انتخابات نوعی ایجاد محدودیت و تعیین تکلیف برای احزاب محسوب می شود 
یا نه، توضیح می دهد: اینکه احزاب مکلف شوند به صورت لیستی در انتخابات حضور 
یابند، نکته مثبتی است، اما اینکه لیست ها را به وزارت کشور ارائه کنند نوعی محدودیت 
است و این نگرانی را ایجاد می کند که ترکیب لیست ها، ائتلاف ها و جبهه ها چه می شود! 
محدودیت هایی که در نظر گرفته شده است، ممکن است فرصت لازم بر جایگزینی افراد 
مناسب را از ائتلاف ها و احزاب بگیرد. به نظر من این رفتار، به نوعی خلاف هدف اصلی، 
یعنی افزایش نقش احزاب در انتخابات است و متأسفانه باید گفت این بدبینی وجود دارد.

وی ادامه می دهد: البته دولت ها نیز در گذشته نگرش چندان مثبتی به احزاب نداشتند 
و این باعث شده احزاب نقش چندانی نداشته باشند در حالی که احزاب در کشورهای 
توسعه یافته، طرح و برنامه می دهند و افکار و اندیشه ها را مطرح می کنند و در واقع بدون 
احزاب اداره کشور ممکن نیست. هفته گذشته، مجلس با اصلاح قانون انتخابات مجلس 
شورای اسلامی مقرر کرد: »احزاب، جبهه ها و نامزدهای مستقل می توانند پس از تأیید 
صلاحیت داوطلبان و حداکثر تا 48 ساعت قبل از شروع تبلیغات انتخاباتی نامزدها، 
فهرست انتخاباتی خود را تنظیم و به ستاد انتخابات کشور یا ستاد انتخابات استان حسب 
مورد اعلام کنند. فهرست ها به صورت استانی ارائه شده و برای هر حوزه  انتخابیه فرعی به 
تعداد کرسی های آن حوزه در مجلس داوطلب معرفی می شود.« بر اساس تبصره 2 این 
ماده نیز آمده است: » چنانچه فرد یا افرادی از نامزدهای مزبور در فهرست ها به درخواست 
کتبی خود و تا 48 ساعت قبل از شروع تبلیغات انتخاباتی از فهرست خارج شوند، حزب 
یا جبهه  ارائه کننده  فهرست می تواند از میان سایر داوطلبان تأیید صلاحیت شده در حوزه  
انتخابیه فرعی تا 24 ساعت پیش از زمان آغاز فرآیند تبلیغات با رعایت مفاد این ماده 

فهرست خود را تکمیل کند.«

نکتـه

خبــر

به اذعان بسیاری از صاحب نظران سیاسی و اقتصادی، سال 
98 از دشوارترین، پرابهام ترین و حساس ترین دوره های دهه اخیر 
است. وضعیتی که انتخابات مجلس را عملًا به حاشیه رانده است. 
از این رو، گفت وگو با صاحب نظران و فعالان سیاسی- اجتماعی 
درخصوص جهت گیری جریانات سیاسی، امر حائز اهمیتی است. 
بخش اول گفت وگو با دکتر حمیدرضا جلایی پور به ارزیابی 

وضعیت اجتماعی ایران در سال 98 می پردازد. 

جامعهایران،پویاوغیرقابلپیشبینی
* به عنوان مقدمه لطفاً ارزیابی خود را از آرایش نیرو های 
سیاسی و وضعیت آتی جامعه ایران در سال 98 بفرمایید.

جامعه شناسی نظریات خیلی دقیقی درخصوص پیش بینی 
آینده ندارد و صرفاً می توان یک زمینه ها و روند هایی را ارزیابی 
کرد. مضافاً اینکه جامعه مجموعه ای از مؤلفه های زنده است؛ 
لذا اساساً نمی توان به شکل خیلی دقیق مسائل را پیش بینی 
کرد؛ هرچند توجه به برخی نکات مهم است. من فکر می کنم 
درخصوص آینده جامعه ایران، وضعیت آینده را می توان در چند 

زمینه تحلیل کرد:
نکته اول؛ اقدام ناجوانمردانه ترامپ در راستای خروج یک طرفه 
از برجام بود. باید ببینیم نظام اقتصادی کشور چقدر می تواند 
وضعیت  عکس العمل  لذا  کند؛  مقاومت  تحریم ها  به  نسبت 
اقتصادی ایران نسبت به این اقدام واجد اهمیت است. این نکته را 
باید توجه کرد که همه اقتصاددانانی که تحلیل های روشنی دارند، 

نسبت به وضعیت اقتصاد ایران نگران اند.
نکته دوم؛ بحث اثرات گرانی کالاهاست. اینکه دولت چقدر 

می تواند اثرات گرانی را کنترل کند، در آینده ایران مؤثر است.
نکته سوم؛ اینکه حدود دو سال است در ایران با اعتراضات 
صنفی - اقشاری پراکنده مواجه هستیم. به نظر می رسد این 
وضعیت ادامه پیدا کند. البته اینکه این اعتراضات تبدیل به 
اجتماعات بزرگ می شود یا خیر، یک نکته تعیین کننده دیگر 
است.نکته بعدی؛ میزان گشودگی حاکمیت است. اینکه حاکمیت 
در انتخابات سال 98 مجلس، گشوده برخورد خواهد کرد یا 
همچنان نظارت استصوابی حداکثری را اعمال می کند. البته تا 
الان علائمی از گشودگی نیست، ولی شاید باشد و اگر باشد اوضاع 

فرق خواهد کرد.
نکته بعدی حرفی است که آقای لاریجانی زد و گفت: در چهار 
ماه آینده اصلاحات ساختاری خواهیم داشت، و معلوم نشد معنای 
این حرف چیست؟! اگر اصلاحات مربوط به بودجه و... است که 
هیچ، ولی اگر اصلاحات بیشتری وجود دارد، در بحث ما اثر خواهد 

گذاشت.
نکته دیگر که بسیار مهم است، این است که در این شرایط 
که به نوعی شرایط اعتراضی و مطالباتی است، از طرفی احزاب و 
جامعه مدنی ضعیف هستند و حاکمیت دوگانه است. در چنین 

موقعیت هایی کار های غیرمنتظره آثار غیرقابل پیش بینی دارد.

جامعهارتباطی،مطالباتیشدهاست
* درخصوص محور هایی که مطرح کردید دو برداشت 
می توان داشت. برداشت اول من این است که ما دیگر 
مثل سابق شاهد نمایندگی سنتی و اجتماعی توسط 
نیرو های سیاسی نخواهیم بود. فرض کنیم امروز مطالبات 

و  کرده  ایجاد  کشور  در  عمده  شکاف  یک  اجتماعی، 
شکاف دیگر شکاف کارآمدی و فسادستیزی در جامعه 
است. اگر بخواهیم این دو شکاف را به عنوان شکاف های 
اصلی مدنظر قرار دهیم، می تواند در اتفاقات سال آینده و 
انتخابات ریاست جمهوری تأثیرگذار باشد. از طرفی، این 
شکاف ها به شکل سنتی در جامعه نمایندگانی داشت؛ 
به طور مثال، اصلاح طلب ها مطالبات اجتماعی را رهبری 
می کردند، یا مطالبات ضدفساد معمولاً در جناح اصولگرا 
پایگاه سنتی داشت. ولی امروز به نظر می رسد دچار نوعی 
بحران نمایندگی شده ایم و نمایندگی سابق درخصوص 
نیرو های اجتماعی وجود ندارد. تحلیل شما از این موضوع 

چیست؟
نیست.  ولی جدید  است،  معنا درست  به یک  این حرف 
می دهند.  پوشش  را  جامعه  از  درصد   15-10 اصولگرا ها 
اصلاح طلب ها نیز 10-20 درصد را پوشش می دهند. این رقم در 
نهایت 40 درصد است. در انتخابات ها معمولاً 20 درصد از مردم 
شرکت نمی کنند؛ لذا 40 درصد در فضا های انتخاباتی تصمیم 
می گیرند. من علائمی نمی بینم که بتوانم بگویم این وضعیت به 
هم خورده است. اتفاقی که افتاده این است که جامعه اطلاعاتی ما 
مطالباتی شده است. نظام سیاسی و نظام حزبی ما باید متناسب 
با این جامعه، مطالبات را پوشش دهد، ولی نمی تواند. 20 سال 
از سال 76 گذشته است، تاکنون به میزانی که جامعه  مدنی و 
نیرو های سیاسی از اصلاحات صحبت کرده اند، ملت مرتب در 
انتخابات شرکت کردند. تندرو ها هم خود را تجهیز کردند تا در 
مقابل اصلاحات بایستند، حتی اصلاحات تا حدی کوتاه آمد و 
پشت اعتدال گرا ها ایستاد. ظاهراً آن ها علاقه دارند تا به سال های 
قبل از 88 برگردند و به دنبال یک چنین یکپارچگی هایی هستند. 
درصورتی که اگر کمی گشودگی بود و به جامعه مطالباتی پاسخ 
می دادند و چیزی نشان می دادند، نگرانی هایی که در حرف های 

شما بود پیدا نمی شد.

سیالیتوتنوعدرهمهجوامعوجوددارد
* اگر فرض کنیم در انتخابات سال 98 حاکمیت تا حد 
زیادی فضای انتخابات را باز کند، که البته برخی تحلیل ها 
می گویند این اتفاق رخ خواهد داد، به نظر شما نتیجه این 
اتفاق اقبال مردم به اصلاح طلب هاست؟ از همه مهم تر، 
وقتی می گویید 20 درصد مردم اصلاح طلب هستند، این 
سؤال مطرح می شود که دقیقاً کدام اصلاح طلبی و کدام 
اصلاح طلب ها؟! تصوری که بعد از 88 از جریان اصلاحات 
وجود داشت، در جریان 92 و 96 کمی تفاوت کرد. امروز 
ما از آقای عارف تا سعید حجاریان اصلاح طلب داریم. 
از حزب ندا و اعتمادملی تا جبهه مشارکت و سازمان 
اصلاح طلب  را  خود  همگی  اسلامی  انقلاب  مجاهدین 
احساس  جامعه  در  بیشتر  تنوع  این  یعنی  می دانند. 
می شود. لذا به نظر نمی رسد ما با کل یکپارچه ای به نام 
نیرو های سیاسی اصلاح طلب روبه رو باشیم. کما اینکه در 
اصولگرایی نیز همین طور است. امروز می بینیم بسیاری 
از نیرو های اصلاح طلب می گویند ما مطلقاً به لیستی که 
یکسری از افراد در آن لیست باشند، رأی نخواهیم داد. 

تحلیل شما چیست؟
همه فکر می کنند این نکته فقط مخصوص جامعه ایران است. 
من عقیده دارم تمام جوامعی که ما می شناسیم در معرض جوامع 
اطلاعاتی ارتباطی قرار گرفته اند. سیالیت و تنوعی که از آن حرف 
زدید در جوامع دیگر نیز دیده می شود، از جمله جامعه ایران؛ لذا 
آنچه مهم است رفتن به سمت یک انتخابات باز در سال 98 است.

* فرض کنیم این اتفاق نیفتد و انتخابات 98 مشابه با 
94 باشد!

امروز که من و شما در حال گفت وگو هستیم، علائم همین 
است.

انقلابیهاعقیدهدارندمسیراصلاحاتبنبستاست
* در چنین شرایطی شما باز هم عقیده دارید باید در 
انتخابات مشارکت کرد؟ به طور مثال، در شرایطی که ما با 
لیستی روبه رو باشیم که این لیست دقیقاً مشابه لیست 

انتخابات 94 مجلس باشد.
انتخابات اهمیت زیادی برای اصلاح طلب ها دارد. اگر  بله، 
انتخابات را از نیروی اصلاح طلب بگیرید، این نیرو دیگر در هیچ 
جایی فعالیت نخواهد کرد و اصلًا برای چه باید فعالیت کند. من 
باید بین یک نیروی انقلابی و یک نیروی اصلاح طلب تمیز بدهم. 
هم انقلابی ها و هم اصلاح طلب ها، هر دو طالب تغییر هستند. 
هر دو می خواهند معضلات جامعه تغییر کند. اصلاح طلب ها 
می گویند ما در جامعه مدنی فعالیت می کنیم، با مردم صحبت 
می کنیم، فعالیت می کنیم و برنامه های خود را معرفی می کنیم 
و اگر مردم موافقت کردند، وارد دولت و مجلس می شویم و کار 
می کنیم. اصلاح طلبی همین است. اصلاح طلب ها برای اینکه در 
رفع معضلات جامعه فعالیت کنند، میزان مشروعیت نظام را مبنا 
قرار نمی دهند. راحت با نظام همراهی می کنند تا تغییری ایجاد 
کنند.ولی انقلابیون عقیده دارند مسیر اصلاحات بن بست است 
و فایده ای ندارد. شما باید به جای شرکت در انتخابات مردم را به 
خیابان ها بکشید و قدرت اجتماعی ایجاد کنید؛ این یعنی انقلاب. 
به این معنا اصلاح طلب ها اصلًا انقلابی نیستند و نمی خواهند 
نظام به خاطر ایجاد تغییر و حل معضلات جامعه، تغییر کند. یک 
انقلابی روی اصل مشروعیت نظام و تغییر نظام حرکت می کند؛ 
لذا انتخابات برای آن ها معنایی ندارد؛ بنابراین، من عقیده دارم 
فرصت انتخاباتی 98 مجالی است که انقلاب اسلامی باید برای 
این کشور کاری بکند. شما باید در این انتخابات فعال باشید؛ لذا 
پاسخ سؤال شما این است اصلاح طلب ها در هر شرایطی انتخابات 

را جدی می گیرند و انتخابات را به تندرو ها واگذار نمی کنند.

سیاستانتخاباتیرارهانمیکنیمو
باسیاستخیابانیمرزبندیداریم

* من این را قبول دارم، ولی به طور مشخص می خواهم 
یک بله یا خیر از شما بگیرم. آیا اگر شما به عنوان یک 
نیروی سیاسی، اسفند 98 با همان لیستی که در انتخابات 

94 ارائه شد، روبه رو شوید، به این لیست رأی می دهید؟
به نظر می رسد اصلاح طلب ها به رغم تنوعی که دارند، در 
موضوع انتخابات فعال می شوند. یعنی با انتخابات فعالانه برخورد 
می کنند. اگر بتوانند حتی یک نفر را مثل علی مطهری به مجلس 
بفرستند حتماً این  کار را خواهند کرد. آن ها با بحث انتخابات، 
کیلویی برخورد نمی کنند. باید مسئولانه و آگاهانه و بر اساس 
آخرین وضعیت عمل کرد. ما می رویم و نزدیک می شویم و 
تصمیم می گیریم. اصلاح طلب ها بسیار صادقانه رفتار می کنند. 
آن ها مرزبندی روشنی دارند. ما اصلًا سیاست انتخاباتی را رها 
نمی کنیم. یک عده در مملکت می گویند سیاست، خیابانی است. 
ما با این سیاست خیابانی مرزبندی داریم. حال هر کسی هر چه 
می خواهد بگوید. چون آینده سیاست خیابانی معلوم نیست. آن 
هم در کشوری مثل ایران با این  همه دشمن، که اصل ایران برای 
آن ها مشکل است و نمی خواهند آن را در خاورمیانه حساس 
تحمل کنند، یک انسان عاقل هرگز کار هایی با این ریسک بالا 

انجام نمی دهد.

نماینده مجلس و عضو شورای نظارت بر صداوسیما 
تبلیغات  به  رسیدگی  روند  شدن  طولانی  دلیل  از 
ستاره مربع ها می گوید و افشا می کند مدیران این سازمان 
بارها از پاسخگویی درباره شبهه قمار یا بخت آزمایی در 

تلویزیون طفره رفته اند. 
بساط ستاره مربع ها و رواج رفتارهای شبه قمار در 
ماه  بوده؛ در چند  صداوسیما، مدت هاست مورد بحث 
گذشته بارها مطبوعات نوشتند، وزیر ارتباطات تذکر داد 
و انتقادها بالا گرفت اما مدیران سیما حتی به انتقادهای 
اعضای شورای نظارت بر صداوسیما هم توجه نکردند. 
کار به جایی رسید که آیت الله مکارم شیرازی از مراجع 
عالیقدر تقلید، شخصا این نوع رفتار را شبه قمار نامیدند 
و حتی رهبر معظم انقلاب در دیدارشان با کارگران از این 
نوع درآمدزایی در تلویزیون و ترویج بخت آزمایی انتقاد 

کردند.
مجلس  ناظر  نماینده  هاشمی،  قاضی زاده  احسان 
حاصل  را  اتفاق  این  صداوسیما،  بر  نظارت  شورای  در 
بی توجهی عامدانه از سوی روسای صداوسیما می داند. او 

در گفت وگو با خبرآنلاین دراین باره سخن گفته است.

جایی  به  را  کار  درآمدزایی صداوسیما  این شیوه   *
کشاند که انتقاد عالی ترین مقامات کشور را هم به همراه 
داشت. فکر نمی کنید بخشی از قصور کم کاری شما و 

همکاران تان در شورای نظارت باشد؟
ببینید ما در ماه های گذشته در این باره بارها تذکر جدی 
دادیم. آن هم نه یک بار که چندین و چندبار. ما قبل از عید از 
آقای مهدوی مهر به عنوان نماینده بازرگانی تلویزیون خواستیم به 
شورا بیاید و در جمع کارشناسان ما درباره این مقوله ستاره مربع ها 
از عید درگیر  قبل  بدهد که چه خبر است. گفتند  توضیح 
آگهی های باکس های نوروزی هستند و طفره رفتند. ما دو بحث 
در این باره داشتیم. اول درباره نوع جذب این پول های مشارکتی از 
مردم که همین انتقادهای مربوط به بخت آزمایی شدن را به همراه 

داشته است و بخش دیگر اینکه اساسا این درآمدها چقدر است و 
چرا وارد حساب های خزانه نمی شود؟

* پس چرا این روند این قدر طولانی شده؟
ببینید، دوستان هر بار از پاسخگویی در این زمینه طفره 
می روند. خب استدلال شان این است که تامین هزینه های رسانه 
ملی سخت است و مجبورند که به سمت کارهای مشارکتی پیش 
بروند. ما اما می گوییم ایرادی برای مشارکت نیست ولی باید این 
درآمدها شفاف جذب و به حساب خزانه ریخته شود. بعد هم نوع 
دریافتش از مردم شبهه ناک نباشد.البته از چند ماه قبل قول دادند 
که این شکل بازی های ستاره مربعی را جمع می کنند و ما امید 
داشتیم تا به حال یک تصمیم مدیریتی قاطع گرفته شده باشد 

و این روند جمع شده باشد. اقداماتی شده اما باید هرچه سریع تر 
چنین شکلی از درآمدزایی به صفر برسد.

 * اساسا پرسش این است که صداوسیما باید با چه 
میزان هزینه در سال اداره شود؟

ببینید حالا سال 97 که گذشته اما برای سال 98 بودجه ای 
که برای رسانه ملی مصوب شده، رقم 3 هزار و پانصد میلیون 
تومان است. این رقم باید از طریق بودجه دولتی که رقمش 
1300 میلیاردتومان است و 2 هزار و 200 میلیاردتومان آگهی 
تامین شود. دوستان رسانه ملی می گویند به خاطر شرایط رکود 
اقتصادی، امکان جذب این حجم از درآمد آگهی وجود ندارد و 
ناچارند که بروند سراغ جذب مشارکت. ولی ما اولا این گفته که 

آگهی جذب نمی کنند را قبول نداریم. بعد اینکه برای مان شفاف 
نیست این مشارکت ها چطور جذب می شوند و چرا به حساب 
خزانه ریخته نمی شوند. ناچاریم که کل این درآمدهای شان را 
از طریق مشارکت ها از ارگان های دولتی، نهادها و این اپراتورها 
و بخش های خصوصی می گیرند جمع بزنیم و بدانیم چرا وارد 
خزانه نمی شوند. ما اعتقاد داریم این درآمدها حتما بیش از 2200 

میلیارد تومان است اما الان نمی توانم بگویم دقیقا چقدر.

 * به نظر می رسد صداوسیما خیلی گران اداره می 
شود. 

بله با این حرف موافقم. ببینید الان رسانه ملی یک بدنه حدود 
40 هزار نفری دارد. غیر از آن هم کلی نیروهای پیمانی، قراردادی 
و پروژه ای دارد. عملا ما حساب کردیم 11 نوع مدل قراردادی 
میان پرسنل و بدنه صدا وسیما وجود دارد.بخش عمده تولیدات 
کیفی رسانه ملی در این سال ها دارد برون سپاری می شود و تهیه 
کنندگانش از بیرون می آیند درحالی که خود بدنه، سهمی از این 

برنامه ها ندارند.
عدد درشتی هزینه می شود برای حقوق های این جمعیت 
بزرگ و خروجی کار هم که می بینیم از کارهای برون سپاری 

شده در می آید.
به نظر ما هم این مجموعه گران اداره می شود. با مدلی 
که به نظر مناسب نیست. ببینید همین امسال یک رقم 150 
میلیون یورویی را به تولید برنامه های شان اختصاص داده ایم. 
باقی  و  می شود  تامین  ملی  ذخیره  صندوق  از  بودجه  این 
درآمدهایش هم که باید از همین سه هزار و پانصد میلیارد 

تومان تامین شود.

* الان با بحث هایی که مطرح شده است، سرنوشت 
برنامه هایی مثل مسابقه »برنده باش« چه می شود؟

ما که گفتیم این شکل از درآمدزایی نباید ادامه پیدا کند. الان 
هم اگر می خواهند این مسابقه ها را ادامه دهند، پول جوایزش، 

نباید ایجاد شبهه قمار یا بخت آزمایی کند.

حمیدرضا جلایی پور:

اصلاحطلبانانتخاباترابهتندروهاواگذارنمیکنند

چرا مدیران صداوسیما به تذکرات شورای نظارت توجه نکردند 

افشاگریقاضیزادهدربارهرسیدگیبهپروندهقماربازیدرتلویزیون

یک کارشـناس مسـائل سیاسـت خارجی در مورد برخی از 
تحلیـل ها مبنی بـر این که ایـران در برابر تـلاش آمریکا برای 
بـه صفر رسـاندن صـادرات نفتـش بایـد اقدام به بسـتن تنگه 
هرمـز کنـد، گفـت: در اینکـه ایـران قادر اسـت تـردد در تنگه 

هرمـز را مختل کند تردیدی نیسـت. 
رضـا نصـری در گفت و گو با ایسـنا در پاسـخ به این سـوال 
کـه آمریکایی هـا اعـلام کرده اند هدفشـان از لغـو معافیت های 
تحریمـی نفـت، رسـاندن صـادرات نفـت ایـران به صفر اسـت 
آیـا آنهـا می تواننـد بـا توجـه به شـرایط کنونـی بـازار نفت به 
این خواسـته دسـت پیدا کنند؟ تصریح کـرد: موفقیت آمریکا 
در بـه صفر رسـاندن فـروش نفت ایران بسـتگی به متغیرهای 
متعـددی دارد. تحقـق ایـن هـدف بسـتگی بـه ایـن دارد کـه 
بـازار نفـت، حتـی بـا مداخلـه عربسـتان و امـارات، چگونـه به 
لغـو معافیت ها پاسـخ دهـد؛ پاسـخ ایران بـه این اقـدام به چه 
کیفیـت باشـد؛ تأثیر روانـی و واقعی این اقـدام بر قیمت بنزین 
در آمریـکا چگونـه باشـد؛ دولت هـای ذی نفـع - بـه ویژه چین 
و هنـد و ترکیـه - چـه واکنشـی بـه این اقـدام نشـان دهند و 
مناسـبات دوجانبـه ایـران بـا ایـن کشـورها چـه تأثیـری بـر 
واکنش های آن ها داشـته باشـد؛ سـازوکارها و کانال هـای ویژهٔ 
مالـی - ماننـد اینسـتکس - چگونـه در این شـرایط وارد عمل 
شـوند؛ و راه هـا و کانال های »غیر رسـمی« چطـور در مدیریت 
ایـن وضعیـت ایفـای نقـش کننـد. وی افـزود: در هر حـال، از 
چنـد مـاه پیش که انجـام این اقدام پیش بینی شـده بود، همه 
مقدمـات مقابلـه با آن از جانـب دولت پایه ریزی شـده و اکنون 
بایـد دیـد در عمل چطـور به کار خواهد آمد. بـه طور کُلی، هم 

ایـران تجربـهٔ دور زدن این قبیل موانع و تحریم هـا را دارد و هم 
دولـت آمریـکا دارد با ایـن قبیل اقدامات نسـنجیده، نامتعارف 
و غیرضـروری، کاسـهٔ صبر جامعهٔ جهانی را لبریـز می کند. در 
نتیجـه، پیاده سـازی ایـن طـرح آن طور که دسـتگاه تبلیغاتی 
آمریـکا اعـلام می کنـد راحت و بـی درد سـر نخواهـد بود.این 
حقوقدان بین المللی در پاسـخ به این پرسـش کـه راهکارهای 
قانونـی پیـش روی ایران در برابر این تصمیم چیسـت؟ عده ای 
پیشـنهاد بسـتن تنگه هرمز را مطرح کرده اند نظرتان در مورد 
ایـن ایـده چیسـت و آیـا اساسـاً ایـران می تواند چنیـن کاری 
انجام دهد گفت: در شـرایط فعلی، جریان تندرو در واشـنگتن، 
برای تشـدید اقدامات خود علیه ایران به شـدت نیازمند ایجاد 
اجماع و ائتلاف در سـطح بین المللی اسـت. آنچه تاکنون مانع 
ایـن اجماع سـازی شـده، خونسـردی ایـران و پایبنـدی آن به 
منشـی متکی بر درایت سیاسی، دیپلماسـی، دعوت به تعامل، 
حقـوق بین الملـل و اعتدال بـوده اسـت. در واقع، هیـچ دولت، 
حزب، جریان سیاسـی یا شـخصیتی در غـرب نمی تواند افکار 
عمومـی کشـورش را مثـلًا قانـع کنـد کـه اقـدام نظامی علیه 
چنین کشـوری ضروری اسـت؛ یا لازم اسـت برای مهار چنین 
دولـت قانونمنـدی )کـه سـازمان های بین المللـی از عملکـرد 
درسـت آن گـواه می دهنـد( به قول خودشـان »پـول و خون« 
هزینـه کنند! به همین خاطر هم هسـت که جریـان تندرو در 
واشـنگتن - همانطـور کـه از آخرین توئیت ترامپ پیداسـت - 
تمـام نیـروی خـود را معطوف به این کرده که ایران را از مسـیر 
درایـت و طمانینـه خارج سـازد و تهران را به سـمت خـروج از 

برجـام و برخـی واکنش هـای تند و عصبـی ترغیب کند.

نصری ادامه داد: قرار دادن سـپاه در فهرسـت سـازمان های 
تروریسـتی، لغـو معافیت هـای نفتـی، طـرح لغـو معافیت هـا 
هسـته ای )کـه همـکاری دولت هـا در فـردو و اراک را میسـر 
می کنـد( و اقدامـات تحریک آمیـز مشـابه، همگـی در همیـن 
راسـتا قابـل تحلیل اسـت. در نتیجـه، حالت ایده آل این اسـت 
کـه ایـران بتوانـد - با حفظ منـش کنونی و بدون تشـدید فضا 
- بـه تدریج در چارچوب توافقات منطقـه ای و فرامنطقه ای، در 
حـد ممکـن، تأثیر تحریم هـا را کاهش دهد تا هـم با همکاری 
سـایر دولت هـا پایه های یـک »اقتصاد منهـای دلار« را تحکیم 
کنـد، هـم با گـذر زمان به انقضـای محدودیت های منـدرج در 
برجـام نزدیک تـر شـود و هـم احیانـاً شـرایط مناسـب تری در 

آمریـکا برای امتحـان راه حل های سیاسـی مهیا شـود.
این کارشـناس مسـائل سیاسـت خارجـی افـزود: در اینکه 
ایـران قادر اسـت تـردد در تنگـه هرمز را مختل کنـد تردیدی 
نیسـت. حتـی لازم اسـت ایـران همـواره نشـان دهـد »همـه 
گزینه هایـش« روی میـز اسـت و در شـرایط خطیـر از هیـچ 
اقدامـی بـرای حفـظ شـیرازه کشـور و پاسـداری از منافع ملی 
دریـغ نخواهـد کـرد. امـا ایـن اقـدام در شـرایط کنونـی - در 
حالـی کـه دولت هـای جهـان در حال جسـت وجـوی راه حل 
بـرای مهـار تحریم های آمریکا هسـتند - اقدامی غیـر ضروری 
اسـت. اگـر این اقدام الان صورت بگیـرد، احتمالاً اولین واکنش 
جامعهٔ جهانی تصویب یک قطعنامه فصل هفتمی در شـورای 
امنیـت سـازمان ملـل خواهد بود کـه در آن - طـی یک ضرب 
الاجـل - از ایران خواسـته خواهد شـد به این اقـدام پایان دهد. 
بـه عبارت دیگر، بسـیاری از دولت هایی که امـروز در کنار ایران 

ایسـتاده اند، در آن زمـان در کنـار آمریـکا علیـه ایـران موضـع 
خواهنـد گرفـت و ناگزیر شـرایط دلخواه تندروهای واشـنگتن 
را ایجـاد خواهند کرد. توسـل به اقداماتی از قبیل بسـتن تنگه 
هرمـز - که مسـتقیماً مسـئولیت پذیری دولت ایـران را در پی 
دارد - فقط در شـرایط اضطراری و استثنایی قابل ارزیابی است.

نصـری در پاسـخ بـه این سـوال که برخـی این اقـدام اخیر 
آمریـکا را نقـض حقوق بشـر مـردم ایـران می دانند نظر شـما 
در ایـن ارتبـاط چیسـت؟ اظهار کرد: حقوق بشـر فقط محدود 
به حقوق سیاسـی و مدنی نیسـت. حق سـلامت، حـق کار در 
شـرایط مناسب، حق مسـکن، حق امنیت و حق برخورداری از 
اسـتاندارد مناسب زندگی اجزا تفکیک ناپذیر مجموعه »حقوق 
بشـر« هسـتند. هرکس بگوید »مدافع حقوق بشـر« است ولی 
هم زمان در جهت تخریب اقتصاد و این دسـته حقوق اساسـی 
مـردم ایـران گام بردارد یا مانند بسـیاری از مدعیان، مسـتقیم 
یا غیرمسـتقیم از تحریم و »سیاست فشار حداکثری« حمایت 

کنـد، قطعاً خود »ناقض« حقوق بشـر اسـت.
وی در همین راسـتا افزود: اما در کنار مباحث فنیِ حقوقی، 
تحریم هـای آمریکا در ایران به درسـتی »تروریسـم اقتصادی« 
نیـز خوانده شـده اسـت. ابتدایی ترین تعریف تروریسـم عبارت 
است از »توسل غیرقانونی به خشونت و ارعاب علیه شهروندان 
غیرنظامـی، بـه منظور وادار سـاختن یـک دولت بـه همراهی 
بـا یـک هدف سیاسـی«. اینکـه در فضـای عمومی این سـؤال 
مطرح شـده که مگر سیاست »فشـار حداکثری« دولت آمریکا 
چیزی غیر از این اسـت، اتفاق جالبی اسـت که لازم اسـت در 

محافل رسـانه ای و دیپلماتیک پیگیری است.

رضا نصری کارشناس مسائل سیاست خارجی پاسخ داد

چراایراندرشرایطکنونینبایداقدامبهبستنتنگههرمزکند؟
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در هر جمعه ، چیزى مثل میوه 
یا گوشت براى خانواده تان هدیه آورید 

تا از آمدنِ جمعه ، شاد شوند 

شنبه - 7اردیبهشت  1398- سال بیست و دوم - شماره  4789

شهردار قم با تاکید بر اینکه دیگر در خیابان های مرکزی شهر مشکل سد معبر و 
وانت بارها وجود ندارد گفت: در نقاطی چون میدان نبوت مشکلاتی داریم که به دنبال 
تدبیر برای ساماندهی آنها هستیم تا شهر قم از نظر زیباسازی، نظافت و فضای سبز به 

شرایط مطلوب برسد.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد در دیدار آیت الله علوی گرگانی، با اشاره به خدمات 
نوروزی شهرداری قم اظهار کرد: در این راستا ستاد نوروزی شهرداری تشکیل شد و تدابیر 

اندیشیده شده تا افرادی که به شهر قم سفر می کنند مشکلی نداشته باشند.
وی با اشاره به ممنوعیت های ایجادشده در حوزه اسکان اضطراری و نصب چادر در 
شهر گفت: پنج پارک بزرگ شهری را به عنوان استراحتگاه و پارک بزرگ زائر مشخص 

کرده ایم تا خدمات لازم را به زائرین ارائه کنند.
شهردار قم افزود: با توجه به تجاربی که داشتیم و هشدارهایی که در خصوص سیلاب 

داده شده بود آمادگی کسب کردیم تا مشکلی در شهر ایجاد نشود.
وی با اشاره به اقدامات صورت گرفته برای هدایت آب های سطحی در شهر قم تصریح 
کرد: بیش از ۲۵۰ چاه جذبی داشتیم که لایروبی آنها صورت گرفته بود تا مشکلی در 
شهر رخ ندهد.سقائیان نژاد با اشاره به انسداد مسیر بلوار زائر در ایام بارندگی افزود: در نوبت 
اول ۴۹ میلیمتر بارندگی اتفاق افتاد که مشکلی در شهر ایجاد نکرد و در نوبت دوم نیز 
نزدیک به ۳۵ میلیمتر بارندگی صورت گرفت که سیلاب هایی را در اطراف شهر به دنبال 
داشت. وی اضافه کرد: بیش از ظرفیت مسیر و کانال رودخانه آب وارد بلوار زائر شد اما با 
توجه به تخلیه مسیر هیچ کدام از زائرین و شهروندان در معرض خطر قرار نگرفتند البته از 

نظر زیرساخت های شهری حدود ۱۲ میلیارد تومان خسارت به شهر وارد آمد.
شهردار قم با بیان اینکه بعد از اتمام ایام نوروز و بارندگی شهر درگیر برنامه های ۱۵ 
شعبان شد افزود: بیش از ۲ میلیون زائر در این ایام در قم حضور پیدا می کنند و در این 
زمینه تدبیر شد و بیش از ۲۰۰ هکتار پارکینگ در اطراف مسجد مقدس جمکران آماده 

سازی و بیش از ۳۰۰ دستگاه اتوبوس هم برای خدمات رسانی به زائرین تامین شد.
وی با تاکید بر اینکه ۱۵۰ موکب در اطراف مسجد مقدس جمکران و بلوار پیامبر 
اعظم استقرار داشتند خاطرنشان کرد: طرح امسال تبدیل مسیر سواره  رو به مسیر پیاده 
بود که در زمان خروج جمعیت از مسجد مقدس جمکران مشکلاتی ایجاد شد که سعی 

داریم این نقاط ضعف را سال های آینده برطرف کنیم.
شهردار قم با تاکید بر اینکه در حال آماده سازی شهر برای ماه مبارک رمضان هستیم 
افزود: مدیریت شهری به طور مستمر در حال برنامه ریزی و کار برای خدمات  رسانی به 

مردم است.
وی با اشاره به مشکل شهر قم در حوزه حمل و نقل عمومی اذعان کرد: ۳۰۰ دستگاه 
اتوبوس شهر قم امسال اتمام قرارداد می شدند که ممکن بود حمل و نقل عمومی قم را 
معطل کند که تدابیری اتخاذ کردیم و ۷۳ دستگاه اتوبوس خریداری شد و ۲۹ اسفند نیز 
قرارداد خرید ۱۰۴ دستگاه اتوبوس منعقد شد و قرار شد ۱۲۰ دستگاه اتوبوس فرسوده 

هم بازسازی شود تا بحرانی در شهر رخ ندهد.
سقائیان نژاد با اشاره به وضعیت فضای سبز شهر قم اظهار کرد: از نظر تامین پساب و 
آب مورد نیاز فضای سبز پیش بینی لازم را انجام دادیم و تلاش بر این بود که سالیانه ۳ 

مترمربع برای شهر توسعه فضای سبز داشته باشیم که تا حد زیادی محقق شده است.
وی به برنامه احداث پارک هزارهکتاری شهر قم اشاره کرد و افزود: این بوستان از 
میدان مفید آغاز شده و تا کوه خضر و دوبرادران ادامه خواهد داشت که فضای شهر قم 

را متحول می کند.
شهردار قم با تاکید بر اینکه دیگر در خیابان های مرکزی شهر مشکل سد معبر و 
وانت بارها وجود ندارد گفت: در نقاطی چون میدان نبوت مشکلاتی داریم که به دنبال 
تدبیر برای ساماندهی آنها هستیم تا شهر قم از نظر زیباسازی، نظافت و فضای سبز به 

شرایط مطلوب برسد.
وی با اشاره به آخرین وضعیت پروژه شهید کاظمی تصریح کرد: اختلافاتی در این پروژه 
با سرمایه گذار داشتیم که مرتبط با بارگذاری عظیم آن بود. به همین خاطر برنامه ریزی 
کردیم که کاهش داده شود و در حال حاضر سرمایه گذار این پروژه درگیر مسائل حقوقی 
است.سقائیان نژاد ادامه داد: با برنامه ریزی موقتا این پروژه تبدیل به پارکینگ شده تا مردم 

از آن استفاده کنند و در این ایام خدمات مطلوبی به واسطه آن به مردم ارائه شد.
وی گفت: در شرایط تحریم و مشکلات اقتصادی کشور شهرداری در چارچوب 
منطقی کارهای خود را پیش می برد و با نیت خالص و مدیریت جهادی انسجام منطقی 

دارند که مدیریت شهر را دنبال کنند.

شهردار قم  مطرح کرد

توسعه طرح ساماندهی وانت بارها به کل محدوده شهرقم 

نامحـرمانه

خبــر

توییت های عجیب احمدی نژاد برای دختر خبرنگار! 
محمود احمدی نژاد بار دیگر برای توییت هایش سوژه شد. این بار اکانت رییس جمهور پیشین 
کشورمان، مشغول چت کردن با روزنامه نگار جوان فلسطینی مقیم استرالیا شده است!به گزارش 
خبرآنلاین، محمود احمدی نژاد و تیم رسانه ای اش از هر فرصتی برای بودن بین اخبار استفاده 
می کنند. این بار سرگرمی شان شده چت کردن با یک روزنامه نگار فلسطینی الاصل مقیم استرالیا که 
در روزنامه ای استرالیایی علیه سیاست های ظالمانه اسرائیل می نویسد.البته آنها با هم درباره موسیقی 
حرف زدند! توییت اخیر احمدی نژاد درباره مرگ نپسی هاسل که به ضرب گلوله در آمریکا کشته 
شده بود، همچنان سوژه در پی دارد.اکانت او در این توییت نوشته بود: »از مرگ این رپر ۳۳ساله و 
"ده نفر دیگر که در هفته های گذشته در لس آنجلس کشته شدند ناراحت شدم.«احمدی نژاد سپس 
در ادامه توییت خود بخشی از یکی از ترانه های توپاک شکور، رپر آمریکایی دیگری که فوت شده 
را نقل کرده و نوشته: »عزیزم گریه نکن، سرت را بالا بگیر، حتی وقتی که جاده سخت است، هرگز 

تسلیم نشو.«

چندرصد مردم ایران چاق هستند؟
ایرج حریرچی معاون کل وزارت بهداشت در مراسم پیاده روی خانوادگی که به مناسبت 
گرامیداشت هفته سلامت در بوستان جوانمردان تهران برگزار شد، گفت: ۵۹ و نیم درصد مردم 
ایران یا چاق اند یا اضافه وزن دارند یعنی از هر ۱۰ نفر ۶ نفر اضافه وزن دارند و ۷۵ درصد افراد بالای 
۴۵ سال نیز دچار چاقی هستند و اضافه وزن دارند یعنی از هر ۴ نفر، ۳ نفر به این عارضه دچار 
هستند.وی در ادامه اظهار داشت: ۲۲.۷ درصد مردم کشور شدیدا چاق هستند که درخانم ها این 
میزان نسبت به آقایان دو برابر بیشتر است.همچنین چاقی در افراد بی سواد و کم سواد ۲ برابر افراد 
با تحصیلات دانشگاهی است. به گفته معاون کل وزارت بهداشت، از هر ۱۰ ایرانی یک نفر قند خون 
بالا دارد که باید درمان شود و ۴۸.۱ درصد ایرانیان کلسترول بالا دارند یعنی از هر ۲ نفر، یک نفر 
کلسترول بالا دارد.حریرچی افزود: در کودکان نیز از هر ۴ نفر یک نفر کلسترول و تری گلیسیرید بالا 
دارد و ۲۷ درصد مردان و زنان ایرانی از فشار خون بالای خودشان بی اطلاع هستند و این موضوع 

خطرناک است.

مخالفت استاندار تهران با شام لاکچری 
استاندار تهران مراسم صرف شام و تجلیل از دست اندرکاران ستاد سفر های نوروزی در یک هتل 
پنج ستاره پایتخت را کنسل کرد.به گزارش »تابناک« به نقل از فارس، مجموعه اداره کل میراث 
فرهنگی استان تهران چندی پیش پیشنهاد برگزاری مراسم صرف شام و تجلیل از دست اندرکاران 
ستاد سفر های نوروزی در هتل پنج ستاره استقلال پایتخت را برای به استاندار می دهد.استاندار تهران 
در پاسخ به این پیشنهاد این گونه پاسخ می دهد: " با توجه به شرایط اقتصادی کشور دلیلی برای 
برگزاری مراسم تجلیل آن هم در یک مکان اشرافی و گران قیمت وجود ندارد".محسنی بند پی در 
ادامه در گفتگو با  فارس این اتفاق را این گونه می گوید: تمام مسؤولان وظیفه ذاتی و سازمانی خود را 
در ستاد سفر های نوروزی انجام داده اند و این اقدامات در ستاد سفر های نوروزی و حتی ستاد مدیریت 

بحران استان تهران وظیفه چارچوبی و سازمانی تعریف شده است و بنده نیازی به تجلیل ندیدم.

ظریف :ایران دکترای دور زدن تحریم دارد
ظریف وزیر امور خارجه کشورمان در مصاحبه با رویترز گفت: ترامپ خواهان جنگ نیست، اما 
این، نافی این نیست که ممکن است او را به این کار بکشند. کسانی که این سیاست ها را طراحی 
کرده اند، دنبال راهکار حاصل از توافق نیستند. ایران به دنبال تقابل نیست، اما از دفاع از خود هم 
نخواهد گریخت. تحریم سپاه اقدامی پوچ است. ما ملاحظه به خرج می دهیم، اما این بدان معنی 
نیست که اگر ایالات متحده قواعد بازی را تغییر دهد، می توان قسر در برود. حضور ایالات متحده 
در خلیج فارس را ثبات زدا می دانیم، اما اگر به قواعد تعامل، قواعد بازی و کانال های ارتباط و قواعد 
جاری پایبند باشند، ما اقدامی انجام نخواهیم داد. کشتی ها می توانند از تنگه هرمز عبور کنند. همیشه 

راه هایی برای دور زدن تحریم ها هست. ما در این حوزه دکترا داریم

مجلس فعلی در سطح مجلس عوام است
علی ابراهیمی عضو فراکسیون امید مجلس گفت: هم اکنون احزاب نقشی در بدنه جامعه ایفا 
نکرده و مسئولیت نمی پذیرند. تنها دو نگاه سیاسی اصول گرایی و اصلاح طلبی در کشور داریم. 
تعدادی حزب هم وجود دارد که در نهایت به یکی از این دو حزب می رسد. شاید نیروی سومی هم 
وجود داشته باشد که ادعای بی طرفی کند، اما هیچ کدام از این طیف ها بر اساس مرام نامه و تعهد 
شکل نگرفته و هیچ گاه پاسخگو نبودند. وی ساختار انتخاباتی را غیرقابل قبول دانست و گفت: ما از 
نظر ساختار و روش انتخاباتی اشکال داریم. ساختار قانون گذاری ما نیز نقص بزرگی دارد. می توان 
گفت: مجلس ما در سطح مجلس عوام است. ما به مجلس دوم احتیاج داریم. شورای نگهبان و مجمع 

تشخیص مصلحت نظام جای خالی مجلس دوم را پر نمی کند. 

کشف اختلاس5 میلیارد تومانی درشهر سرباز 
دادستان عمومی و انقلاب زاهدان از کشف اختلاس پنج میلیاردی در آموزش و پرورش 
شهرستان سرباز و دستگیری و بازداشت پنج نفر در این ارتباط خبر داد. علی موحدی راد در 
حاشیه نشست رییس قوه قضاییه با روسای کل دادگستری  ها و دادستان  های سراسر کشور از 
تشکیل پرونده اختلاس در آموزش و پرورش شهرستان سرباز خبر داد.وی افزود: چهار نفر از 
کارکنان آموزش و پرورش شهرستان سرباز در همین ارتباط در بازداشت به سر می  برند. دادستان 
عمومی و انقلاب مرکز استان سیستان و بلوچستان مبلغ اختلاس صورت گرفته را حدود پنج 
میلیارد تومان عنوان کرد.موحدی راد گفت: اختلاس انجام شده در ارتباط با بودجه  سودآموزی 
اختصاص یافته به آموزش و پرورش شهرستان سرباز است و امکان دارد با ادامه تحقیقات به تعداد 

متهمان اضافه شود. 

 اسپانسر برنده باش تغییر می کند 
مدیر شبکه سه سیما از تغییر اسپانسر برنده باش خبر داد.علی فروغی پیرامون برنامه های 
اسپانسرمحور گفت: با توجه به رهنمود اخیر رهبر معظم انقلاب و به تبع آن دستور رئیس سازمان 
صداوسیما در سازماندهی اسپانسرها و تعامل با معاون محترم سیما، تصمیم بر این شد تا سازوکار 
اسپانسری که پشتیبانی مالی برنامه "برنده باش" را انجام می دهد، اصلاح و ظرفیت های جدیدی 
به این برنامه اضافه شود.وی افزود: در همین راستا، با این تغییرات پیشبرنده از این پس مردم نقش 

آفرینی بیشتری در برنامه "برنده باش" خواهند داشت.

آیت الله حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم :

سپاه هر روز بین مردم محبوب تر می شود 
امام جمعه قم گفت: آمریکایی ها تصور می کنند با تروریستی خواندن سپاه، آن را تضعیف می کنند 
اما سپاه محبوب بود، محبوب تر شد و امروز شاهدیم مردم به سپاهی بودن افتخار می کنند و حتی 
کسانی که سلیقه و برنامه های سپاه را قبول نداشتند اما زمانی که دیدند سپاه از ماه های آغازین 

انقلاب هرجا نظام تهدید شده رودرروی دشمن ایستاده اند در این برهه حامی و همراه سپاه بودند.
آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم با بیان اینکه اگر جلوی 
نابرابری ها و بی عدالتی در جامعه گرفته شود رشد و آبادانی ایجاد خواهد شد اظهار کرد: نباید اینطور 
باشد که قشری در جامعه برخوردار و اقشاری غیربرخوردار باشند و باید عدالت اجتماعی در فعالیت ها 

در دستور کار باشد.
وی با اشاره به آغاز دهه تکریم مساجد گفت: کسانی که وارد مساجد می شوند در روایات به عنوان 

زائر خدا شناخته شده اند پس باید تلاش کرد که جایگاه و شان مساجد حفظ شوند.
امام جمعه قم با تاکید بر جاذبه سازی برای حضور مردم و جوانان در مساجد تصریح کرد: نظم 
مسجد، عدم ایجاد مزاحمت، برنامه ریزی، خوش رفتاری دست اندرکاران، پرهیز از افراط و تفریط و... 

برای مردم جاذبه ایجاد می کند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر اینکه خودروها و جاده های ما ایمن نیستند گفت: 
گاهی در تصادفات و سوانح تلفاتی ایجاد می شود که شاید به اندازه یک هواپیمایی غول پیکر نباشد. 
علائم راهنمایی و رانندگی باید درست باشند، خودروها ایمن باشند و رانندگانی که آشنایی کامل 

ندارند رانندگی نکنند و خودروسازان هم دقت کنند.
حسینی بوشهری با اشاره به روز شوراها، به سیلاب گسترده در برخی نقاط کشور اشاره کرد و 
گفت: تلفات اگرچه کم بود اما حتی یک نفر هم مایه تاسف و تاثر است؛ بسیاری از مردم خسارات 
زیادی را متحمل شدند اما شاهد حضور گسترده مردم برای کمک رسانی بودیم که جای تقدیر دارد.

وی گفت: مردم ما از دورترین نقاط برای کمک به مردم سیل زده حضور پیدا کردند، طلاب، 
صحنه ای  و  کردند  پیدا  حضور  مردم  مختلف  اقشار  دانشجویان،  انتظامی،  نظامی،  نیروهای 
فراموش ناشدنی در تاریخ کشور برجای گذاشتند؛ آفرین بر مردمی که دل دوستان را شاد کرده و 

دشمنان را مایوس می کند.
امام جمعه قم با اشاره به آغاز فصل گرما اظهار کرد: اولین مشکل مردم مناطق سیل زده گرما 
در چادرها است؛ مواد غذایی و دارو فراهم شده و امداد و نجات برپا است اما مردم نیازمند امکانات 
سرمایشی هستند تا در گرما با مشکل مواجه نشوند؛ امروز باید رویکرد تامین امکانات سرمایشی 

برای مردم باشد.
وی اضافه کرد: مردم تمام هستی خود را از دست دادند و حتی عده ای تنها لباس تنشان برایشان 
باقی مانده است پس باید خسارت آنها جبران شده و مسکن آنها بهسازی یا ساخته شود. خیران وارد 

میدان شده تا ان شاءالله این مناطق آباد شده و آلام آسیب دیدگان تسکین پیدا کند.
حسینی بوشهری با بیان اینکه دشمن مکار و عنود ما در مساله سیل دشمنی خود را آشکار 
کرد گفت: دشمن جلوی کمک کشورها و دریافت کمک توسط بانک ها را گرفت؛ اینها می گویند 
ما با دولت ایران مخالفیم اما اینطور نیست، اینها همان ها هستند که می خواهند ریشه ملت ایران را 
بسوزانند اما ره به جایی نخواهند برد و ملت با همراهی و همکاری خودشان کشور را آباد خواهند کرد.

وی در ادامه سخنان خود یکی از دغدغه های جدی را تعطیلی کارخانجات و بیکاری کارگران 
عنوان کرد و افزود: باید نسبت به دستمزد، امنیت شغلی کارگران و تعامل بین آنها و کارفرما رسیدگی 
جدی شود و البته تسهیلات جدی برای کارفرمایان هم فراهم شوند تا چرخ اقتصاد فعال شود؛ باید از 
ورود بی رویه کالاها در کشور جلوگیری کنیم و به نوعی حمایت از کالای ایرانی می تواند همین باشد.

حسینی بوشهری خاطرنشان کرد: دستگاه قضا و دولت مراقبت کنند کارخانجاتی که به بخش 
خصوصی واگذار می شود چطور با کارگران برخورد می شود؛ نمونه هایی بوده که کارگران بیکار شده اند 

و زمین کارخانجات به برج تبدیل شده که باید از این کار مراقبت شود.
حسینی بوشهری با اشاره به اقدام نابخردانه آمریکا برای حذف معافیت های خرید نفت از ایران 
تصریح کرد: آمریکا خیال می کند که ما دست روی دست می گذاریم و منتظر امر و نهی آمریکا 
می مانیم؛ رهبر انقلاب با قامتی استوار فرمودند که دشمن تصور نکند ما هرمقدار بخواهیم نفت تولید 

و صادر می کنیم

گلوگاه عبور انرژی جهان در دستان ایران! کاریکاتور

محمدعلی  رجبی

در دیدار دکتر سقائیان نژاد با آیت الله علوی گرگانی  مطرح شد

تقدیر از اقدامات مدیریت شهری 
در زمان وقوع سیلاب در قم

یکی از مراجع تقلید از اقدامات مدیریت شهری در زمان وقوع سیلاب 
در قم تقدیر کرد.

آیت الله سیدمحمدعلی علوی گرگانی در دیدار دکتر سقائیان نژاد شهردار 
و مدیران شهر قم، یکی از نهادهای پرکار شهری را شهرداری دانست و اظهار 
کرد: شهرداری یک مجموعه پرانتظاری برای مردم است چراکه اداره کردن 

شهر سخت است و فشار زیادی به مسوولان این مجموعه وارد می شود.
وی بهترین نهاد برای برجای گذاشتن یاد و خاطره نیک را شهرداری 
عنوان کرد و گفت: انتظارات مردم بسیار بالا است و گاهی امکانات کفاف 

نمی دهد و به همین خاطر به مدیران و شهردار فشار آورده می شود.
این مرجع تقلید با تاکید بر اینکه در کشور ما دو نقطه حساس مشهد 
مقدس و قم مقدس وجود دارد گفت: تفاوت بین مشهد و قم این است که 
قم خصوصیت ویژه مرکز ثقل علم را دارد؛ تمام چشم دنیا و دانشمندان 
متمرکز به قم است و شخصیت های بزرگ علمی در این شهر پرورش 
یافته اند و زندگی می کنند.وی با اشاره به زحمات انجام شده در حوزه سیلاب 
در شهر قم گفت: کاش تدابیری که در قم اندیشیده شد در شهرهای دیگر 
هم اندیشیده می شد؛ اگر مسوولان دیگر شهرها و مسوولان کشور هم این 
تدابیر را اندیشیده بودند اینهمه مصیبت به مردم وارد نمی شد.آیت الله علوی 
گرگانی خاطرنشان کرد: من از شما و تیم مدیریت شهری تقدیر می کنم که 
تدابیر لازم را برای پیشگیری از سیل انجام دادید.وی با اشاره به تبدیل پروژه 
شهید کاظمی به پارکینگ موقت شهری گفت: واقعا این کار کمک خوبی 
به مردم بود و امیدواریم روند خدمت رسانی در شهر با همین قوت ادامه یابد.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم خبرداد

صدور پروانه 372 مگاوات نیروگاه
 تولید پراکنده برق در استان قم 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان با اشاره به اینکه هم اکنون۵۰ 
مگاوات تولید پراکنده برق در استان داریم ادامه داد:پروانه ۳۷۲ مگاوات 

نیروگاه تولید پراکنده برق صادر شده است. 
مهندس مهدی  آهنین پنجه در دیدار اعضای شورای هماهنگی مدیران 
صنعت آب و برق استان قم با دکتر علی لاریجانی رییس مجلس شورای 
اسلامی ضمن ارایه گزارش عملکرد شرکت توزیع نیروی برق استان قم 
اظهار داشت: در سال گذشته با همکاری برق منطقه ای تهران در بخش 
توسعه و احداث پست های انتقال ، فوق توزیع و خطوط ۶۳کیلوولت در 
استان قم اقدامات خوبی صورت گرفته است اما با توجه به روند رو به رشد 
مصرف برق جهت عبور از پیک بار تابستان امسال نیازمند احداث پست های 
جدیدی هستیم. رییس شورای هماهنگی مدیران صنعت آب و برق استان 
قم ادامه داد:سال گذشته سه پست شکوهیه،رضوان و بنیاد به بهره برداری 
رسید و امسال نیز برای عبور از پیک بار تابستان امیدواریم پست های فوق 
توزیع در بخش پردیسان،کهک و خلجستان وبلوار پیامبر اعظم به بهره 
برداری برسد.  آهنین پنجه با بیان اینکه امیدواریم در تابستان امسال دچار 
خاموشی نشویم اظهار داشت:عمده مشکل ما در پیک بار تابستان سبقت 
مصرف از تولید برق است. وی با اشاره به این مطلب که  ۱۱.۶ مگاوات 
انرژی خورشیدی در استان قم به بهره برداری رسیده است،افزود:برای 
استفاده از انرژی خورشیدی ۲۶ نقطه از زمین های مستعد شناسایی شده 
و درحال واگذاری قرارداد است. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان 
با اشاره به بهره برداری از ۵۰ مگاوات تولید پراکنده برق در استان اظهار 
داشت:همچنین پروانه ۳۷۲ مگاوات نیروگاه نیز صادر شده است. مهندس 
آهنین پنجه با اشاره به ابلاغ افزایش نرخ تعرفه اظهار داشت:سقف مصرف 
۷۰۰ کیلو وات در استان قم در نظر گرفته شده است که این عدد برای ماه 
های غیر گرم ۳۰۰ کیلووات است. وی با اشاره به اینکه به طور کلی۷ درصد 
افزایش قیمت برای تعرفه ها در نظر گرفته شده است افزود: این مبلغ برای 
مشترکین پر مصرف ۱۶ درصد می باشد. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 
برق استان قم بابیان این مطلب که ۵۷۰ هزار مشترک در استان داریم 
ادامه داد: حدود ۱۲۰ هزار مشترک مشمول تعرفه های افزایشی می شوند. 
دکتر علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی نیز در این دیدار 
اقدامات وزارت نیرو در استان قم را مثبت ارزیابی کرد و در ادامه بر لزوم رفع 

مشکلات صنعت آب و برق در این استان تاکید کرد.

شهردار منطقه هشت قم خبرداد

اجرای بیش از ۶۰ کیلومتر خط  کشی معابر 
شهردار منطقه هشت قم از اجرای بیش از ۶۰ کیلومتر خط  کشی 
معابر در این منطقه خبر داد.ابوالفضل مستقیمی با اشاره به اقدامات صورت 
گرفته در سطح منطقه هشت در حوزه ترافیکی، اظهار کرد: با توجه به اینکه 
بسیاری از خیابان های جدیدالاحداث پردیسان دارای خط کشی مناسبی 
نبودند و خط کشی برخی معابر قدیمی نیز از بین رفته بود نسبت به خط 
کشی معابر و شوارع اقدام شد.شهردار منطقه هشت قم با اشاره به اجرای 
بیش از ۶۰ کیلومتر خط کشی معابر در پردیسان، تصریح کرد: در قالب 
این پروژه خط کشی بیش از ۲۵معبر در سطح منطقه از جمله بلوار امام 
صادق به طول ۱۲هزار متر، بلوار فدائیان اسلام۹هزار متر، خیابان نرگس 
۵هزار متر،بلوار ابوطالب ۴هزار متر و خیابان سبلان به طول ۱۸۰۰متر 
انجام شد.مستقیمی با اشاره به هزینه صورت گرفته برای اجرای این پروژه، 
خاطرنشان کرد: مجموعا برای خط کشی بیش از ۶۰کیلومتر از معابر و 
شوارع منطقه بالغ بر ۷میلیارد ریال هزینه شده است.وی همچنین نصب 
تابلو و علائم هشدار دهنده در سطح منطقه را مورد توجه قرار داد و اظهار 
داشت: نصب تابلوهای هدایت مسیر، اجرای سرعتکاه و همچنین احداث 

دوربرگردان از دیگر اقدامات ترافیکی در سطح منطقه هشت بوده است.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد

کاهش هفت درصدی تولید پسماند
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از کاهش هفت 
درصدی تولید پسماند در قم با مشارکت شهروندان خبر داد.سیدعبدالله 
میرابراهیمی در هشتمین مراسم قرعه کشی سالانه همیاران بازیافت 
سال ۱۳۹۷ در سالن همایش های شهرداری قم، با اشاره به مشارکت 
ویژه شهروندان در طرح تفکیک از مبدا اظهار کرد: کاهش و جلوگیری 
از تولید زباله یکی از سیاست های حوزه مدیریت پسماند است و در سال 
۹۷ توانستیم هفت درصد تولید زباله در شهر قم را کاهش دهیم که جز 
با مشارکت شهروندان میسر نبود.وی با تاکید بر اینکه در سازمان مدیریت 
پسماند اقدامات گسترده ای در راستای حفظ محیط زیست انجام می شود 
تصریح کرد: در حوزه آموزش در سطح شهر توانستیم با مشارکت آموزش 
و پرورش، مساجد، ادارات و دیگر نهادهای استان فعالیت های خوبی انجام 
دهیم.وی با تاکید بر اینکه امکانات کارخانه تبدیل زباله به کود کمپوست 
آماده شده است افزود: این کارخانه از ابتدای تابستان کار تبدیل پسماند به 
کود کمپوست را آغاز خواهد کرد.میرابراهیمی با تاکید بر اینکه سال ۹۷ 
میانگین ۶۸۰ تن پسماند روزانه در شهر تولید شد افزود: حدود ۷۰ تن این 
میزان تولید زباله تفکیک از مبدا شد که تلاش داریم این میزان را به ۱۵ 

درصد و بالاتر برسانیم.

عضو شورای اسلامی شهر قم خواستار شد

ثبت نیمه شعبان باید به عنوان 
یک مراسم معنوی بین المللی 

عضو شورای اسلامی شهر قم خواستار ثبت مراسم نیمه شعبان به 
عنوان میراث معنوی بین المللی شد.حسن مالکی نژاد در صد و هفتاد و 
نهمین نشست شورای فرهنگ عمومی استان قم که در سالن جلسات 
پژوهشکده علامه طباطبایی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( برگزار شد، 
طی سخنانی اظهار کرد:  نیمه شعبان باید به عنوان یک مراسم معنوی 
بین المللی به ثبت برسد.وی تصریح کرد: در این مناسبت شهر قم میزبان 
مردم شهرهای مختلف کشور است اما هزینه حضور این جمعیت میلیونی 
از اعتبارات مردم قم تامین می شود درحالی که باید اعتبارات ملی برای این 

برنامه فراملی درنظر گرفته شود.

اخبــار

نرخ  که  این  به  اشاره  با  قم  استاندار 
بیکاری در استان قم روند کاهشی داشته 
دستگاههای  گذاری  گفت:هدف  است 
مسئول در امر اشتغال باید در جهت تک 
رقمی شدن نرخ بیکاری در سال ۹۸ باشد

دکتر بهرام سرمست در جلسه ستاد 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم که 
در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری 
تبریك  ضمن  سخنانی  طی  شد  برگزار 
هفته کار و کارگر به همه کارگران و تلاش 
گران عرصه تولید و اشتغال، بر لزوم آسیب 
شناسی عملکرد سال ۹۷  استان در حوزه 

اقتصاد مقاومتی تأکید کرد.
وی با بیان این که نرخ بیکاری در استان 
سیرکاهشی دارد، از تلاش دستگاه های 
مسئول قدردانی و اظهار کرد: برنامه ریزی و 
سمت و سوی حرکت دستگاه های اجرایی 
استان، باید به سمت تك رقمی شدن این 

نرخ برای سال ۹۸ باشد .
دکتر سرمست سرعت بخشیدن به 
روند اعطای تسهیلات رونق تولید در سال 
جاری را مورد تأکید قرار داد و تصریح کرد: 
در زمینه تسهیلات اشتغال فراگیر و طرح 
های اشتغال روستایی باید کار بیشتری 

انجام شود.
تداوم حرکت  استاندار قم همچنین 
پرشتاب دستگاه ها در مسیر پیشبرد برنامه 
های اقتصاد مقاومتی استان را ضروری 
خواند و با تأکید بر لزوم افزایش مشارکت 
نخبگان  و  حوزوی  مراکز  ها،  دانشگاه 

حوزه های فناوری و دانش بنیان در این 
عرصه، خاطرنشان کرد: برنامه های اقتصاد 
مقاومتی باید خروجی مناسبی در توسعه 
تولیدکنندگان  افزایش سهم  و  صادرات 

استان در بازارهای جهانی را داشته باشد.
وی با اشاره به پیشنهاد انتخاب قم به 
عنوان پایتخت فرهنگی جهان اسلام با 
توجه به پیشینه و  پتانسیل های فرهنگی 
و  لازم  های  زیرساخت  باید  گفت:  آن 
چنین  کسب  برای  عملی  راهکارهای 

جایگاهی پیش بینی شود.
از  دکتر سرمست در بخش دیگری 
سخنان خود با اشاره به برنامه ریزی ها 
و تلاش های عملی استان برای تحقق 
برنامه  تدوین  از  سال،  شعار  به  بخشی 
راهبردی برای رونق تولید خبر داد و افزود: 
قم جزء استان های پیشتاز در این زمینه 

محسوب می شود.

لازم به ذکر است در این جلسه ضمن 
بررسی برنامه های اشتغال و تولید حوزه 
اقتصاد مقاومتی استان در سال گذشته، 
برنامه های محوری این حوزه برای سال 

۹۸ مطرح و به تصویب رسید.
قم  بدهکار  تولیدی  واحدهای   *

بدون هماهنگی تملک نشود 
اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
استانداری قم  نیز در این جلسه گفت: 
اند  نتوانسته  که  تولیدی  واحدهای 
تسهیلات دریافتی را بازپرداخت نمایند، 
نباید بدون هماهنگی ستاد اقتصاد مقاومتی 

تملک شوند. 
مهرداد غضنفری افزود: در صورتی که 
واحد صنعتی توسط بانکی تملک شد، باید 
بلافاصله برنامه زمان بندی واگذاری مجدد 

آن مشخص شود.
وی خاطرنشان کرد: وضعیت ۴۲ واحد 

صنعتی از مجموع ۷۲ واحد بدهکاری که 
سال های گذشته توسط بانک ها تملک 

شده اند، همچنان بلاتکلیف است.
وی گفت: سهم استان قم در پرداخت 
تسهیلات رونق تولید در سال گذشته، ۹ 
هزار میلیارد ریال بود، ولی عملکرد استان 
پرداخت ۱۱ هزار و ۱۶۰ میلیارد ریال به 

واحدهای تولیدی استان بوده است.
با  نیز  سال ۹۶  در  افزود:  غضنفری 
وجود این که سهم استان قم در پرداخت 
تسهیلات رونق تولید پنج هزار میلیارد 
ریال تعیین شد، ولی با هماهنگی بانک ها 
۹ هزار میلیارد ریال به واحدهای متقاضی 

پرداخت شد.
وی با اشاره به بررسی کمیته نظارت بر 
پرداخت تسهیلات به واحدهای تولیدی، 
گفت: کلیت موضوع اینگونه نیست که 
اقدام نشود؛  طرح ها مصوب شود، ولی 
مثبت بودن عملکرد استان و جایگاه قم از 
این نظر در سطح کشور این موضوع را تایید 
می نماید که تسهیلات خوبی به واحدهای 

تولیدی پرداخت شده است.
وی همچنین با تاکید بر این که تاخیر 
در پرداخت تسهیلات رونق تولید مورد 
قبول نیست، گفت: جهت گیری بانک ها 
در راستای سیاست های استان در سال 
۹۷ مثبت بوده است، امسال نیز با وجود 
این که سهم قم ابلاغ نشده، ولی به بانک 
ابلاغ شده که روند پرداخت رونق تولید 

نباید متوقف شود.

استاندار قم تاکید کرد

لزوم  هدف گذاری جهت تک رقمی شدن نرخ بیکاری  درقم

گفت:  قم  استان  انتظامی  فرمانده 
کشف  به  که  سرنشینانی  و  رانندگان 
حجاب مبادرت می کنند، در طول سه 
نوبت تذکر داده شده و در نهایت با تشکیل 
پرونده به مراجع قضایی معرفی می شوند.

سردار عبدالرضا آقاخانی در نخستین 
 ۱۳۹۸ سال  در  خود  خبری  نشست 
که ظهر چهارشنبه در ستاد فرماندهی 
انتظامی استان قم برگزار شد، از اجرای 
با کشف  برخورد  برای  )ناظر ۱(  طرح 
حجاب راننده و سرنشینان  خودرو خبر 
داد و گفت: نظر به اینکه برخی افراد در 
خودرو کشف حجاب می کنند، با تمام 
کلانتری ها هماهنگی صورت گرفته و 
واحدهای گشتی و تمامی معاونان نیروی 
در صورت  تا  شده اند  دار  کد  انتظامی 
یا  و  راننده  که  خودرویی  هر  مشاهده 
سرنشین آنکه کشف حجاب کرده است، 
شماره پلاک خودرو به مرکزی مورد نظر 

اعلام می شود.
فرمانده نیروی انتظامی خود اضافه 
کرد: پس از ثبت گزارش اعلام شده، برای 
صاحب خودرو بلافاصله پیامکی ارسال و 
مسئله کشف حجاب به وی تذکر داده 
می شود. همچنین به وی ساعتی مهلت 
داده می شود تا خود را به پلیس مربوط 

معرفی کند که پس از توضیح و ارشاد 
مرخص می شود.

وی افزود: اگر همان خودرو در مکان 
توسط  کند،  حجاب  کشف  دیگری 
کدهای نیروی انتظامی گزارش می شود و 
همزمان برای مالک خودرو پیامکی ارسال 
و مالک به دفتر پلیس احضار می شود و 
پس از اخذ تعهد از فرد خاطی، خودروی 
شخصی اش به مدت ۷ تا ۱۵ روز توقیف 
می شود و اگر برای بار سوم نیز در شهر 
دیگری نیز کشف حجاب کند، پس از 
اعلام گزارش، صورت پرونده تشکیل و به 
مراجع قضائی ارسال و تا زمان صدور حکم 

خودروی مالک توقیف می شود.
نیمه  ایام   در  فوتی  تصادف   *

شعبان نداشتیم
وی دارادامه  با اشاره به برگزاری جشن 
بزرگ نیمه شعبان در قم، اظهار کرد: 
امسال همزمان با نیمه شعبان حدود سه 
میلیون جمعیت از سراسر کشور به قم 
آمدند و بیش از ۱۷۰ هزار خودرو به قم 

وارد شد.
گذشته  سال  به  نسبت  افزود:  وی 
میزان ورودی های خودرو به قم با ۱۲ 
درصد افزایش و نسبت به حوادث جاده ای 
نیز نسبت به سال گذشته با ۳۰ درصد 

کاهش مواجه شدیم.فرماندهی انتظامی 
استان قم با تأکید بر اینکه تصادفات در 
این ایام در قم هیچ فوتی به دنبال نداشت، 
گفت: با توجه به راهنمایی های صورت 
گرفته از سوی نیروی انتظامی و همکاری 
مردم در این راستا مشکلی به وجود نیامد.
* قتل همسر و فرزند بر اثر مصرف 

مواد مخدر
سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 
در  قاتل  یک  دستگیری  از  خویش 
فروردین ماه امسال در قم خبر داد و بیان 
کرد: این فرد همسر و فرزند خود را به 
دلیل استعمال مواد مخدر شیشه به قتل 
رسانده بود که پس از گذشت ۴۸ ساعت 

از این واقعه تلخ؛ دستگیر شد.
* دستگیری یک باند قوی سرقت 

را در قم 
آقاخانی همچنین دستگیری یک باند 
قوی سرقت را در قم مورد توجه قرار داد 
و بیان کرد: در طی عملیات های متمادی 
که از سوی پلیس آگاهی قم انجام شد، 
پنج سارق که شامل دو زن و سه مرد 

بودند دستگیر شدند.
به ۴۰ فقره  این سارقان  افزود:  وی 
سرقت در کل کشور اعتراف کردند که 
ارزش ریالی کشفیات در استان قم ۲۰۰ 

میلیارد ریال ارزیابی شده است. همچنین 
یک باند قاچاق سیگار و مشروبات الکلی 
نیز در قم متلاشی شد که ارزش کشفیات 
از این باند، یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون 

تومان ارزیابی شد.
* کاهش شرارت و نزاع در قم

فرمانده نیروی انتظامی قم با اشاره 
فروردین  در  جرایم  برخی  کاهش  به 
ماه امسال عنوان کرد: شرارت در قم با 
کاهش ۱۸ درصدی و برخورد با اراذل 
و اوباش نیز با رشد ۲۱ درصدی مواجه 

بوده است.
وی اضافه کرد: نزاع فردی در قم با 
کاهش ۸ درصدی و نزاع دست جمعی 
۲۶ درصد کاهش مواجه بود. همچنین 
تجمعات غیر مجاز نیز در قم با ۲۱ درصد 

کاهش مواجه شده است.
* افزایش ۱2۰ درصدی کشفیات 

مواد مخدر
در  مخدر  مواد  کشفیات  آقاخانی 
فروردین ماه امسال را مورد اشاره قرار 
داد و بیان کرد: از یک فروردین تا سوم 
درصدی  افزایش ۱۲۰  ماه  اردیبهشت 
را در قم صورت  کشفیات مواد مخدر 
گرفت و این نشان از شتاب در برخورد با 

توزیع کنندگان مواد مخدر است.

فرمانده انتظامی استان قم  تشریح کرد

جزییات طرح برخورد با راننده و سرنشینان بی حجاب خودرو


